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سرپرست شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان قم :

راهپیمایی روز قدس 
حضوری برگزار می شود

فرماندارقم خبرداد:

برگزاری مراسم شب های قدر با ۷۰ درصد ظرفیت

سرپرست شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان قم 
گفت :پس از دو سال، راهپیمایی روز جهانی قدس امسال 
برگزار می شود. حمزه بهشتی  پر شور مردم قم  با حضور 

روز سه شنبه در جلسه ستاد بزرگداشت روز جهانی قدس 
درسالن جلسه های شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی قم، 
با تاکید بر بهره گیری از ظرفیت راهپیمایی روز قدس برای 
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مدیر ستاد کانون های مساجداستان قم تأکید کرد:

لزوم بهره گیری از ظرفیت کانون های 
مساجد در مقابله با آسیب های اجتماعی
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رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم:

خروج مصالح ارزان قیمت ازقم نگران کننده است

بهره گیری ازهمه ظرفیت ها برای برگزاری باشکوه راهپیمایی 

مدیر ستاد کانون های فرهنگی و هنری مساجد استان 
کانون های مساجد در  از ظرفیت  بهره گیری  لزوم  بر  قم 
راستای مقابله با آسیب های اجتماعی تأکید کرد. حجت 
در  سخنانی  طی  روحانی  سعید  والمسلمین  الاسلام 

نشست مسئولان کانون های فرهنگی هنری برتر مساجد 
قم با فرماندار با اشاره به لزوم حمایت از فعالیت های کانون ها 
در سطح استان و همراهی مسئولان ابراز داشت: نخبگان 
پیرامون جریان های  و دغدغه  اندیشه  اهل  کانون ها،  این 

  

تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه )س( با ابراز تمجید از راه اندازی 
از  قبیل  این  گفت:  مشهد  شهر  در  زنان  کرامت  حفظ  و  بانوان  ویژه  کلانتری 
کلانتری ها باید در سطح کشور راه اندازی شوند.  آیت الله سیدمحمد سعیدی روز 
دوشنبه در دیدار با حجت الاسلام ادیانی رئیس عقیدتی سیاسی ناجا، در سالن 
محراب حرم مطهر، گفت: فعالیت کلانتری های ویژه بانوان یکی از نیاز های کشور 
در راستای خدمات رسانی مطلوب تر به مردم است. تولیت آستان مقدس حضرت 
فاطمه معصومه )س( گفت: نیروی انتظامی از ابتدای تاسیس خود در مسیر رشد 

شهردار قم با تأکید بر آمادگی شهرداری در همکاری و تعامل با جهاد دانشگاهی 
واحد قم، گفت: مباحثی مانند مدیریت پسماند و هوشمندسازی از مسائلی بوده 
که می تواند به تقویت همکاری های بین شهرداری و جهاد دانشگاهی قم منجر 
شود.  دکتر سیدمرتضی سقائیان نژاد در سی و ششمین جلسه رسمی و علنی 
شورای اسلامی شهر قم در سالن جلسات ساختمان شهید باکری این شورا، با 
تأکید بر اهمیت عمق بخشی به ظرفیت های علمی و فرهنگی موجود در شهر 
قم، اظهار داشت: هدف از تشکیل جهاد دانشگاهی، دست گذاشتن به نقاط و 

آیت الله سعیدی:
کلانتری های ویژه بانوان درسطح کشور ایجاد شود 

شهردار قم تأکید کرد:
 حمایت از طرح های جهاد دانشگاهی در حوزه مدیریت شهری 

48

فرمانده کل سپاه در دیدار با امیر سرلشکر موسوی:
دشمن از وحدت بین ارتش و سپاه 

بیمناک و عصبانی است

پاســداران  ســپاه  کل  فرمانــده 
انقلاب اسلامی  گفت: : دشمن  از 
اخوت برادری وحــدت بین ارتش 
و ســپاه بیمناک و عصبانی است 
لذا همواره روی موضوعات تفرقه 
انگیــز بین ارتش و ســپاه بســیار 
متمرکــز شــده و بطور دائمــی  در 
جستجوی آن است که نشان دهد 
2یک شکاف و اختلافی بین روابط ما 

سخنگوی دولت:
 گزارش عملکرد وزرا به رئیس 

جمهور ارائه شده است
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رییس مجلس شورای اسلامی:
6 میلیون نفر از افراد بدون بیمه

رایگان بیمه می شوند

 ســخنگوی دولت با بیــان اینکه 
همه وزرا به صورت جهادی در حال 
هستند  مأموریت هایشــان  انجام 
و به طــور طبیعی برخــی اقدامات 
برای بــه نتیجه رســیدن نیــاز به 
زمان بیشــتری دارند، اعلام کرد: 
در روزهــای اخیر گــزارش ارزیابی 
عملکــرد وزرا برای رئیس جمهور 
ارسال شده اســت.  علی بهادری 

شــورای  مجلــس  رییــس   
اسلامی گفت: در حال حاضر 
برای ۶ میلیون نفر از افرادی 
که بیمــه نیســتند منابع در 
نظر گرفتیم تا همه آنها بدون 
اخذ وجه بیمه شوند. محمد 
باقر قالیباف در دیداردوشنبه  
شــب گذشــته بــا خیرین و 
مدیــران موسســات خیریه،  2

فراخوان ارزیابی کیفی در مناقصه عمومی یك مرحله ای
مناقصه شماره 2001091971000001

مناقصه گزار: شركت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران منطقه قم
موضوع مناقصه: واگذاری حجمی اداره امور انبار نفت شهید زین الدین قم و خدمات عمومی ستاد منطقه و 

ناحیه مركزی
نحوه دریافت اسناد ارزیابی کیفی: كلیه مراحل برگزاری مناقصه، از دریافت و تحویل اسناد استعلام 
ارزیابی كیفی، ارسال دعوتنامه جهت دریافت اسناد مناقصه، ارائه پیشنهاد مالی مناقصه گران و گشایش پاكت های 
پیشنهاد قیمت، از طریق درگاه سامانه تداركات الكترونیكی دولت )ستاد( به نشانی www.setadiran.ir انجام 
خواهد شد. متقاضیان شركت در فراخوان درصورت عدم عضویت در سامانه، نسبت به ثبت نام و دریافت گواهی 
امضای الكترونیكی )به صورت برخط( برای كلیه صاحبان امضای مجاز و مهر سازمانی اقدام لازم را به عمل آورند.

تاریخ انتشار فراخوان ارزیابی کیفی: ساعت 8:00 روز چهارشنبه مورخ 1401/01/31 
مهلت دریافت اسناد استعلام ارزیابی کیفی: ساعت 19:00 روز پنجشنبه مورخ 1401/02/15 

مهلت ارسال پاسخ استعلام ارزیابی کیفی: ساعت 19:00 روز یكشنبه مورخ 1401/02/25
نشانی دستگاه مناقصه گزار: قم، خیابان امام خمینی )ره( تلفن: 36620871-025 و 36623211-12-

025 داخلی 1175 و 1176
مدارك و مستندات مورد نیاز:

1. ارائه تصویر اساسنامه شركت و تصویر آگهی ثبت شركت به همراه آخرین تغییرات در روزنامه رسمی.
2. ارائه گواهینامه تأیید صلاحیت از ادارات كل تعاون، كار و رفاه اجتماعی در زمینه تعمیر و نگهداری، خدمات 

عمومی و تأسیسات.
3. ارائه گواهینامه تأیید صلاحیت ایمنی از ادارات كل تعاون، كار و رفاه اجتماعی.

4. تكمیل فرم های ارزیابی كیفی و HSE و فرم شماره 2 حراست.
5. ارائه رونوشت قراردادهای مرتبط با موضوع مناقصه،گواهی حسن انجام كار از كارفرمایان قبلی و مفاصاحساب 

بیمه قراردادهای مذكور.
6. ارائه مستندات مربوط به سوابق كاری و فهرست امكانات مالی و فنی مناقصه گر مطابق جداول مندرج در فرم  

ارزیابی كیفی.
7. ارائه آخرین گزارش حسابرسی صورت های مالی تأییدشده توسط حسابرس مستقل یا سازمان حسابرسی.

تذکر: مسئولیت صحت و اصالت اسناد بارگذاری شده در سامانه ستاد به عهده مناقصه گر بوده و چنانچه به 
تشخیص مناقصه گزار، رؤیت اسناد ضروری باشد، مناقصه گر موظف است اصل یا رونوشت برابر اصل شده مدارك 

درخواستی را ارائه نماید.
پس از انجام فرآیند ارزیابی كیفی و احراز توانایی فنی و مالی مناقصه گران، برای مناقصه گرانی كه در ارزیابی 
كیفی و HSE حائز حداقل 60 امتیاز گردند، از طریق سامانه ستاد، دعوت نامه ارسال شده و اسناد مناقصه و برگ 

پیشنهاد قیمت به آنان تحویل و اطلاعات و شرایط مناقصه عمومی اعلام خواهد گردید.
متن آگهی در پایگاه اینترنتی  www.shana.ir نیز قابل مشاهده می باشد.

نوبت اول

شناسه  آگهی:130452۶      روابط عمومی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه قم
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مصوبه سفر رییس جمهور به قم اجرایی شد؛

آغازطرح جمع آوری ریل های متروکه



چهار شنبه-31فروردین ماه 1401-    سال بیست  وپنجم -   شماره 25485

اتمام حجّت با 
خودروسازان!

 به تازگی كلیپ لحظه خداحافظی شهید پور جلو از 
شهدای مدافع حرم از شهرستان بهبهان را دیدم كه 

بسیار متأثر كننده بود، او هر چقدر دختر سه چهار ساله اش را می بوسید تا اجازه 
دهد پدرش برود ولی او به شدت بی تابی می كرد و مانع می شد و دست و پاهای 
پدر را می گرفت كه نرود و در آخر دید كه پدر راهی رفتن شد دوید پشت درب خانه 
ایستاد و دستهایش را به در گذاشت تا مانع باز كردن درب توسط پدرش شود و او 
باز هم دخترش را بوسید و نوازش كرد و این جدایی عاشقانه پدر و دختر بچه بسیار 

سوزناک بود.
خوب است كمی به فكر برویم ببینیم برای این انقلاب و جمهوری اسلامی چه 
جوانها و خون های پاكی را داده ایم و آیا عملكرد ما هم در راستای از جان گذشتگی 

آنهاست!
اخیراً رئیس پلیس راهور طی سخنانی اظهار داشت علت آتش گرفتن خودروها 
بعد از تصادفات این است كه خودروسازها ضخامت باک بنزین خودروها را كاهش 
داده اند! حرف عجیبی است و جا داشت بلافاصله برای این موضوع تشكیل پرونده 
شود و كسانی كه مسبب كاهش ضخامت باک خودرو هستند به پای میز محاكمه 

كشیده شوند! 
البته قبلًا هم عرض كردیم عدم استحكام و بی كیفیت بودن خودروهای داخلی 
دلیل اصلی تلفات انسانی در تصادفات كشورمان است كه با هیچ جای دنیا قابل 
قیاس نیست. هم اكنون در اروپا تلفات تصادفات تقریباً به صفر رسیده است، یعنی 
از هر صد هزار نفر دو الی سه نفر در تصادفات ممكن است كشته شوند و دلیل آن 
هم نه اینكه تصادفات نشود بلكه استحكام و كیفیت ایمنی خودروها طوری است كه 

سرنشین آسیبی نمی بیند.
اینكه مردم ما خودروی مطمئن و مستحكم و با كیفیت سوار شوند حق آنان است 
و ما نباید آنان را مجبور كنیم سوار ارابه های مرگ شوند. خودروسازها حالا كه ناتوان 
هستند از اینكه خودرو واقعا استاندارد و ایمن تولید كنند موظف هستند به خریداران 
از همان ابتدا بگویند كه مسئولیت سوار شدن این خودروها با خودتان و احتمال 
آتش گرفتن و كشته و مجروح شدن دارد و ما هم هیچ مسئولیتی قبول نمی كنیم!  
همانطور كه روی پاكت سیگارها انذار می دهند كه برای سلامتی مضر است، شما 
هم باید نا ایمن بودن و بی كیفیتی خودروها را علناً به مردم بگوئید تا مردم هم اینقدر 
برای خرید آن خوردوهایی كه به گفته رئیس پلیس راهور »ارابه های مرگ« هستند، 

صف نكشند!
امّا مگر سودجویی می گذارد كه با مردم صادقانه رفتار كنید! ای كاش از خون 
شهدای مدافع حرم و همة شهیدان دفاع مقدس كه برای این مردم و حفظ 
نظام جمهوری اسلامی جان دادند درس می گرفتید و با جان مردم بازی نمی 

كردید؟!
سالانه حداقل 20 هزار الی 30 هزار كشته در تصادفات داریم؟ آیا این رقم كمی 
است، در حالی كه كل شهدای جنگ تا كنون حدود 220 هزار نفر است و حال آنكه 
تا كنون بیش از یک میلیون كشته در تصادفات معادل پنج برابر جنگ تلفات داده ایم!

تولید خودرو باصطلاح ملی كه بخش زیادی از آن ها قطعات نازل و بی كیفیت است 
كه طبق سفارش خوردوسازها از خارج كشور وارد می شود واقعاً كار صحیحی است؟! 

آیا چهل سال فرصت كمی برای ارتقاء كیفیت خودروها بود؟!
واقعیت این است كه مافیای خودرو و خودروسازها نمی خواستند خودرو خوب 
تولید كنند و هدف آنها صرفا كاسبی بود و قصد خدمت به مردم و افتخار آفرینی برای 
كشور را نداشتند، تحریم را هم نباید بهانه كنند چون در همین شرایط تحریم دیدیم 
كه بحمدالله قوای نظامی ما از ارتش و سپاه به پیشرفتهای شگرفی از ساختن موشک 
ها و ناوها و پهبادها دست پیدا كردند كه هیچ دشمنی جرأت تعرض به خاک میهنمان 

را ندارد.
یعنی ساخت ماشین خوب و با كیفیت و ایمن از ساخت موشک های نقطه زن چند 
هزار كیلومتری سختتر است؟! یا تولید ماشین خوب از ساختن ناوها و زیردریایی 
ها سخت تر است؟! خوب معلوم است كه اصلًا قابل قیاس نیستند، و معنای آن 
این است كه در طول این سالها خودروسازها و مافیای حاكم بر آنها نخواسته اند از 
توان علمی دانشمندان جوان و مبتكر كشورمان استفاده كنند والا هم اكنون باید ما 

بهترین خودروهای جهان را می ساختیم.
مردم ما همانطور كه برنج ایرانی را بر خارجی ترجیح می دهند، اگر خودروی داخلی 
برتر از خودروی خارجی باشد قطعاً استفاده از خودرو داخلی را بر خارجی ترجیح 
خواهند داد اما تا مادامی كه خودروهای داخلی ناایمن باشد استفاده از خودروهای 

مطمئن خارجی ضروری است.
* سخنی با مردم عزیز کشور

بارها صحنه های  اینكه شما كه  با مردم عزیز كشورمان دارم و آن  سخنی هم 
تصادفات و یا فیلم های آنها را دیده اید كه به محض كوچكترین تصادفی ماشین ها 
مچاله می شوند و در حقیقت سرنشین روی هوا می رود و هیچ حفاظی ندارد و ظاهر 
خودروها یک حلبی بیش نیست، پس با چه اطمینان خاطری سوار این خودروها می 
شوید؟! مدتی بخاطر حفظ سلامتی خود و خانواده تان از خرید این خودروهایی كه 
به قول رئیس پلیس راهور ارابه مرگ هستند خودداری كنید و با وسایل نقلیه عمومی 
مانند مترو و اتوبوس رفت و آمد كنید و یا حتی از دوچرخه استفاده كنید و حتی 
الامكان ترددها را كمتر كنید تا بلكه زعمای قوم حركتی كنند و به این فساد چهل 

ساله خودروسازها فاتحه ای بخوانند.
هنوز از انتقاد صریح رهبر معظم انقلاب از خودروسازان داخلی سه ماه نگذشته كه 
فرمودند: »مردم از كیفیت خودرو ناراضی اند و درست هم می گویند، حق با مردم 
است یعنی اعتراض مردم بجاست، این صنعت نتوانسته رضایت مشتری را جلب كند، 
این همه حمایت در طول این سالها از صنعت خودرو شده، خب كیفیت خودرو خوب 

نیست.«
انتظار می رفت بعد از این بیانات و انتقاد صریح رهبری معظم اقدامی جدی برای 
توقف تولید خودروهای ناایمن و كشف فساد پنهان آنها صورت می گرفت كه متأسفانه 
فقط به یک بیانیه توجیه گرانه بسنده كردند و وعده اصلاح را به آینده دادند و اخیراً 
هم حتی با پر رویی بر نرخ همین محصولات بی كیفیت افزودند! و حال آنكه طبق 
نظر كارشناسان یک خودروی پراید برای آنها چهل میلیون تومان هم تمام نمی شود 
امّا قیمتش را به دویست میلیون رسانده اند! و باز هم این كارخانجات ادعای ضرر 
هم می كنند! آیا واقعاً جیب آنها سوراخ نیست! خوب اگر ضرر می كنید چرا ادامه 
می دهید! ادامه ضرر كه خوب نیست، ادامه ندهید و باعث این همه قتل و كشتار 

مردم هم نشوید!
انتقادات مكرر نمایندگان مجلس از بی كیفیتی خودروها و نهیب دولت هم تا كنون 
نتوانسته است ترمز خودروسازان را بكشد و این مطالب را به آنها حالی كند و گمانم 

فقط شلاق قوه قضائیه است كه انشاء الله آنها را تأدیب خواهد كرد!

مصوبه سفر رییس جمهور به قم اجرایی شد؛

آغازطرح جمع آوری ریل های متروکه
 عملیات اجرایی طرح جمع آوری ریل های متروكه راه آهن از سطح شهر قم، عصر 

سه شنبه طی آیینی با حضور تنی چند از مسئولان استان آغاز به كار كرد.
فرماندار قم در حاشیه این آیین در گفت وگو با خبرنگاران یادآور شد: این طرح یكی 

از مصوبه های سفر رییس جمهور به قم است.
عباس ذاكریان با بیان اینكه پیگیری های لازم برای اجرای این طرح توسط 
ریل  قطعه  یک  جمع آوری  افزود:  شد  انجام  قم  راه آهن  اداره كل  و  استانداری 
راه آهن به طول هشت كیلومتر در حاشیه بلوار امام رضا )ع( آغاز و ادامه پیدا 

خواهد كرد.
وی با بیان اینكه قسمت دوم این مصوبه مربوط به راه آهن ایستگاه مركزی به 
سمت ایستگاه جمكران به طول هفت كیلومتر است گفت: پس از مقدمات اداری، 
جمع آوری این بخش از ریل های متروكه نیز به اجرا گذاشته خواهد شد كه در مجموع 

2 یا 3 ماه به طول می انجامد.
مدیركل راه آهن قم نیز در پاسخ به سئوالی در خصوص هزینه اجرای این طرح 

گفت: برای مرحله اول طرح، پنج میلیارد ریال هزینه كرده ایم.
غلامحسین دباغ در ادامه با بیان اینكه این مرحله به مدت 10 روز انجام، و ادوات 
جمع آوری شده را نیز به یكی از ایستگاه ها منتقل می كنیم بیان كرد: مرحله دوم 
طرح هم به دلیل شرایط خاص و فاصله زیاد تا ایستگاه گارمانوری، به 70 تا 80 

میلیارد ریال اعتبار نیاز دارد، كه زمان لازم نیز 60 روز برآورد شده است.

اخبار

رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران:

 نیازهای درمانی خانواده شهدا و 
ایثارگران باید ویژه دیده شود

 رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران گفت: میانگین سنی جمعیت خانواده ایثارگران و شهدا 
5۹ سال است كه 28 سال بالاتر از میانگین سنی كشور است و با توجه به این موضوع باید به 

نیازهای درمانی آنها به صورت ویژه توجه شود.
و درمان  امیرحسین قاضی زاده هاشمی در دیدار با اعضای كمیسیون بهداشت  سید 
مجلس شورای اسلامی به تشریح اهداف و وظایف بنیاد پرداخت و گفت: وظایف بنیاد شهید 
و امور ایثارگران براساس اساسنامه، بیانات امامان انقلاب، سیاست های ابلاغی در حوزه ایثار، 
جهاد و شهادت و سند چشم انداز در حوزه های خدمات رسانی به خانواده معظم شهدا و 
ایثارگران و ترویج فرهنگ ایثار و شهادت مشخص شده است.  افزود: میانگین سنی جمعیت 
خانواده ایثار و شهادت 28 سال بالاتر از میانگین كشور است. میانگین سنی جمعیت كشور 
حدود 31 سال و میانگین سنی خانواده ایثارگران 5۹ سال است كه با توجه به این موضوع باید 
به نیازهای درمانی آنها به صورت ویژه توجه شود. وی خاطرنشان كرد: برنامه های مختلفی در 
حوزه بهداشت و درمان ایثارگران طراحی شده است، در زمان تحویل مسئولیت، بنیاد 14 هزار 
و 800 میلیارد تومان بدهكار بود و 2400 میلیارد تومان كسری بودجه وجود داشت كه بخشی 
از آن در مورد بیمه تكمیلی بود كه حل شد،  امیدواریم با پیش بینی صورت گرفته و حمایت های 
خوب مجلس شورای اسلامی این وضعیت سال جاری بهبود یافته و با تأمین اعتبارات لازم 
مشكل درمان تكمیلی ایثارگران كاهش یابد. سرپرست معاونت حقوقی و امور مجلس بنیاد 
شهید نیز در این نشست گزارشی به تفكیک معاونت ها و بخش های مختلف از قبیل معیشت، 
تعاون، رفاه، بهداشت و درمان و فرهنگی به تشریح عملكرد، اعتبارات و وضعیت نیروی انسانی 
 ادائه داد و در ادامه به برنامه های سالجاری بنیاد شهید از جمله برنامه های عملیاتی پرداخت.
طاهر موهبتی در این گزارش اهداف كلان بنیاد، اهداف كمی ذیل هر هدف و برنامه را تشریح 
كرد و گفت: ۹ هدف كلان، 64 هدف كمی، 34۹ برنامه و طرح و سه هزار و 37 فعالیت و پروژه 
برای بنیاد شهید و امور ایثارگران در سالجاری تعریف شده و برای هر برنامه عملیاتی پیوندی 
بین اجرا، اهداف و مأموریت و سیاست های كلی نظام در حوزه ایثارگران برقرار شده است. وی 
گفت: دیدار مستمر با خانواده معظم شهدا و ایثارگران، حمایت از تهیه و تولید فیلم سینمایی 
در حوزه ایثارگران شاخص در هر استان، برگزاری كنگره ها، یادواره ها و جشنواره های ملی و 
مناسبتی، ساماندهی گلزار شهدا، تدوین سند ملی تأمین اشتغال ایثارگران، تدوین سند ملی 
تأمین اشتغال ایثارگران، راه اندازی پرونده الكترونیک و سلامت ایثارگران، راه اندازی خانه های 

ایثار در استان ها از برنامه های بنیاد شهید و امور ایثارگران است.
 

مدیرعامل صندوق بازنشستگی کشوری خبرداد:

تخصیص ۹هزار میلیارد تومان
 برای همسان سازی حقوق

 مدیرعامل صندوق بازنشستگی كشوری با بیان اینكه تخصیص ۹هزار میلیارد تومان 
نشان از عزم دولت و مجلس برای ادامه همسان سازی حقوق دارد گفت: نظرات و مطالبه 
بازنشستگان از روش ها و ابزار مختلفی در صندوق بازنشستگی كشوری رصد شده، شنیده 

و پیگیری می شود.
محمد اسكندری در نشست ماهانه روسای كانون های بازنشستگان استان تهران كه 
افزود:  برگزار شد،  آتیه سازان حافظ  و مدیرعامل شركت  این صندوق  با حضور مدیران 
راه اندازی كمیته مطالبات بازنشستگان، اجرای طرح سنجش رضایت بازنشستگان كه به 
صورت تلفنی و تصادفی هر هفته اجرا می شود، رصد آخرین نظرات بازنشستگان در مركز 
پاسخگویی 2500، مطالباتی كه در فضای مجازی یا به صورت حضوری مطرح می كنند، 
همگی شنیده و پیگیری می شود. مدیرعامل صندوق بازنشستگی كشوری با تاكید بر اینكه 
نظرات بازنشستگان به طور قطع در تصمیمات صندوق دخیل است، ادامه داد: براساس 
همین روش ها و رصد مستمر نظرات بازنشستگان، اقداماتی از جمله پیگیری همسان سازی 
حقوق، ماده 85، حذف الزام كارت های بانكی عكسدار، اصلاح طرح های یاری یا تمدید 
آنها و اضافه شدن برخی طرح های دیگر رفاهی و سایر فعالیت ها در حوزه های فرهنگی، 
اقتصادی و اجتماعی اجرایی شده یا در دست پیگیری مستمر است و اینها نتیجه اهتمام 
جدی برای شنیدن صدای بازنشستگان است.  اسكندری، پیگیری روشن شدن وضعیت 
قانونی كانون های بازنشستگی، رایزنی برای افزایش تعداد وام گیرندگان و در ادامه سقف 
وام ضروری، تلاش برای پرداخت وام ازدواج فرزندان بازنشستگان به همه افراد واجد شرایط 
درخواست كننده تا مرداد 1400، احیای تورهای گردشگری و سفر بازنشستگان، پرداخت 
سریع هزینه خسارت درمان زیر 500هزار تومان، حضور موثر بازنشستگان در هیات های 
نخبگانی و اتاق های فكر، ایستادگی در برابر دخالت ها و تصمیمات ناگهانی در حوزه شركت 
ها را از جمله اقدامات صندوق بازنشستگی در راستای پیگیری مطالبات به حق بازنشستگان 
عنوان و البته بر این موضوع تاكید كرد كه میزان ثمربخشی و موفقیت این تلاش ها بستگی 
به همكاری و همراهی بخش های دیگر و به ویژه تامین اعتبار لازم را نیز دارد كه در این راستا 
هم تلاش می شود. مدیرعامل صندوق بازنشستگی كشوری گفت: همسان سازی حقوق، 
خواسته و مطالبه جدی بازنشستگان است و اختصاص ۹هزار میلیارد تومان در این خصوص 
به معنای اراده دولت برای ادامه اجرای آن است.  وی خاطرنشان كرد: قانونی شدن همسان 
سازی موضوع دیگری است كه باید در لایحه مربوطه پیگیری شود و به نتیجه برسد و ما 
هم پیگیر تعیین تكلیف آن هستیم. اسكندری تصریح كرد: آنچه در قالب نظام چندلایه 
تامین اجتماعی دنبال می شود می تواند بسیاری از تبعیض های موجود را برطرف و نظام 

عادلانه تری ایجاد كند و دغدغه عدالت در پرداخت ها پوشش داده شود.
 

 در دیدارمدیرعامل و جمعی از مسئولان بنیاد خیریه آلا مطرح شد؛

 تاکید آیت الله اعرافی بر هم افزایی 
مجموعه های خیری

مدیرعامل و جمعی از مسئولان بنیاد خیریه آلا با آیت الله اعرافی مدیر حوزه های علمیه 
دیدار و گفت و گو كردند.

مدیرعامل و جمعی از مسئولان بنیاد خیریه آلا با آیت الله اعرافی مدیر حوزه های علمیه 
دیدار و گفت و گو كردند. آیت الله اعرافی در این دیدار ضمن خیرمقدم به حضار، در ابتدا 
به تبیین رسالت های مختلف و متعدد مركز مدیریت حوزه و اهم فعالیت های برنامه محور این 
مركز پرداخت و گفت: بخش كوچكی از این برنامه ها از ظرفیت سرانه ی حاكمیتی حوزه تأمین 
می شود و بیشتر این طرح ها نیاز به منابع دیگر نظیر موقوفات و منابع پایدار دارد. وی افزود: 
از جمله مهم ترین منابع، تبرعات و وجوه خیر نیكوكاران است كه از دیرباز به آن اتكا می شده 
است و هم افزایی مجموعه های خیریه در این زمینه، آینده ی خوبی را نوید خواهد داد. آیت الله 
اعرافی در پایان از زحمات حجت الاسلام دیانی مدیرعامل بنیاد آلا و هیأت همراه تقدیر نمود و 
تعامل هرچه بیشتر وی با آقای حسینی نژاد و حجت الاسلام فخرروحانی را جهت هرگونه اقدام 
خیر برای حوزه های علمیه را خواستار شد. مدیرعامل بنیاد خیرین حوزه های علمیه نیز در 

سخنانی از راه اندازی این بنیاد و اهم فعالیت های انجام شده گزارشی ارائه كرد.

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی مجلس:

دستیابی به خودکفایی نظامی
 در ارتش توقف ناپذیر است

سخنگوی كمیسیون امنیت ملی مجلس اعتقاد دارد ارتش كشورمان علی رغم وجود همه 
مشكلات و محدودیت ها، طی سالیان متمادی هیچ گاه روند خودسازی، خودتجهیزی و 

بروزرسانی را با وقفه مواجه نكرده است.
ایران،  اسلامی  ارتش جمهوری  گرامیداشت روز  زاده مشكینی  ضمن  عباس  محمود 
گفت:ارتش ایران، نیروی رزمی مكتبی و مردمی است و امروزه به عنوان یكی از پیشرفته 

ترین ارتش های جهان بشمار می رود.
نماینده مردم مشكین شهر در مجلس شورای اسلامی اظهار كرد: بر اساس رویكرد 
مردمی این نهاد، هر گاه نیاز و دغدغه ای در كشور وجود داشته، با كمال اخلاص و با نهایت 
تاثیرگذاری حضور داشته است. وی با اشاره به روند تجهیز ارتش به بروزترین تسلیحات 
نطامی و دفاعی، افزود: ارتش كشورمان علی رغم وجود همه مشكلات و محدودیت ها، طی 
سالیان متمادی هیچ گاه روند خودسازی، خودتجهیزی و بروزرسانی را با وقفه مواجه نكرده و 
بر این اساس شاهد پیشرفت های خوبی برای تقویت بنیه نظامی و رزمی كشورمان هستیم.

 
وزیر بهداشت:

 با تخصیص منابع به بیمه ها دسترسی به 
دارو آسان تر می شود

وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشكی علت گرانی دارو را ورود شركت های بیمه به این 
مسئله دانست و گفت: با تخصیص منابع به بیمه ها، دسترسی مردم به دارو آسان تر می شود 

و با قیمت پایین تری می توانند دارو تهیه كنند.
از  به گرانی سرسام آور داروها كه اخیرا در تذكرات بسیاری  بهرام عین اللهی در پاسخ 
نمایندگان مطرح شده است، گفت: شركت های بیمه ای باید نسبت به پوشش اقلام دارویی 

اقدام كنند تا فشار كمتری به مردم وارد شود.
وزیر بهداشت و درمان افزود: با تخصیص منابع به بیمه ها، دسترسی مردم به دارو آسان تر 

می شود و آنها با قیمت پایین تری می توانند دارو تهیه كنند.

حال  در  گفت:  اسلامی  شورای  مجلس  رییس   
حاضر برای 6 میلیون نفر از افرادی كه بیمه نیستند 
منابع در نظر گرفتیم تا همه آنها بدون اخذ وجه بیمه 

شوند.
محمد باقر قالیباف در دیداردوشنبه  شب گذشته 
با خیرین و مدیران موسسات خیریه، گفتهمه وجودم 
معتقدم دو چیز كشورمان را نجات می دهد كما اینكه 
همیشه اینگونه بوده است و هرگاه به این دو مورد عمل 
نكردیم محكوم به شكست بودیم. ابتدا به سنت های 
الهی باور داشته و خدا باوری داشته باشیم و دوم اینكه 
مردم باوری داشته باشیم. امام )ره( بارها فرمودند؛ 
كارهایی كه مردم می توانند انجام دهند دولت ها در آن 
دخالت نكنند. ما در همه كارها دخالت می كنیم كه 

این اشكال اساسی ما است.
رییس قوه مقننه كشورمان در رابطه با مشكلات 
مربوط به نحوه تشكیل انجمن های صنفی به عنوان 
گفت:  جلسه،  در  حاضر  خیرین  مطالبات  از  یكی 
تشكل های  فعالیت  و  تشكیل  نحوه  طرح  موضوع 

صنفی و تخصصی امروز در دستوركار جلسه صحن 
بود كه 20 ماده داشته و بعد از مدت ها رفع اشكال در 
دستور كار قرار گرفته و انشاالله ظرف مدت یک الی 
دو ماه آینده مسیر قانونی خودش را طی خواهد كرد 
كه با تصویب آن بسیاری از مباحث قانونی حل و فصل 

خواهد شد.
قالیباف با اشاره به پیش بینی اعتبارات مربوط به 
محرومیت زدایی در قانون بودجه 1401، اظهار كرد: 
از سال گذشته پای این موضوع ایستادم و اگر قانون 
بودجه سال گذشته و امسال را نگاه كنیم در حوزه 
محرومیت زدایی ردیف مستقلی پیش بینی كردیم و 
علیرغم تمام مخالفت های سازمان برنامه و بودجه، 
در استان ها برنامه ریزی كردیم و همچنین مجری های 
گروه های جهادی و محرومیت زدایی را مجاز كردیم تا 
با آنها قرارداد بسته شده و پول پرداخت شود و مطمئن 
هستم این افراد با یک تومان به اندازه صد تومان كار 
می كنند در حالی كه ما دولتی ها با هزار تومان حتی 
یک تومان هم كار نمی كنیم لذا این كارها انجام شده 

و در قانون بودجه 1401 وجود دارد از این رو خیرین 
آشناتر  سیستمی  موضوعات  به  كه  پیشكسوتی 

هستند باید محكم پای اجرای آن بایستند.
و  آبرسانی  به  مربوط  بحث  در  كرد:  اضافه  وی 
محرومیت زدایی متمركز شدیم و ردیف ها و محل های 
مشخصی خارج از تشریفات اداری در نظر گرفتیم 
پیدا  را  و همدیگر  یكدیگر متصل شویم  به  باید  اما 
كنیم. سیستم بروكراسی كشورمان اسب سركشی 
است كه هیچ كس حریف آن نیست، این واقعیت 
تلخی است كه وجود دارد. باید از این نوع جلسات 
داشته باشیم و یكدیگر را پیدا كنیم و از طرفی شما 
باید نظارت كنید و موضوعات را به ما كه نماینده شما 
هستیم منتقل كنید ما نیز پای این كار هستیم. شبكه 
آن وجود داشته و می توانیم در بحث های نظارتی 
كمک كرده تا كار راه بیفتد. رییس مجلس شورای 
اسلامی در رابطه با اقدامات انجام شده برای كاهش 
گفت:  العلاج،  صعب  بیماران  درمانی  هزینه های 
امسال با كمک كمیسیون بهداشت و درمان مجلس 
با پیگیری های جدی پول خوبی برای كارت سلامت 
بیماران صعب العلاج در نظر گرفتیم كه صد درصد 
هزینه درمان آنها پرداخت می شود بدین معنی كه به 
صورت صددرصدی تحت پوشش بیمه قرار می گیرند 
در این رابطه خیرین باید این افراد را شناسایی كرده 
و از طریق بهزیستی و كمیته امداد امام خمینی )ره( 
تحت پوشش قرار دهند، در حال حاضر هم برای 6 
میلیون نفر از افرادی كه بیمه نیستند منابع در نظر 

گرفتیم تا همه آنها بدون اخذ وجه بیمه شوند.
خیرین  از  بهتر  كس  هیچ  داد:  ادامه  قالیباف 
در  كه  چرا  باشد،  كار  این  مجری  نمی تواند 
شهرستان ها و استان ها افراد فاقد بیمه را شناسایی و 
از طریق سایت بیمه آن ها را پیگیری كنند تا هزینه 
های درمانی آنها نیز پرداخت شود. این نكته ای است 
كه اگر ارتباط برقرار شود ما مصمم هستیم اتفاقات 
بزرگی رخ دهد به ویژه در برنامه هفتم كه امسال تدوین 

می كنیم مسائل مذكور را نیز در نظر بگیریم.

رییس مجلس شورای اسلامی:

6 میلیون نفر از افراد بدون بیمه، رایگان بیمه می شوند

مرتضی نجفی قدسی*

فرمانده كل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی  گفت: : دشمن  از اخوت برادری 
وحدت بین ارتش و سپاه بیمناک و عصبانی است لذا همواره روی موضوعات تفرقه 
انگیز بین ارتش و سپاه بسیار متمركز شده و بطور دائمی  در جستجوی آن است كه 
نشان دهد یک شكاف و اختلافی بین روابط ما وجود دارد اما غافل از اینكه  ما در 
نیروهای مسلح به واسطه برادری، فرهنگ، دیدگاه و اعتقادات یک خانواده بزرگ 

هستیم
انقلاب  پاسداران  سپاه  كل  فرمانده  سلامی،  پاسدارحسین  سرلشكر  سردار 
اسلامی در دیدار با  امیر سرلشكر سید عبدالرحیم موسوی فرمانده كل ارتش 
ایران كه به مناسبت بیست ونهم فروردین ماه سالروز ارتش  جمهوری اسلامی 
جمهوری اسلامی ایران و حماسه آفرینی های نیروی زمینی قهرمان انجام شد، با 
تبریک روز ارتش به فرمانده كل، كاركنان وخانواده های معظم آنان گفت: امروز 
بحمدالله ارتش جمهوری اسلامی ایران با همه وسعت و عظمتی كه دارد در حوزه 
های مختلف تجهیزاتی و تخصصی پیشرفت های چشمگیری داشته و این حركت با 

فرماندهی خوب جنابعالی رو به جلو و پیشرفت است.
وی با اشاره به پیشرفت های تحقیقاتی و دفاعی در ارتش تصریح كرد : جهاد خود 
كفایی در ارتش از قدمت و روند بسیار خوب و موفقی برخوردار است و به واسطه آن 
برخی تخصص ها در ارتش از جمله حوزه های هوایی، بالگردی و دریایی ریشه ای 
قوی و دیرینه دارد كه در دوران پرشكوه انقلاب با وجود جنگ تحمیلی، كاركنان 
متخصص و متعهد این بخش ها برای پویا نگه  داشتن تجهیزات و نیروی مربوطه 

مخلصانه و مجاهدانه تلاش كردند.
سرلشكر سلامی  پیشرفت های ارتش و سپاه در حوزه پهپادی  را بسیار ارزشمند و 
قدرت ساز  توصیف كرد و گفت: ساخت پهپاد با تكنولوژی های متعدد آن امروز هم 

در ارتش و هم در سپاه بسیار چشمگیر است.
فرمانده كل سپاه در ادامه بر اهمیت تمركز روی برخی تخصص ها از جمله جنگال 

اشاره و و لزوم اهتمام جدی طرح هر دو سازمان را مورد تاكید قرار داد .
وی خاطر نشان كرد:سابقه درخشان ارتش با نام مردان بزرگی همچون شهید 

صیاد شیرازی، آبشناسان، ستاری، بابایی و ... گره خورده است. بنده یک رابطه 
قلبی با شهید والامقام سپهبد علی صیاد شیرازی داشته و دارم كه برایم بسیار 

ارزشمند است.
فرمانده كل سپاه با اشاره به شخصیت فرماندهان و پیشكسوتان ارتش از جمله 
سرلشكر حسنی سعدی گفت: امیر حسنی سعدی به واسطه شخصیت نجیب، 
محبوب و بی ریایی كه دارد  به عنوان یک سمبل و تندیس زنده برای ارتش است. 
خوشبختانه فرماندهان نیروهای ارتش پس از انقلاب از  شخصیت نظامی، انقلابی 
برخوردار بوده و همیشه و در همه صحنه ها آماده ایثار و جانفشانی برای نظام و 

انقلابند كه این جای شكرگذاری به درگاه الهی دارد.
وی در خصوص رابطه عمیق و دوستانه ارتش و سپاه گفت: دشمن  از اخوت 
برادری وحدت بین ارتش و سپاه بیمناک و عصبانی است لذا همواره روی موضوعات 
تفرقه انگیز بین ارتش و سپاه بسیار متمركز شده و بطور دائمی  در جستجوی آن 
است كه نشان دهد یک شكاف و اختلافی بین روابط ما وجود دارد اما غافل از 
اینكه  ما در نیروهای مسلح به واسطه برادری، فرهنگ، دیدگاه و اعتقادات یک 
خانواده بزرگ هستیم و امروز وحدت نیروهای مسلح به ویژه ارتش و سپاه به واسطه 
فرماندهی رهبر عظیم الشان انقلاب اسلامی) مدظله العالی( و حضور فرماندهان 
مومن و متعهد در دوسازمان از جایگاه بالایی برخوردار است و به سبب این همدلی و 
اتحاد خدا را شاكریم. فرمانده كل سپاه گفت:  ارتش امروز یک ساختار دفاعی بسیار 
محكم برای كشور است و  بنده گرمای محبت كاركنان ارتش وحتی خانواده های 
محترم ایشان  را نسبت به سپاه بسیار قوی احساس می كنم . حضور فرماندهان 
ارتش به ویژه شخص فرماندهی محترم كل ارتش در پادگان ها و اماكن نظامی سپاه 
برای ما و كاركنان بسیار خوشایند و به  مثابه صله رحم است كه تاثیرات بسیار خوبی 

در پیوند دو ارگان دارد
در پایان این دیدار طرح سپهبدهای اخلاص كه مزین به تمثال سپهبدهای شهید 
سید محمدولی قرنی، علی صیاد شیرازی و حاج قاسم سلیمانی است از سوی 

فرمانده كل ارتش به سردار سلامی اهداء شد.

فرمانده کل سپاه در دیدار با امیر سرلشکر موسوی:

دشمن از وحدت بین ارتش و سپاه بیمناک و عصبانی است

یک فعال سیاسی اصلاح طلب می گوید: مشكل 
دولت رئیسی تجربه اندک بخش مهمی از كارگزاران 
راهبرد  اتخاذ یک  و  تفسیر اطلاعات  در  این دولت 
درست، راهبردی كه مبتنی بر اولویت ها و نیازهای 

اساسی كشور باشد، است.
برخی  نطق  به  واكنش  در  ظریفیان  غلامرضا   
به  اشتباه  اطلاعات  اینكه  بر  مبنی  نمایندگان 
اطلاعات  عرصه  در  گفت:  رئیس جمهورمی رسد، 
با نقص اطلاعات و نوعی دوگانگی فهم اطلاعاتی 
به خصوص در عرصه مسائل اقتصادی، روبه رو هستیم 
اما در حال حاضر مشكل ما اطلاعات كافی نیست 
زیرا وزارتخانه ها و دستگاه های دولتی و حتی  جامعه 
مدنی به اندازه كافی در عرصه مسائل و آسیب های 
اقتصادی، اطلاعات تولید كرده اند. دو مشكل جدی 
وجود دارد كه یكی از آنها مواجهه با این اطلاعات 
نوع  به  با توجه  افراد  و  نوع مواجهه دولت ها  است. 
اولویت هایشان  در  بعد  و  است  متفاوت  بینش شان 

تغییر ایجاد می كند. 
وی افزود: نكته دوم بحث ضعف تفسیر این اطلاعات 
برای استفاده صحیح از آنها در امر سیاست گذاری، 
اتخاذ  و  درست  راهبردهای  استراتژی ها،  تعیین 
تصمیمات صحیح است. معتقدم هر چند ما در بحث 
اطلاعات كشور با مشكلات جدی روبه رو هستیم اما 
به اندازه كافی در عرصه مسائل اقتصادی، اطلاعات 
تولید شده است. البته از مدت ها قبل هم بحث اینكه 
یک مركز تجزیه اطلاعات تشكیل شود كه هم موجه 
و هم مورد اعتماد باشد و آن مركز اطلاعات باشد كه 
اطلاعات را نهایی كند، مطرح بود اما چنین مركزی 
شكل نگرفت؛ اخیراً مجلس در امر قانون گذاری در 

این عرصه وارد شده است.
ظریفیان با اشاره به تجربه رئیسی در اجرا تصریح 
كرد: مشكل دولت رئیسی تجربه اندک بخش مهمی 
از كارگزاران این دولت در تفسیر اطلاعات و اتخاذ 
یک راهبرد درست، راهبردی كه مبتنی بر اولویت ها و 
نیازهای اساسی كشور باشد، است. بنابراین مشاهده 
می كنیم كه همچنان شیوه ها و رویه هایی كه عمدتاً 

توصیه می شود،  اولًا بسیاری از آنها در گذشته اعمال 
شده كه یا ناكارآمد و یا ناكافی بوده و از سوی دیگر 
كه  ما می گوید  به  پیمایش ها  اینكه، همه  دلیل  به 
مهم ترین اولویت جامعه بحث رفاه اجتماعی، فاصله 
طبقاتی و بیكاری است، بنابراین مهم ترین مشكل 

جامعه ما امر اقتصادی است.
كرد:  اظهار  تحقیقات  و  علوم  اسبق  وزیر  معاون 
متأسفانه به دلیل اینكه نگاه سیاسی به شدت بر امر 
اقتصادی تأثیر گذاشته و در سیاست گذاری هایمان 
بدنه  كه  نظر می رسد  به  روبه رو هستیم،  با مشكل 
كشور  اقتصادی  اصلی  وزارتخانه های  مدیریتی 
به خصوص در وزارتخانه هایی كه پیشران برنامه  ریزی 
بدنه  آن  اند  نتوانسته  هنوز  هستند،  زمینه  این  در 
منسجم و باتجربه این عرصه را داشته باشند. بنابراین 
سیاست گذاری ها  بحث  در  كه  می كنیم  مشاهده 
نوعی  با  اقتصادی،  بخش  در  برنامه ریزی ها  و 

ناهماهنگی در خود دولت مواجه هستیم. 
باید هر چه زودتر این  ظریفیان ادامه داد: دولت 
نقیصه خود را برطرف كند چون مشكلات اقتصادی 
كشور مشكلاتی جدی است كه مربوط به این دولت 
هم نمی شود. این مشكلات انباشت شده تاریخی 
است و  دولت سیزدهم باید برای این حجم از انباشت 
مشكلات، ظرفیت كارشناسی و مدیریتی مجرب را 
برای خودش فراهم كند. متأسفانه مشاهده می شود 
علی رغم این انباشت معضلات اقتصادی، آن ظرفیت 
سرجمع فراهم نشده كه خود این موضوع می تواند 
هم در فهم مسائل و هم در برنامه ریزی، اولویت بندی 
و سیاست گذاری به طور مستقیم وارد شود و اگر خوب 

طراحی نشود، سرمایه ها صرف می شود. 
دولت  شعار  به  اشاره  با  اصلاح طلب  چهره  این 
شد:  متذكر  محرومان  دولت  بر  مبنی  سیزدهم 
به هرحال در بدنه دولت، كسانی هستند كه به نظر 
می رسد دغدغه هایی دارند، مخصوصاً كه محرومیت 
مسئله ای است كه هر دولتی بر سر كار بیاید نمی تواند 
به این امر توجه نكند. به نظر می رسد مشكل دولت 
واقعیت های موجود  با  متناسب  فعلی درک علمی 

سیزدهم  دولت  دیگر  سوی  از  است.  اقتصادی 
می خواهد به اتكای نیروهای تازه  واردش كه تجربه 
عمیق در این عرصه ندارند، مشكلات را حل كند. 
نكته بعدی این است كه دولت علی رغم اینكه ادعا 
می كرد می خواهد نسبت به بخش كارشناسی كشور 
یک نگاه ملی داشته باشد اما متأسفانه در عمل این 
اتفاق نیفتاد و ما به روشنی با ضعف كارشناسی دولت 

مواجه هستیم. 
دولت انگیزه زیادی برای 

حل مسائل اقتصادی دارد 
نظر  به  مجموع  در  كرد:  خاطرنشان  ظریفیان 
مسائل  حل  برای  زیادی  انگیزه  دولت  می رسد 
اقتصادی دارد. دولت قصد دارد به این امر اهتمام 
كند و به شكاف های اجتماعی و اقتصادی توجه دارد 
اما حل این شكاف های اجتماعی و اقتصادی نیازمند 
ظرفیت های بسیار مهم در عرصه كارشناسی، وحدت 
استراتژی ها،  اولویت بندی های روشن و بهره گیری از 
صاحب نظران مجرب است كه دولت در این زمینه با 

ضعف جدی روبه رو است. 
دوره ای خواهد  اینكه دولت یک  به  پاسخ  در  وی 
بستگی  دولت  شدن  دوره ای  دو  شد:  یادآور  بود؟ 
به پارامترهای فراوانی دارد و زود است كه برای این 
نتیجه گیری  موضوعی  چنین  با  رابطه  در  دولت 
این  كرد. بستگی دارد كه دولت چقدر در خودش 
ظرفیت و توانمندی را ایجاد كند كه بتواند در حل 
بحث  در  به خصوص  مردم  عاجل  مسائل  از  برخی 
را  این مسائل  از  اقتصادی، موفق شود كه بخشی 
به شكل ریشه ای و نه به شكل توهمی یا تبلیغاتی و 
موسمی حل كند.  اگر در این امر موفق شود، به دلیل 
اینكه مهم ترین نیاز جامعه در شرایط كنونی مسئله 
می تواند  دولت  كه  است  طبیعی  است،  اقتصادی 
كارنامه ای داشته باشد كه این كارنامه را برای دور دوم 
ارائه بدهد اما اگر پشت سر هم نیروهای ارشد خود را 
تغییر بدهد، طبیعتاً با كارنامه ناموفق روبه رو خواهد 
شد و طبیعی است كه مردم به نوع دیگری تصمیم 

می گیرند.

ظریفیان:

 کارگزاران دولت سیزدهم بی تجربه هستند
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علائم هشداردهنده حمله قلبی

آرتروزی كه بر مفصل زانو اثر می گذارد استئوآرتریت نام دارد؛ یک بیماری 
تخریبی مفصل كه ناشی از تحلیل تدریجی پوشش نرمی است كه سر 

استخوان ها را می پوشاند و غضروف نام دارد.
میزان ازبین رفتن غضروف در اثر آرتروز می تواند جزئی باشد و یا تقریباً تمام 

مواد این پوشش محافظ كه مفاصل زانو را سالم نگه می دارد از بین برود.
كه  باشد  اساسی  آن قدر  می تواند  غضروف  آسیب  موارد،  برخی  در     
استخوان های داخل مفصل به هم سابیده شوند. سن، ژنتیک و چاقی از 
ریسک فاكتورهای اصلی اوستئوآرتریت زانو هستند؛ اما فشار مكانیكی مكرر 

نیز می تواند ایجاد اوستئوآرتریت را سرعت بخشد.
فعالیت بدنی برای پیشگیری از تحلیل رفتن عضلات و كاهش سفتی 
مفصل یک ضرورت است. حركت كردن كمک می كند بدنمان منعطف باشد 
و مفاصل زانو و عضلات حامی آن، تغذیه و تقویت می شوند؛ اما حركات مكرر 
می توانند مسئله ساز باشند، زیرا فشاری مكرر و یكنواخت به مفاصل زانو وارد 
می كنند. سؤالی كه ممكن است به ذهنتان برسد این است كه آیا بالارفتن از 
پله ها برای مفاصل زانو مضر است و آیا ریسک آرتریت زانو را افزایش می دهد؟

پله نوردی و سلامت مفاصل
آیا تابه حال در باشگاه یا در خانه از دستگاه پله نوردی برای ورزش و گرم كردن 
بدن استفاده كرده اید؟ این دستگاه ضربان قلب را فوراً بالا می برد اما به مرور 
زمان با مفاصلتان چه می كند؟ وقتی روی سطحی صاف راه می روید، تا 
حدودی به مفاصل زانوهایتان فشار وارد می كنید زیرا مفاصلتان باید حامی 
بالا تنه تان باشند، اما میزان این فشار به وزن بدنتان بستگی دارد. به همین 

دلیل افرادی كه چاق هستند یا اضافه وزن دارند بیشتر در معرض استئوآرتریت 
زانو هستند زیرا فشار بیشتری به مفاصل زانوهایشان وارد می كنند.

وزن زیادی بدن با هر قدم فشار خیلی بیشتری به زانوها وارد می آورد اما 
وقتی از پله ها یا از تپه ای بالا می روید، فشار وارد بر زانو 8 تا 10 برابر بیشتر 
می شود. تصور اینكه چنین فشاری چقدر می تواند تحلیل رفتن مفاصل زانو را 
سرعت بدهد كار سختی نیست، خصوصاً اگر در معرض استئوآرتریت باشید.
كسی كه زانوهای سالمی دارد و از نظر ژنتیكی نیز مستعد استئوآرتریت 
نیست ممكن است بدون هیچ مشكلی از پله ها بالا برود یا از پله نورد استفاده 
كند؛ اما اگر شما در حال حاضر استئوآرتریت دارید یا سابقهٔ آن در خانواده تان 
وجود دارد، حركت مكرر بالارفتن از پله ها می تواند برایتان مشكل ایجاد كند. 
واضح است كه وقتی از پله ها بالا می روید یا در سربالایی پیاده روی می كنید، 
فشار بیشتری به مفاصلتان وارد می شود و اگر اضافه وزن هم داشته باشید، 

این فشار چندبرابر می شود.
در مورد پایین رفتن از پله ها چطور؟

شاید فكر كنید بالارفتن از پله ها بیشترین فشار را به مفاصلتان وارد می كند 
اما پایین رفتن از پله ها نیز همین كار را می كند. اگر در حال حاضر مفاصل 
زانوهایتان به دلیل استئوآرتریت آسیبی دارند، وقتی از پله ها پایین می روید 
زانوهایتان بی ثبات ترند. این بی ثباتی، فشار پُرتنشی به رباط ها و غضروف ها 
وارد می كند كه می تواند فرسودگی مفاصل را تشدید كرده یا درد ایجاد كند؛ 
بنابراین بالا یا پایین رفتن از پله ها می تواند به ضرر زانوها بوده و آسیب به 

غضروف را بدتر كند.

پس واردكردن فشار اضافی به مفاصل زانو كه در حال حاضر بی ثبات اند 
و  ورزش  برای  نیست.  عاقلانه ای  حركت  پله ها(  از  كردن  پایین  و  بالا  )با 
تمرین كردن راه های ایمن تری هم وجود دارد و تمریناتی نیز وجود دارند كه 
نسبت به بالا رفتن از پله ها، فشار خیلی كمتری به زانوها وارد می كنند. ممكن 
است مجبور باشید در زندگی روزمره از پله ها بالا یا پایین بروید، اما اگر به آرتروز 
زانو مبتلا هستید، استفاده از پله نورد برای ورزش كردن راه هوشمندانه ای 
نیست. پله نورد فشار مكرری به مفاصل شما وارد می كنند، به خصوص اگر 

اغلب از آن استفاده می كنید.
شما همچنان به فعالیت بدنی نیاز دارید

فعالیت بدنی یک ضرورت است، حتی اگر استئوآرتریت داشته باشید. 
حركت كردن، زانوها را نرم و روان نگه داشته و عضلات چهار سر ران را تقویت 
می كند كه عضلات اصلی در جلوی ران بوده و به زانوها ثبات می دهند. اگر 
در حال حاضر آرتریت زانو دارید، تمرینات ورزشی با شدت كم می توانند راه 
خوبی برای ورزش كردن باشند بدون اینكه به زانوهایتان آسیب بیشتری 

بزنند.
برای ورزش هوازی، پیاده روی، دوچرخه سواری و شنا فُرم هایی از ورزش 
هستند كه بیشتر پزشكان به افرادی كه آرتریت زانو دارند توصیه می كنند. 
همچنین لازم است برای قوی تر كردن عضلات چهار سر رانتان تمرینات 
قدرتی انجام دهید. اگر آرتریتتان شدید یا بسیار دردناک است، چند جلسه 
فیزیوتراپی می تواند كمک خوبی به شما بكند. خیلی مهم است كه همهٔ 
تمرینات قدرتی خود را با فُرم درست انجام دهید تا فشار اضافی به زانوهایتان 

وارد نشود.
درد حین بالا رفتن از پله ها از علائم اولیه آرتریت زانو است

آیا ممكن است زانوهایتان پیامی را برسانند؟ طبق نتایج مطالعات علمی، 
درد حین بالا رفتن از پله ها می تواند اولین علامت استئوآرتریت باشد. این 
نتایج بعد از مطالعه روی 4673 نفر كه استئوآرتریت داشتند یا مستعد آن 
بودند به دست آمد. در این افراد، درد زانو هنگام بالا رفتن از پله ها، اولین 
علامت آرتریت زانو بوده است. علامت بعدی درد حین راه رفتن و علامت 
بعدی نیز درد هنگام ایستادن، دراز كشیدن یا نشستن بوده است؛ بنابراین 
احساس ناراحتی در زانوها هنگام بالا رفتن از پله ها می تواند اولین علامت 

هشداردهندهٔ تحلیل رفتن مفاصل زانو باشد؛ به بدنتان گوش دهید!
کلام پایانی

هنوز به طور قطعی ثابت نشده كه مكرراً بالا رفتن از پله ها، ریسک آرتریت 
زانو را افزایش می دهد، اما درصورتی كه این مشكل را دارید یا سابقهٔ آن در 
خانواده تان وجود دارد، حركات بهتری هم برای ورزش كردن وجود دارد. این 

ورزش ها حركاتی هستند كه فشار كمتری به زانوها وارد می كنند.
تمرینات قدرتی و تمرینات هوازی با شدت كم برای زانوها راحت ترند و فواید 
زیادی هم دارند. بالا رفتن از پله ها، عضلات چهارسرران را تقویت می كند كه 
مفید است، زیرا این عضلات تثبیت كنندهٔ زانوها هستند، اما تمرینات قدرتی 

دیگری نیز وجود دارند كه همین اثر را می گذارند.
حتی اگر آرتریت زانو دارید بازهم ورزش كنید. فعالیت بدنی، مفاصل را نرم و 
آنها را تغذیه می كند و كم تحركی ازهرجهت برایتان مضر است. با زانوهایتان با 
ملایمت رفتار كنید تا آنها نیز خوب در خدمت شما باشند و بتوانید با افزایش 
سن، راحت تر حركت كنید و به كارهایتان برسید؛ سلامت زانوها واقعاً مهم 

است!

محققان می گویند؛آیا بالا رفتن از پله ها باعث آرتروز می شود؟

ویتامین K ریسک ابتلا به زوال عقل
 را کاهش می دهد

در یک مطالعه جدید روی جوندگان، دانشمندان بررسی كردند كه چگونه ویتامین 
K می تواند بر توانایی های شناختی موش های مسن تأثیر بگذارد.

به گزارش خبرنگار مهر به نقل از مدیكال نیوز، با بالا رفتن سن، خطر ابتلاء به 
زوال عقل افزایش می یابد. زوال عقل اصطلاحی است كه به گروهی از بیماری ها 
گفته می شود و شایع ترین آنها بیماری آلزایمر است كه میلیون ها نفر را تحت تأثیر 

قرار می دهد.
در حال حاضر هیچ درمانی برای زوال عقل وجود ندارد. با این حال، برخی از داروها 
در دسترس هستند كه می توانند به رفع علائم كمک كنند. علاوه بر این، محققان 
به دنبال راه هایی برای كاهش شدت علائم یا جلوگیری از پیشرفت سریع بیماری 

هستند.
نتایج یک مطالعه جدید از دانشگاه المعرفه در عربستان سعودی نشان می دهد كه 
ویتامین K ممكن است در مقابله با زوال شناختی مفید باشد. در مطالعه جدید، دادن 

مكمل ویتامین K به موش ها آزمایش شد.
طبق گفته انجمن آلزایمر، زوال عقل »یک اصطلاح كلی برای از دست دادن 
حافظه، زبان، حل مسئله و سایر توانایی های فكری است كه به اندازه ای شدید است 

كه در زندگی روزمره اختلال ایجاد كند.«
تصور می شود كه بیماری آلزایمر نتیجه تجمع پروتئین های غیرطبیعی در مغز به نام 
پلاک های آمیلوئید است. اینها می توانند از سیگنال دهی سلول های مغز جلوگیری 

كرده و به آنها آسیب برسانند.
بر اساس جدیدترین داده های انجمن آلزایمر، افراد 65 سال و بالاتر در معرض 

بالاترین خطر ابتلاء به زوال عقل آلزایمر هستند.
مصرف انواع مختلف ویتامین ها و مواد معدنی برای حفظ سلامتی بسیار مهم 
است. یكی از ویتامین هایی كه در سلامت مغز و استخوان نقش دارد ویتامین K است 

كه اغلب در سبزیجات برگ سبز یافت می شود.
پروفسور »محمد الشربینی«، نویسنده ارشد این مطالعه، گفت: »فرایند پیری 
با بدتر شدن عملكرد مغز مرتبط است. ویتامین K یک ویتامین طبیعی محلول در 

چربی است كه از مغز در برابر ابتلاء به آلزایمر محافظت می كند.«
وی در ادامه افزود: »مصرف مقادیر كافی سبزیجات و میوه ها برای حفظ سطح 
طبیعی ویتامین K رضایت بخش است. با این حال، مكمل ها نیز در دسترس هستند 

تا در صورت عدم توانایی در مصرف، جایگزین منابع طبیعی شوند.«
محققان یک آزمایش طولانی 17 ماهه را روی موش ها انجام دادند. یک گروه 
مكمل ویتامین K دریافت كردند و گروه دیگر مكمل ویتامین K دریافت نكردند. 

موش ها در طول مطالعه یک سری تست های عملكرد شناختی را انجام دادند.
در پایان مطالعه، موش هایی كه مكمل های ویتامین K دریافت كردند، سطح 
اختلالات شناختی، افسردگی و اضطراب شأن كمتر بود. علاوه بر این، این موش ها 

بهبود حافظه مكانی و توانایی یادگیری را تجربه كردند.
پروفسور الشربینی می گوید: »ویتامین K تأثیر بسیار امیدواركننده ای در جلوگیری 
از تغییرات رفتاری، عملكردی، بیوشیمیایی و هیستوپاتولوژیک مرتبط با پیری در مغز 

موش های مسن نشان داد.«

متخصص طب سنتی:
غذاهایی که باعث تشنگی روزه داران می شود

متخصص طب سنتی گفت: به روزه داران توصیه می شود در ماه مبارک رمضان از 
مصرف غذاهای شور، پر ادویه و سرخ كردنی پرهیز شود.

علیرضا یارقلی  در خصوص تشنگی در ماه مبارک رمضان گفت: یكی از معضلات 
روزه داران در ماه مبارک رمضان احساس تشنگی زیاد است كه ناشی از افزایش 
حرارت و خشكی بیش از حد اندام های داخلی بدن مانند معده، مغز، كبد، قلب 

و ریه است.
وی افزود: به روزه داران توصیه می شود در ماه مبارک رمضان از خوردن غذاهای 

شور، سرخ كردنی، پر ادویه، تند و كنسروی و همچنین فست فودها پرهیز كنند.
این متخصص طب سنتی با اشاره به اینكه غذاهای گرم و خشک و همچنین 
پرخوری و درهم خوری نیز می تواند باعث تشنگی شود، خاطرنشان كرد: در خوردن 
مواد غذایی شیرین و قندهای مصنوعی باید پرهیز شود و روزه داران فعالیت بدنی 

سنگین، استرس و عصبانیت نیز نداشته باشند.
یارقلی با تأكید بر اینكه غذاهای كم چرب و همچنین ترش می تواند مانع تشنگی 
شود، اظهار داشت: در پختن غذاها از چاشنی هایی مانند آب نارنج، آلو بخارا، 
آبلیموی تازه و رب انار در وعده سحری )برای افرادی كه مزاج گرم دارند( استفاده 
شود و مصرف میوه جات و سبزیجات نیز به میزان كافی با توجه به مزاج و دو ساعت 

بعد از افطار به روزه داران توصیه می شود.
به گفته وی، آب و نوشیدنی هایی مانند ماءالشعیر طبیعی در فاصله بین افطار و 
سحر و همچنین فالوده سیب با فاصله از افطار و تخم خرفه نیم كوب خیسانده در 

دوغ نیز توصیه می شود.
این متخصص طب سنتی به دلایل یبوست در روزه داری اشاره و تصریح كرد: 
كاهش حركت روده ها و مصرف كم مایعات و استفاده كم از مواد غذایی فیبر دار و 

نداشتن تحرک بدنی از جمله دلایل یبوست در روزه داران است.
متخصص طب سنتی گفت: بهترین میوه ها از افطار تا سحر، خیار، سیب و آب 

سیب است كه با توجه به مزاج روزه داران توصیه می شود.

محققان می گویند؛

اجتناب از مصرف گوشت در پیشگیری
 از دیابت موثر است

یک مطالعه جدید نشان می دهد كه خوردن یک رژیم غذایی گیاهی سالم ممكن 
است به شما در جلوگیری از دیابت نوع 2 كمک كند.

به گزارش خبرنگار مهر به نقل از هلث دی نیوز، غذاهای سالم گیاهی شامل 
میوه ها، سبزیجات، آجیل، قهوه / چای، روغن های گیاهی و حبوبات است. غذاهای 
گیاهی ناسالم شامل غلات تصفیه شده، آب میوه، سیب زمینی، نوشیدنی های 

شیرین شده با شكر و شیرینی ها / دسرها هستند.
از نقش مفید رژیم های غذایی گیاهی سالم  ما  محققان نوشتند: »یافته های 
در پیشگیری از دیابت حمایت می كند و بینش جدیدی برای تحقیقات آینده ارائه 
می كند.« برای این مطالعه، محققان داده های بیش از 10600 شركت كننده را در 

سه مطالعه بلندمدت ایالات متحده تجزیه و تحلیل كردند.
یافته ها نشان داد در مقایسه با شركت كنندگانی كه دیابت نوع 2 نداشتند، افراد 

مبتلا به دیابت، غذاهای گیاهی سالم كمتری مصرف می كردند.
بر اساس این گزارش، آنها همچنین میانگین BMI )شاخص توده بدنی( بالاتری 
داشتند، احتمال ابتلاء به فشار خون و كلسترول بالا، مصرف داروهای فشار خون و 

كلسترول، فعالیت كمتر و سابقه خانوادگی دیابت نیز در آنها بیشتر بود.
شركت كنندگان همراه با تكمیل پرسش نامه هایی در مورد عادات غذایی خود، 
نمونه های خونی را ارائه كردند كه از نظر متابولیت های مرتبط با رژیم غذایی آن ها 
مورد تجزیه و تحلیل قرار گرفت. متابولیت ها زمانی تولید می شوند كه بدن غذا، دارو، 

مواد شیمیایی یا بافت خود را برای تولید انرژی تجزیه می كند.
»فرانک هو«، سرپرست تیم تحقیق از دانشگاه هاروارد، می گوید: »ما دریافتیم 
متابولیت های تک ناشی از مصرف غذاهای گیاهی غنی از پلی فنول مانند میوه ها، 
سبزیجات، قهوه و حبوبات همگی با یک رژیم غذایی گیاهی سالم و كاهش خطر 
ابتلاء به دیابت مرتبط هستند.« هو و همكارانش به این نتیجه رسیدند: »یافته های 
ما در مورد متابولیت های میانی در حال حاضر جالب است، اما مطالعات بیشتری 
برای تأیید نقش علت و معلولی آنها در ارتباط با رژیم های غذایی گیاهی و خطر ابتلاء 
به دیابت نوع 2 مورد نیاز است.« به گفته محققان، موارد ابتلاء به دیابت نوع 2 در 
بزرگسالان در سراسر جهان در كمتر از دو دهه، سه برابر شده است؛ به بیش از 450 
میلیون در سال 201۹ از 150 میلیون در سال 2000. پیش بینی می شود تا سال 
2045، این تعداد به 700 میلیون افزایش یابد. دیابت نوع 2 می تواند عوارضی مانند 

بیماری قلبی ایجاد كند و به كلیه ها، چشم ها و سیستم عصبی آسیب برساند.

سلامت

مصرف سلنیوم روند پیری را کند می کند؟
سلنیوم یک ماده معدنی كمیاب است، به این معنی كه بدن فقط به مقدار 
بسیار كمی به آن نیاز دارد. سلنیوم به طور طبیعی در بسیاری از خوراكی ها وجود 
دارد و به عنوان مكمل غذایی نیز موجود است. اكثر سلنیومی كه از رژیم غذایی 
دریافت می كنیم در بافت عضلانی ذخیره می شود، با این حال تیروئید بالاترین 
غلظت سلنیوم را دارد. سلنیوم یک جزء مهم از آنزیم ها و پروتئین ها - معروف به 
سلنوپروتئین ها - است كه نقش مهمی در تولید مثل، متابولیسم هورمون تیروئید 
و سنتز DNA دارند. سلنوپروتئین ها همچنین به عنوان آنتی اكسیدان های قوی 
عمل می كنند كه به محافظت در برابر ذرات آسیب رسان در بدن به نام رادیكال های 

آزاد كمک می كنند.
فواید ضد پیری سلنیوم

پیری بیولوژیكی فرآیند پیچیده ای است كه شامل آسیب مولكولی، عدم تعادل 
متابولیک، تغییرات سیستم ایمنی و افزایش حساسیت به عوامل استرس زای 
محیطی و بیماری است. بر اساس نتایج یک مطالعه در سال 2018، سلنیوم 
می تواند با پیری مبارزه كند و از مشكلات سلامتی مرتبط با افزایش سن، مانند بروز 
تومورها، ابتلا به بیماری های قلبی عروقی و اختلالات عصبی-روانی پیشگیری 
كند. برخی از محققان همچنین بر این باورند كه سلنیوم می تواند التهاب مزمن را 

كه ارتباط نزدیكی با افزایش سن دارد، كاهش دهد.
بر اساس نتایج برخی مطالعات سلنوپروتئین  ها، عامل اولیه بسیاری از فواید 
سلامتی ناشی سلنیوم است. كارشناسان همچنین بر این باورند كه سلنیوم با 
 )GPx( تحریک آنزیم های آنتی اكسیدانی وابسته به سلنیوم گلوتاتیون پراكسیداز
و تیوردوكسین ردوكتاز )TDR( از پوست در برابر استرس اكسیداتیو فرابنفش 
)UV( محافظت می كند. علاوه بر این، یک مطالعه جدید در سال 2020 نشان 
داد كه افزایش مصرف سلنیوم در رژیم غذایی با طول تلومرهای بلندتر مرتبط 
است. این مطالعه نشان داد كه هر 20 میكروگرم افزایش سلنیوم غذایی با 0.42 
درصد طول تلومر بیشتر در شركت كنندگان بالای 45 سال مرتبط است. تلومرها 
»كلاهک های محافظ« هستند كه در انتهای كروموزوم های ما قرار دارند و بر 
سرعت پیری سلول ها تأثیر می گذارند. برخی از كارشناسان طول تلومر را به عنوان 
یک نشانگر زیستی  برای پیری در نظر می گیرند. محققان همچنین معتقدند كه 
سطوح بالاتر سلنیوم با افزایش طول عمر مرتبط است. مرگ و میر ناشی از همه 
علل در افراد مسنی كه سطح سلنیوم پایینی دارند به طور قابل توجهی بیشتر از 
افراد مسنی است كه سطح سلنیوم آنها بالا است. به عنوان مثال، به نظر می رسد 
كه افراد 100 ساله اغلب سطوح سیستمیک سلنیوم و آهن بالاتری دارند در حالی 

كه این افراد سطح مس كمتری نسبت به سایر افراد مسن دارند.
سایر مزایای سلامتی

برخی  برابر  در  محافظت  در  مهمی  نقش  است  ممكن  همچنین  سلنیوم 
بیماری های مرتبط با افزایش سن داشته باشد.

بیماری قلبی
نتایج یک متاآنالیز نشان داد، افرادی كه سطح سلنیوم كمتری دارند در معرض 
خطر بیشتری برای ابتلا به بیماری عروق كرونر قلب قرار دارند. در مقابل، بررسی 
كارآزمایی های كه فقط از مكمل های سلنیوم برای پیشگیری اولیه از بیماری های 
قلبی استفاده می كردند، هیچ اثر آماری معنی داری از سلنیوم بر روی حوادث 

قلبی عروقی كشنده و غیركشنده نشان نداد.
سرطان

تصور می شود كه سلنیوم به دلیل توانایی در محافظت از سلول ها در برابر آسیب 
DNA و جهش ممكن است در پیشگیری از ابتلا به سرطان نقش داشته باشد. با 

این حال، شواهد پیرامون این موضوع متناقض است.
بیماری تیرویید

سلنیوم نقش مهمی در عملكرد تیروئید دارد. برخی از مطالعات نشان می دهد 
كه داشتن سطوح مطلوب سلنیوم می تواند از ابتلا به بیماری تیروئید محافظت 

كند و سلامت كلی را حفظ كند.
زوال شناختی

از آنجایی كه سطح سلنیوم در سرم خون با افزایش سن كاهش می یابد، كمبود 
سلنیوم می تواند با كاهش عملكرد مغزی مرتبط با سن مرتبط باشد. با این 
حال، تحقیقات بیشتری برای تعیین اینكه آیا مكمل سلنیوم می تواند به درمان 
یا پیشگیری از كاهش شناختی مرتبط با افزایش سن در افراد مسن كمک كند، 

مورد نیاز است.
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سرپرست شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان قم گفت :پس از دو سال، 
راهپیمایی روز جهانی قدس امسال با حضور پر شور مردم قم برگزار می شود.

حمزه بهشتی روز سه شنبه در جلسه ستاد بزرگداشت روز جهانی قدس درسالن 
جلسه های شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی قم، با تاكید بر بهره گیری از ظرفیت 
راهپیمایی روز قدس برای آگاه كردن عموم افراد از توطئه های دشمنان افزود:  در هر 
نهاد، سازمان و یا دستگاهی كه مشغول به خدمت هستیم، از فرصت ها استفاده و فقط 
به زیباسازی محیط و تزئینات ظاهری اكتفا نكنیم بلكه با دعوت از استادان و سخنرانان 

متعدد، برنامه های پرباری را برای این ایام تدارک ببینیم.
وی در بخشی از سخنان خود، مسیرهای  راهپیمایی روز قدس را مورد توجه قرار 
داد و گفت: این راهپیمایی از ساعت ۹:30 با تجمع اولیه در میدان بزرگ امام )ره( 
و مقابل مسجد امام حسن عسكری )ع( آغاز، و سپس از خیابان اراک به طرف پل 
حجتیه - چهار راه شهدا - خیابان شهدا - میدان جانبازان و در نهایت مصلای قدس 

ادامه پیدا خواهد كرد.
وی دربخش دیگری از سخنان خود فرمان جهاد تبیین رهبر معظم انقلاب را مورد 
توجه قرار داد و افزود: باید برنامه هایی در این زمینه داشته باشیم، و موضوع هایی كه 
پیرامون این مساله است را دنبال كنیم، چراكه امروز دشمن به صورت تركیبی و در 
عرصه های مختلف اقتصادی، فرهنگی و همچنین مقابله با نوآوری ها و تولید علیه 

نظام اسلامی اقدام می كند.
بهشتی تاكید كرد: حركت های دشمن را برای مردم روشن كنیم، و اتفاق های گذشته 

را نیز روایت كرده و الگو بگیریم.
وی با اشاره به اینكه جبهه مقاومت با تهدیدهای خود، رژیم صهیونیستی را یک 
گام به عقب رانده است بیان داشت: این قدرت از بركت خون شهیدان است، آن را به 

جامعه انتقال داده و امیدواری بدهیم.
رئیس سابق شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی قم نیز با بیان اینكه امسال پس از 
2 سال وقفه، راهپیمایی روز جهانی قدس در سراسر كشور بدون توجه به رنگ بندی 
كرونایی برگزار خواهد شد، و ستاد ملی كرونا نیز مصوبه آن را ابلاغ كرد گفت: دعوت و 
فراخوان عمومی جهت شركت گسترده در این راهپیمایی و تهییج برای حضور در این 

مراسم، وظیفه همگانی است.

نصرت الله لطفی با بیان اینكه حجت الاسلام والمسلمین عبدالله حاجی صادقی 
نماینده رهبر معظم انقلاب در سپاه پاسداران، سخنران پیش از خطبه های نماز 
جمعه روز قدس در قم است گفت: همان شور و حماسه و حضور حداكثری را كه در 

راهپیمایی های گذشته شاهد بودیم، در این راهپیمایی نیز داشته باشیم.
وی با بیان اینكه روز قدس یادگار و میراث ماندگار حضرت امام است، كه در دنیا 
بی نظیر بود گفت: امروز بعد از گذشت چهار دهه از نامگذاری آخرین جمعه ماه 
رمضان به نام روز جهانی قدس، پاسداشت این روز در 120 كشور دنیا با راهپیمایی و 
تجمع و یا در قالب همایش صورت می گیرد، و الگوی ایران اسلامی سرلوحه فعالیت ها 

قرار گرفته است.
 وی با اشاره به هماهنگی و همدلی موجود بین همه مسلمانان برای توجه به 
فلسطین به عنوان مساله اصلی جهان اسلام خاطرنشان كرد: با توجه به رذالت  سران 
كشورهای عربی و دست نشانده های نظام سلطه كه به طور آشكار و پنهان از این رژیم 
جعلی و كودک كُش حمایت می كنند، باید از پتانسیل روز قدس برای پشتیبانی از 

مردم مظلوم فلسطین و دفاع جانانه از قبله نخست مسلمانان استفاده كنیم.

سرپرست شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان قم :

راهپیمایی روز قدس حضوری برگزار می شود

لکنت زبان چیست؟)قسمت دوم(
لكنت زبان نوعی اختلال گفتار است كه مشكلاتی را در برقراری ارتباط با سرعت 

مناسب و به طور پیوسته و روان ایجاد می نماید.
در واقع لكنت عبارت است از تكرار، كشش و یا قفل شدن غیر ارادی كلمه یا بخشی از 

كلمه كه فرد قصد بیان آن را دارد.
در اینجا معمولا همراه با تلاش برای بیان درست كلمات، تغییراتی نیز در سر و گردن 
به شكل پلک زدن، شكلک در آوردن، لرزش فک، لبها و یا كج كردن سر دیده می شود.

8. برای كمک به دانش آموز دارای لكنت چه میتوان كرد؟ معلم به سه طریق میتواند 
به این كودكان كمک كند

1( از طریق ارائه یک الگوی خوب گفتاری
2( ازطریق ارتقاء عزت نفس كودک

3( از طریق ایجاد یک محیط خوب گفتاری
توصیه های زیر در راستای موارد فوق هستند:

_به هیچ وجه به كودكی كه دارای لكنت است نگویید: "آرام تر صحبت كن"  یا  "آرام 
باش"

_به محتوای صحبتهای كودک گوش دهید نه به شكل صحبتهای وی ویا به عبارت 
دیگر به آنچه كودک می گوید گوش دهید نه به چگونگی گفتن آن.

_درحین صحبت كودک هرگز در گفتار وی مداخله نكنید و بگذارید خودش صحبتش 
را تمام كند.

_به هیچ وجه كلمه را برای كودک كامل نكنید ویا بجای او كلمه را نگویید.
_زمانی كه كودک دوست دارد صحبت كند مانع از صحبت او نشوید.

_زمانی كه گفتار كودک روان تر است موقعیتهای بیشتری را برای صحبت كردن او 
فراهم كنید.

_دانش آموز دارای لكنت را نباید مجبور به ازحفظ گفتن شعر صحبت كردن یا خواندن 
كرد.

_در صورت اشتباه گفتن نباید مورد سرزنش قرار دهید.
_معلم باید علاقه كودک دارای لكنت را به گفتار خوب ترغیب كند.

_كودک دارای لكنت در تمام فعالیتهایی كه برای سایرین درنظرگرفته میشود شركت 
داده شود. 

_اگر قرار است از تمام بچه ها سوال بپرسید از كودكی كه دارای لكنت است زودتر 
بپرسید زیرا هرقدر كه كودک بیشتر منتظر بماند اضطراب او بیشتر میشود.

_برای كودكانی كه در حین خواندن دچار لكنت میشوند میتوان از خواندن همراه 
فرد دیگری استفاده كرد.)فرصتی ایجاد كنید شاگردان بصورت 2نفره روخوانی داشته 

باشند(
_كودک نباید از داشتن لكنت احساس حقارت كند. این وظیفه معلم است كه لكنت 

را به عنوان یک ویژگی مثل سایرویژگیها)داشتن عینک-كند دوبدن و ...(نشان دهد.
_كودكان دارای لكنت نسبت به تمسخر و اذیت دیگران آسیب پذیرترند.

_معلم باید باكودكانی كه كودک دارای لكنت را مورد اذیت قرار میدهند قاطعانه برخورد 
كند.

_باید به وی كمک كرد تا عزت نفسش تقویت شده و نظرش در مورد خودش مثبت 
و واقع بینانه باشد.

۹. راهكار هایی برای درمان لكنت زبان 
از فردی كه لكنت زبان دارد بخواهید كه ارتباط چشمی اش را با مخاطب حفظ 
كند. خودتان هم وقتی او حرف می زند ارتباط چشمی تان را قطع نكنید. در حقیقت 
اگر با فردی با لكنت زبان ارتباط دارید همواره در نظر داشته باشید چند ثانیه دیرتر 
تمام كردن صحبت به هیچ روی دلیل خوبی برای توهین به غرور و شخصیت یک 

انسان نیست.
از او بخواهید كه آرام و آزاد حرف بزند، حروف صدادار را بكشد و با حركات شل و سبک 

لب ها، از روی كلمات بگذرد.
از فردی كه لكنت زبان دارد بخواهید كه در صحبت رو به جلو برود و یک كلمه را تكرار 

نكند. همچنین از جایگزینی كلمات خودداری كند و با آن ها مواجه شود.
به او بگویید كه بعضی وقت ها عمدا بعضی كلمه ها را با لكنت بگوید. این كار باعث 

می شود كه احساس كند كنترل بیشتری در گفتار دارد.
به او بگویید كه لكنت دارد و نیازی نیست آن را پنهان كند. بلكه باید با آن مواجه شود و 

با تمرین این مشكل برطرف می شود.
سعی كنید آرام، شمرده و طبیعی با فردی كه لكنت زبان دارد صحبت كنید و از عبارات 
ساده و كوتاه استفاده نمایید. با صبر و آرامش تحمل كنید كه جمله اش تمام شود و از 

حرف زدن تند و سریع بپرهیزید؛ زیرا این كار او را آشفته می كند.
اگر او روی یک كلمه گیر كرد جمله اش را كامل نكنید و هرگز وسط حرف او نپرید.

از او انتقاد نكنید و حرف هایش را اصلاح نكنید.
سعی كنید با رفتار خود به او این حس را بدهید كه شما به چیزی كه می گوید توجه 

دارید، نه به طرز گفتارش!
از او بخواهید چیز هایی را كه لكنتش را بیشتر می كنند پیدا كند. اگر فرد خودش بهتر 

لكنتش را بشناسد و بتواند آن را تجزیه تحلیل كند بهتر می تواند آن را حل كند.
از او درخواست نكنید كه حتما چیزی را در حضور دیگران تعریف كند. این كار ممكن 

است باعث استرس و خجالت او شود.
سعی كنید به او اعتماد به نفس بدهید، در او نگرش مثبت ایجاد كنید و احساس شرم 

و ترس را ازبین ببرید.
محیطی آرام، دوستانه و بدور از تشویش در خانه ایجاد كنید.

با او درمورد موضوعات مختلف گفتگو كنید و او را تشویق به حرف زدن در جمع 
خانواده كنید.

به كودک نگویید كه قبل از حرف زدن فكر كند.
از بیان عباراتی مانند "صبر كن و نفس عمیق بكش" یا "یواش تر" بپرهیزید. این 

جملات ممكن است باعث حساسیت و اضطراب او شود.
نحوه ی حرف زدن او را تقلید نكنید. این كار تاثیر بسیار بدی در نتیجه درمان لكنت 

زبان می گذارد.
تمرین در برابر آینه نیز می تواند به درمان لكنت زبان كمک كند.

تهیه کننده : حمیده میرزایی
دبستان :تربیت اسلامی
ناحیه 2
آموزگار پایه : پنجم

مسئول دبیرخانه کانون های خدمت رضوی استان قم  خبرداد:

توزیع ۴ هزار بسته معیشتی میان 
نیازمندان قم

4 هزار بسته معیشتی در آستانه شب های قدر به همت دبیرخانه خدمت رضوی استان 
قم بین نیازمندان توزیع شد.

به گزارش روابط عمومی دبیرخانه خدمت رضوی استان قم، در حاشیه این مراسم 
حجت الاسلام والمسلمین سید محمد باقر تكیه ای با اشاره به فعالیت خادمیاران 
رضوی در استان قم طی سخنانی گفت:رهبر معظم انقلاب بر ترویج سیره حضرت 
رضا)ع( و محرومیت زدایی تاكید كرده اند و بر این اساس شبكه خدمت رضوی در سراسر 
كشور ایجاد شده است. مسئول دبیرخانه كانون های خدمت رضوی استان قم در ادامه 
افزود: بر اساس پیش بینی های انجام شده با كمک خیرین چهارهزار بسته معیشتی در  
آستانه شب های قدر  در محله های كم برخوردار و نیازمند  قم توزیع گردید. تكیه ای 
با اشاره به اقلام تدارک دیده شده  برای این بسته های معیشتی، تصریح كرد: برنج، 
گوشت ،مرغ، شكر،روغن، ماكارونی محتوای بسته های معیشتی بوده و ارزش هر 
بسته به طور میانگین 500 هزار تومان است كه توسط  خادمیاران كانون خدمت رضوی 
توزیع می شود. مسئول دبیرخانه  كانون های خدمت رضوی  با بیان اینكه حمایت از 
مستمندان همواره مورد توجه خیریه و خادمین رضوی بوده است بیان كرد: عموم مردم 
و خیرین می توانند با كد دستوری #1*88۹88*6655* كمک های نقدی خود را واریز 
كرده و كمک های غیر نقدی را به دفتر كانون خدمت های رضوی  به نشانی  خیابان 
سمیه نبش كوچه 8 طبقه فوقانی حسینیه الغدیر  تحویل دهند و در صورت واریز هر 

300 هزار تومان، فیش غذای تبركی مهمان سرای امام رضا )ع( به خیر اهدا می شود.

مدیر حوزه های علمیه:

روحانیون شاغل در ناجا
 از خودسازی غافل نشوند

مدیرحوزه های علمیه كشور به روحانیون شاغل در بخش های مختلف نیروی 
انتظامی جمهوری اسلامی توصیه كرد از اهمیت بازسازی و خودسازی درونی 

غافل نشوند.
آیت الله علی رضا اعرافی شامگاه دوشنبه در دیدار رییس سازمان عقیدتی 
سیاسی نیروی انتظامی، طی سخنانی با تاكید بر اهمیت اجرای دقیق مباحث 
مربوط به جهاد تبیین، افزود: جهاد تببین مبتنی بر شناخت درست عقاید و افكار 
نسل جوان و رصد و شناسایی منافذ نفوذ دشمن و اتخاذ تدابیر لازم جهت مقابله 
با توطئه ها است و شرط اول در اجرای جهاد تبیین شناخت حقایق و واقعیت های 

جامعه است.
وی در ادامه با بیان اینكه اقدامات انجام شده در مجموعه عقیدتی ناجا در 
حكم حسنات است، بیان كرد: نیروی انتظامی ماموریت فراگیر و گسترده دارد 
و به همین جهت تقویت بعد عقیدتی و سیاسی در بین نیروی انتظامی دارای 

اهمیت زیادی است.
عضو فقهای شورای نگهبان با تاكید بر اینكه  مباحث عقیدتی در سلامت نیرو 
و كادر انتظامی نقش برجسته ای دارد، تصریح كرد: روحانیون شاغل در ناجا، 
باید تلاش كنند تا وظایف و رسالت های روزمره آنها را از  بازسازی و خودسازی 

درونی خود باز ندارد.
عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی با تاكید بر نقش خودسازی و تقوا در اجرای 
بهتر و مطلوب تر وظایف و رسالت های تعریف شده در نیروی انتظامی، ادامه داد: 
روحانیون شاغل در ناجا تلاش كنند تا روح معنوی و اخلاقی را بیش از همیشه در 

نیروی انتظامی جاری و ساری كنند.
امام جمعه قم در پایان از تلاش های نیروی انتظامی جمهوری اسلامی ایران در 

طول دوران همه گیری بیماری كرونا قدردانی كرد.
حرکت نیروی انتظامی در راستای افزایش رضایتمندی مردم 

رییس سازمان عقیدتی سیاسی نیروی انتظامی جمهوری اسلامی نیز دراین 
دیدار  با اشاره به اقدامات و تحولات انجام شده طی سالهای اخیر، گفت: مسیر 

نیروی انتظامی روشن، متعالی همراه با رشد است.
حجت الاسلام و المسلمین سیدعلیرضا ادیانی ، اضافه كرد: روحانیون شاغل 

در نیروی انتظامی سفیران حوزه علمیه هستند.
رییس سازمان عقیدتی سیاسی نیروی انتظامی جمهوری اسلامی ادامه داد: 
نیروی انتظامی در مسیر توسعه و تعمیق معنویت در ببین كادر و پرسنل ناجا 

حركت می كند.
ادیانی با تاكید بر حركت نیروی انتظامی در راستای افزایش رضایتمندی مردم، 
عنوان كرد: عملكرد و فعالیت ناجا در چند سال اخیر در خصوص تعمیق شعار 

دینی و اصلاح برخورد با مردم رشد داشته است.
وی اظهار كرد: به مناسبت ماه مبارک رمضان در تمام یگان های نیروی انتظامی 
از ابتدای ماه مبارک رمضان محافل انس با قرآن كریم و آیین های جزءخوانی 
قرآن كریم در حال انجام است. رییس سازمان عقیدتی سیاسی نیروی انتظامی 
جمهوری اسلامی با بیان اینكه نیروی انتظامی در مقایسه با گذشته تفاوت های 
زیادی كرده است، افزود: روحانیت و حوزه علمیه در حركت نیروی انتظامی در 

مسیر رشد و تعالی نقش زیادی دارد.
 

آیت الله سعیدی:

کلانتری های ویژه بانوان درسطح کشور 
ایجاد شود

تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه )س( با ابراز تمجید از راه اندازی 
از  این قبیل  بانوان و حفظ كرامت زنان در شهر مشهد گفت:  كلانتری ویژه 

كلانتری ها باید در سطح كشور راه اندازی شوند. 
آیت الله سیدمحمد سعیدی روز دوشنبه در دیدار با حجت الاسلام ادیانی رئیس 
عقیدتی سیاسی ناجا، در سالن محراب حرم مطهر، گفت: فعالیت كلانتری های 
ویژه بانوان یكی از نیاز های كشور در راستای خدمات رسانی مطلوب تر به مردم 

است.
تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه )س( گفت: نیروی انتظامی از 
ابتدای تاسیس خود در مسیر رشد و تعالی حركت نموده و هم اكنون به یک نیروی 
قدرتمند و مقتدر تبدیل شده كه باعث ایجاد رعب و ترس در دل خلافكاران شده 

است.
امام جمعه قم با ابراز خرسندی از حضور روحانیون در بخش های عقیدتی 
سیاسی ناجا،گفت: حضور طلاب در این مجموعه و با هدف افزایش روح معنوی 

و اخلاقی یک اقدام ارزشمند و فراگیر در سطح نیروی انتظامی می باشد.
تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه )س( با بیان اینكه پاسداری از 
مرز ها و امنیت مردم و كشور كه یكی از مصادیق مهم آن در نیروی انتظامی تبلور 
پیدا كرده یک تكلیف ملی است، گفت: یكی از مباحث و توصیه های مهم در 

ادعیه و روایات دینی، دعا برای مرزداران و پاسداران امنیت است.
آیت الله سعیدی با ابراز خرسندی از روحیه بالایی مرزداران كشور،گفت: نیروی 
انتظامی در راستای تربیت و رشد نیرو های خود در بخش های نظامی، سیاسی و 

عقیدتی تلاش كند.
تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه )س( گفت: یكی از مختصات 

مهم نظام جمهوری اسلامی درهم آمیختگی بین مردم و روحانیت است.
رئیس سازمان عقیدتی سیاسی ناجا نیز در این دیدار، گفت: حضور علما و 
روحانیت در تاریخ انتظامی كشور نقطه عطف و درفرآیند روبه رو رشد و توسعه این 

نیرو بوده است.
حجت الاسلام سیدعلی رضا ادیانی گفت: نیروی انتظامی طی سال های 
اخیر گام های بلندی در راستای تقویت بعد معنوی و اخلاقی برداشته كه نمونه 

و مصداقی از عمل به شعائر دینی بوده است.
رئیس سازمان عقیدتی سیاسی ناجا در سفر به قم با آیات علیرضا اعرافی 
مدیرحوزه های علمیه، سیدمحمد سعیدی تولیت حرم مطهر حضرت فاطمه 
معصومه )س( و سیدهاشم حسینی بوشهری رییس جامعه مدرسین حوزه علمیه 

قم دیدار و گفتگو كرد.

 آیت الله حسینی بوشهری :

اقدامات هوشمندسازی در نیروی 
انتظامی قابل تقدیر است 

رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با ابراز رضایت از اقدامات هوشمندسازی 
خدمات و رسالت های نیروی انتظامی كه به صورت آزمایشی در قم در حال انجام 
است، گفت: این قبیل اقدامات به جای هوشمندسازی باید در سراسر كشور 

توسعه داده شود. 
 آیت الله سیدهاشم حسینی بوشهری شامگاه دوشنبه در دیدار رئیس عقیدتی 
سیاسی نیروی انتظامی جمهوری اسلامی، طی سخنانی،گفت: نیروی انتظامی 

گام های بلندی در خدمات رسانی های نوین به مردم داشته باشد.
رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم  گفت: نیروی انتظامی در سال های اخیر 
قدم های خوبی برای ارتقاء معنویت كاركنان و گسترش نظم و انضباط سازمانی 
اقدامات  تمام  به  الله حسینی بوشهری گفت: خداوند  آیت  بر داشته است. 
و كار هایی كه با نیت الهی و خدمت به مردم در عرصه های فرهنگی، سیاسی، 

امنیتی و ... انجام می شود بركت می دهد.
رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم  گفت: برای انجام وظایف سنگین ناجا 
مجریان دیندار قوی و معنوی لازم است، میدان كارزار پلیس میدان وسوسه انگیز 
است بنابراین هر كار معنوی در مجموعه انتظامی كار بسیار ارزشمند است باید 
كاركنان انتظامی را به سمتی سوق داد كه مسئولیت پذیری و معنویت آن ها در 
اوج بوده و نیرو های خودساخته ای ساخته باشند تا در باتلاق گرفتار نشوند و اگر 

این ها در باتلاقی گرفتار شوند از دیگران انتظاری نیست.

»شب قدر« در فرهنگ اسلامی مهمترین شب 
سال و برتر از هزار شب عنوان می شود و همچنین 
ماه  میانی  روزهای  در  شب ها  این  گرفتن  قرار 
مبارک رمضان و همزمانی آن با ایام ضربت خوردن 
و  ایرانیان  شده،  باعث  علی )ع(  امیرالمومنین 
نیاز  و  راز  و  شب  این  احیای  به  جهان  مسلمانان 

بپردازند.
گیری  اندازه  و  اندازه  معنای  به  لغت  در  »قدر« 
است و »تقدیر« نیز به معنای اندازه گیری و تعیین 
است اما معنای اصطلاحی »قدر«، عبارت است از 
ویژگی هستی و وجود هر چیز و چگونگی آفرینش 
آن و به عبارت دیگر، اندازه و محدوده وجودی هر 
چیزی را »قدر« می گویند. بنابر دیدگاه حكمت 
الهی در نظام آفرینش، هر چیزی اندازه ای خاص 
دارد و هیچ چیزی بی حساب و كتاب نیست. جهان 
حساب و كتاب دارد و برپایه نظم ریاضی تنظیم 

شده، گذشته، حال و آینده آن با هم ارتباط دارند.
شب قدر، شبی است كه همه مقدرات سالیانه 
های  قابلیت  و  اختیار  اراده،  ملاحظه،  با  انسان 
انسان تقدیر می شود. قدر یكی از شب های نیمه 
دوم ماه رمضان است كه طبق روایات شیعه، یكی 
از شب های نوزدهم یا بیست و یكم و به احتمال 
زیادتر، بیست و سوم ماه مبارک رمضان است. در 
این شب كه هنگامه نزول قرآن به شمار می آید، امور 
خیر و شر مردم، ولادت، مرگ، روزی، حج، طاعت، 
سال  طول  در  كه  ای  حادثه  هر  خلاصه  و  گناه 
متناسب با اراده، دعا و قابلیت انسان واقع خواهد 

شد، مقدر می شود.
بهره  و  عبادت در آن شب، فضیلت فراوان دارد 
برداری از آن در نیكویی سرنوشت یک ساله، بسیار 

مؤثر است.
جایگاه و اهمیت شب قدر

در  سال  شب  مهم ترین  و  برترین  قدر  شب 
روایتی  بنابر  رود.  می  شمار  به  اسلامی  فرهنگ 
بر  خدا  موهبت های  از  قدر  شب  پیامبر)ص(،  از 
مسلمانان است و هیچ یک از امت های پیشین از 

این موهبت برخوردار نبوده اند.
در قرآن كریم، سوره ای كامل به توصیف و ستایش 
شب قدر اختصاص یافته و بدین نام )سوره قدر( 
خوانده شده است. در این سوره، ارزش شب قدر را 
بیشتر از 1000 ماه بیان می كند. آیات یكم تا ششم 
سوره دخان نیز به اهمیت و رخدادهای شب قدر 
می پردازد. این سوره مفهوم »لیلةالقدر« را روشن 
می كند، معنایی كه با مفهوم شایع متفاوت است. 
چرا كه می فرماید: »ما قرآن را در شبی مبارک نازل 
كردیم« و در سورۀ قدر بر این موضوع تأكید می شود 
نزَلناهُ فِی لَیلَة 

َ
كه قرآن در شب قدر نازل شد: »إنّا أ

القَدرِ« بنابراین »شب مبارک«   همان شب قدر است 
كه قرآن در آن شب نازل شده است. 

در روایتی از امام صادق)ع( آمده است كه بهترین 
قدر  شب  رمضان،  ماه  قلب  و  است  رمضان  ماه، 

است.
كه  كرده اند  نقل  اكرم)ص(  رسول  از  همچنین 
روایی و  بنابر منابع  سَروَر شب هاست.  شب قدر، 
فقهی، روزهای قدر نیز همانند شب های آن گرانقدر 
و با فضیلت هستند. در برخی از روایات آمده كه 
حضرت فاطمه زهرا)س( سرّ شب قدر است و هر 
شخصی كه منزلت ایشان را درک كند، شب قدر را 

درک كرده است.
وقوع برخی حوادث همانند شهادت امام علی)ع( 
در دهه سوم ماه رمضان، بر اهمیت این شب ها، نزد 
شیعیان افزود و آنان در این شب در كنار اهتمام به 
اعمال مستحب مخصوص این شب ها، برای آن امام 

نیز سوگواری می كنند.
وقایع و اتفاقات شب قدر

علاوه بر توصیه های فراوان علما و اندیشمندان 
ماندگاری،  دلایل  ترین  مهم  به  ادامه  در  دینی 
میان  در  قدر  شب  محبوبیت  و  شدن  برجسته 

مسلمانان اشاره می شود:
1.نزول قرآن: همان طور كه پیش تر بیان شد، 
بیانگر  آیه سوم سوره دخان،  و  اول سوره قدر  آیه 
نزول قرآن در شب قدر است. محمد عبده از فقها 
و اندیشمندان برجسته اسلامی معتقد است كه 
آغاز نزول تدریجی قرآن در ماه رمضان بود اما بیشتر 

صورت  به  قرآن  شب،  این  در  معتقدند  مفسران 
قلب  یا  المعمور  بیت  به  محفوظ  لوح  از  یكباره 
پیامبر)ص( نازل شده كه به آن، نزول دفعی یا نزول 

اجمالی قرآن می گویند.
2.تقدیر امور: امام باقر)ع( در توضیح آیه چهار 
سوره دخان می گوید هر ساله در این شب، تقدیر 
سال آینده هر انسانی نوشته می شود. بر همین 
عنوان  به  قدر  شب  روایات،  از  برخی  در  اساس 
ابتدای سال دانسته شده است. علامه طباطبایی 
می گوید: »مراد از قدر، تقدیر و اندازه گیری است 
زندگی،  قبیل  از  اموری  شب،  این  در  خداوند  و 
مرگ، روزی، سعادت و شقاوت انسان ها را مشخص 
امام  ولایت  روایات،  از  برخی  پایه  بر  می سازد«. 
علی)ع( و دیگر اهل بیت)ع( نیز در همین شب، 
مقدر و امضاء شده است. 3.آمرزش گناهان: بنا 
و  الهی  ویژه رحمت  منابع اسلامی قدر، شب  بر 
آمرزش گناهان است و شیطان در این شب به غل 
و زنجیر كشیده شده و درهای بهشت برای مؤمنان 
باز می شوند. از پیامبر)ص( روایت می شود كه »هر 
شخصی كه شب قدر را احیا كند و مؤمن باشد و به 
روز جزا اعتقاد داشته باشد، همه گناهانش بخشیده 

می شود«.
قدر،  سوره  آیات  اساس  بر  فرشتگان:  4.نزول 
فرشتگان الهی در شب قدر بر زمین فرود می آیند و 
طبق برخی احادیث، برای ابلاغ تقدیر سال آینده 
نزد امام عصر)ع( می روند و آنچه مقدر شده را به او 
ابلاغ می كنند. امام باقر)ع( در این باره گفته است: 
»در این شب، فرشتگان به دور ما طواف می كنند و 
ما بدین گونه متوجه شب قدر می شویم«. در روایات 
دیگری به شیعیان توصیه شده كه از این مساله 
به عنوان استدلالی برای اثبات ضرورت امامت و 
حقانیت شیعه استفاده شود؛ بدین ترتیب كه در 
هر عصری باید امام معصومی وجود داشته باشد تا 

فرشتگان، مقدرات را به او ابلاغ كنند.
آیین ها و مناسک شب قدر

تكیه ها، حرم  پیروان حق هر ساله در مساجد، 
امامان یا امامزادگان، حسینیه ها یا خانه های خود 
از  و  می آورند  جا  به  را  قدر  شب  اعمال  و  مراسم 
شب تا سحرگاه به احیا )شب زنده داری( و عبادت 
علمای  سخنرانی  مجالس  برگزاری  می پردازند. 
دینی، اقامه نماز جماعت، خواندن دعای افتتاح، 
ابوحمزه ثمالی، جوشن كبیر و گرفتن قرآن به سر 
نیز از مهم ترین اعمالی است كه در این شب ها به 

صورت عمومی انجام می شود.
افطاری و سحری دادن، ادای نذر و خیرات برای 
درگذشتگان، اطعام و كمک به مستمندان و آزاد 
شب  این  جانبی  آیین های  از  نیز  زندانیان  كردن 
در  علی)ع(  امام  شهادت  وقوع  دلیل  به  است. 
دهه سوم ماه رمضان، شیعیان در این شب ها به 

سوگواری می پردازند.
عظمت شب قدر به قدر ضرورت و ظرفیت بیان 
شد و حال سخن از تكلیف و برنامه  های عملی در 
شب قدر است؛ شبی كه نفحات معنوی به صورت 
استثنایی پدید آمده و باید آن را غنیمت شمرد و به 
توان قدر سود جست. پیامبر اكرم )ص( فرمودند: 
خدا را در امتداد ایام، نسیم های خاص معنوی است 

به هوش باشید و خود را در معرض آن ها قرار دهید.
و  فردی  ابعاد  در  باید  ایام  این  در  ما  وظایف 
باید در سه محور مهم  و  اجتماعی صورت پذیرد 
و  زدایی  رذیلت  خودسازی،  كنیم:  وظیفه  انجام 

اصلاحات اجتماعی.
موفق  گام  نخستین  خودسازی  در  خودسازی: 
شدن به مقام »شرح صدر« است. جان آدمی چون 
جهان طبیعت است؛ مواد این جهان، تا شكافته 
نشود، بركت آن، ظاهر نمی شود، هسته خرما تا 
به هم بسته است، شاخه و برگ و ساقه و میوه ای 
ندارد، اما همین كه شكفته شد، به درخت پرگل 
و با شاخ و برگ و میوه بسیار تبدیل می شود. روح 
آدمی نیز تا گرفته و در هم است نه می تواند خیری 
بگیرد و نه مطلع خیری شود. نه توان دارد، حقیقتی 
را بیان كند و نه حقیقتی را دریابد. اما از زمانی كه به 
شرح صدر توفیق یابد، می تواند هم خوب بیندیشد 
و بفهمد، هم خوب بیان و عمل كند و هم دیگران را 

به نیكی رهنمون شود.
رذیلت زدایی: در شب های قدر به 2 چیز باید 
در  گرفتن  قرار  و  سعادتمندی  كرد:  بیشتر  توجه 
ردیف سعادتمندان و انسان های خوش فرجام و 
دیگری دوری از شقاوت و بدبختی و ترک صفات 
در  پیوسته  كه  است  رو  این  از  ناپسند.  و  زشت 
احیاء می خوانیم:  دعاهای مخصوص شب های 
خدایا امشب نام مرا در میان سعادتمندان و روحم 

را با شهدای راه حق قرار ده«.
و جان درون، درب  و گشادن دل  با شرح صدر 
سعادت به روی انسان گشوده می شود و با بستن 
درِ  دیگر  زشت  صفات  و  غرور  و  عجب  درب های 
شقاوت را می توان به روی خود بست. در این مسیر، 
بهترین راه، رجوع به ضمیر و عقل بیدار و وجدان 
سلیم است، باید پیوسته نفس را نكوهش كرد و از 
عملكرد نادرست گذشته اظهار ندامت كرد و تصمیم 

بر ترک بدی ها در آینده گرفت.
اصلاحات اجتماعی: اصلاح دادن میان مردم، 
از توصیه  های جدی و مؤكد قرآن كریم است كه 
وساطت را در این مسیر عمل شایسته می داند و 
امر می كند. اصلاح میان  به آن  به طور مستقیم 
از هم فاصله گرفته اند، پاداش  چند مسلمان كه 
بی حساب دارد و بنابر فرموده پیامبر)ص( از انجام 
ویژه  به  است؛  ارزشمندتر  مستحبی  روزه  و  نماز 
رمضان  ایام  در  انسانی  و  شایسته  عمل  این  اگر 
مخصوصاً در ایام قدر صورت پذیرد، ارزش و اجر 
و پاداش مضاعفی می یابد. پنج خصلت پسندیده 
را باید در ایام قدر زنده كرد. آن ها سرآمد صفات 
ها،  صفت  این  داشتن  و  هستند  آدمی  ممدوح 
مستلزم داشتن تمام صفات نیک و ملازم با حقیقت 
ایمان است. داشتن آن ها، نفس را برای كسب تقوا 
آماده  و رسول)ص(  اطاعت خدا  و  ذات  و اصلاح 

می كنند. این پنج خصلت عبارت است از:
تأثیر قلبی از یاد خدا؛ یعنی دل از درون بترسد و 

تكان بخورد؛
فزونی ایمان با گوش سپاری به قرآن؛

توكل راستین به خدا؛
اقامه نماز؛

انفاق مالی به دیگران و مستمندان.

لیلة القدر؛ فرصتی برای زدودن گناه و زنگار از قلوب؛

شکوه بندگی و تجلی ایمان در شب های قدر
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بازار سیاه خودرو از تبعات قرعه کشی است؛

 خودروسازان چگونه به بازار آزاد
 سیگنال می دهند؟

كارشناس صنعت خودرو اظهار داشت: وقتی ما این قرعه كشی را برای خودرو 
من  و  است  زیاد  خودرو  برای  تقاضا  كه  می دهیم  بازار  به  سیگنالی  می گذاریم، 
نمی توانم پاسخگوی این تقاضا باشم، بنابراین قرعه كشی می گذارم و این موضوع 
قدرت بازار سیاه یا بازار آزاد و فرصت دلال ها را بیشتر می كند كه دستشان باز باشد و 

قیمت بازار را بیشتر افزایش دهند.
بابک صدرایی درباره قرعه كشی خودرو در كشور و تبعات آن در بازار گفت: وقتی 
برای هر پدیده  یا كالای اقتصادی محدودیت ایجاد می كنید و می گویید قرعه كشی 
می كنیم كه برای مثال بین 300 تا 400 هزار نفر 20 تا 30 هزارنفر انتخاب می شوند، 
عملا این كار حرص و ولعی را ایجاد و برای آن كالا ارزش افزوده ایجاد می كند. چون 
عملا می گوید انقدر تقاضا وجود دارد در حالیكه ما می توانیم پاسخگوی این تعداد 

از متقاضیان باشیم.
وی افزود: با این كار خودروسازان عملا به بازار آزاد سیگنالی می دهند كه من 
نسبت به تقاضایی كه وجود دارد، عرضه كمتری دارم پس بازار سیاه یا رانت یا بلک 
ماركت برای آن محصول ایجاد می كنند. این از تبعاتی است كه قرعه كشی برای 

خودرو می تواند ایجاد كند.
صدرایی با تاكید براینكه باید نیاز واقعی خودرو در بازار برآورد شود كه در كشورسالانه 
چند دستگاه است؟ ادامه داد: سال گذشته ۹00 هزارخودرو تولید كردیم، در حالیكه 
نیاز واقعی ما با این شرایط اقتصادی اگر خیلی خوشبینانه در نظر بگیریم، بین یک 
میلیون تا یک میلیون و دویست خودرو در سال است. حال چرا وقتی خودروسازان 

اعلام ثبت نام می كنند، 5 میلیون یا 10 میلیون نفر برای خوردو ثبت نام می كنند؟
وی افزود: یک عده كه سیاهی لشكرهستند و می خواهند شانس خود را در این 
زمینه امتحان كنند و نیاز واقعی به خودرو ندارند. عده دیگر هم افرادی هستند كه 
با این وضعیت اقتصادی كه در كشور وجود دارد، چاره ای جز ثبت نام ندارند و فرش 
زیرپا، طلا و پس اندازش و غیره را می فروشد و ثبت نام می كند كه اگر خودرو به نامش 

درآمد در بازار آزاد دوبرابر قیمت بفروشد.
این كارشناس صنعت خودرو با تاكید بر اینكه تقاضای كنونی خودرو، تقاضای 
واقعی نیست، تصریح كرد: این تقاضا می تواند هشدار دهد كه وضعیت اقتصادی 
مردم به قدری با مشكل مواجه است كه به جای اینكه پول ها در تولید، سرمایه گذاری 
و در حركت هایی  كه بتوان با یک سرمایه اندک اشتغال و كاری انجام شود و حتی 
تولید كوچكی شكل بگیرد، به سمت دلالی و بازار واسطه گری آن هم خودرو می رود.
صدرایی تاكید كرد: پس نیاز واقعی بازار یک بحث است و بحث دیگر اینكه وقتی ما 
این قرعه كشی را برای خودرو می گذاریم، سیگنالی به بازار می دهیم كه تقاضا برای 
خودرو زیاد است و من نمی توانم پاسخگوی این تقاضا باشم، بنابراین قرعه كشی 
می گذارم و این موضوع قدرت بازار سیاه یا بازار آزاد و فرصت دلال ها را بیشتر می كند 

كه دستشان باز باشد و قیمت بازار را بیشتر افزایش دهند.
وی در ادامه درباره راهكار بهبود قیمت خودرو در بازار گفت: تا زمانی كه موج گرانی 
در كشور در راه است، تا زمانی كه قیمت دلار شیب صعودی دارد و اخبار می گوید كه 
امسال حدود 30 تا 40 درصد به حقوق ها اضافه می شود و بعضی پیش بینی می كنند 

كه حداقل 50 درصد گرانی باید در راه باشد، گرانی با شیب تندی بالا می  رود.
این كارشناس خودرو ادامه داد: اكنون بخش زیادی از كسب و كارها و تولید از بین 
رفته است و مردم به دنبال بازارهای زودبازده می روند كه سود خوبی به آنها بدهد كه 
خودرو هم یكی از آنهاست كه همیشه بازارش داغ است و ریسک كمتری دارد. در 
حالیكه این ثبت نام ها و درخواست هایی كه برای خودروسازان می آید، نیاز واقعی 

مردم به خودرو نیست و یک نیاز حبابی و به تناسب شرایط اقتصادی كشور است.
وی افزود: زمانی كه ثبات اوضاع مثل سال های ۹4 و ۹5 شود و به فضای قبل از 
تحریم ها برگردد كه خودروسازان بدون قرعه كشی سایت را باز می كردند و ماشین را 
20 یا 30 روزه به مشتری تحویل می دادند، نیاز واقعی مردم مشخص بود. وضعیت 
اقتصادی مردم نسبت به آن سال ها بهتر كه نشده ولی فقط چون احساس خطر 

می كنند و كل داشته هایش را می خواهند روی خودرو سرمایه گذاری كنند.
صدرایی خاطرنشان كرد: بهبود قیمت خودرو در بازار به عوامل متعددی بستگی 
دارد كه شامل ارز و حذف ارز ترجیحی و بالا رفتن قیمت دلار و مشكلات تولید و 
تامین قطعه و عرضه خودرو به میزان لازم وجود ندارد. به دنبال آن خودروسازان هم 
مجبور می شوند برای بالابردن قیمت خودرو، عرضه را كم كنند كه قیمت بالاتر رود و 
برای آنها سود داشته باشد، همه این عوامل در قیمت اصلی خودرو تاثیرگذار هستند.
این كارشناس صنعت خودرو در پایان اظهار كرد: قرعه كشی بیشتر جنبه روانی 
در بازار خودرو دارد كه حذف یا ادامه آن می تواند تاثیرات كوتاه مدتی در قیمت 
خودرو داشته باشد كه دولت با این كار نه تنها موفق به كنترل قیمت نشد بلكه ضربه 

محسوسی هم به قیمت ها وارد كرد.

 رئیس اتاق ایران:

تلاش اصلی دولت، پیش بینی پذیر کردن 
اقتصاد است

رییس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و كشاورزی ایران با بیان اینكه تلاش اصلی 
دولت پیش بینی پذیر كردن اقتصاد است، گفت: بخش خصوصی هرچه بیشتر 
تقویت شود به اقتصاد كشور و دولت كمک خواهد كرد و دولت بدون حضور این 

بخش قادر به حل مشكلات اقتصادی كشور نیست.
اقتصادی  امور  وزیر  با »احسان خاندوزی«  »غلامحسین شافعی« در نشستی 
و دارایی با اشاره به نام گذاری امسال به عنوان سال »تولید، دانش بنیان و اشتغال 
آفرین« تصریح كرد: خلأ بسیار بزرگ در اقتصاد و صنعت كشور اجرا نشدن این شعار 
است؛ هنوز كالاهایی تولید می كنیم كه احتمالًا تا چند سال دیگر علاوه بر بازار بین 

المللی از بازار داخلی هم حذف خواهند شد.
وی ادامه داد: از نظر علمی شكاف تكنولوژیكی عمیقی در تولیدات ما وجود دارد 
كه امیدواریم با تحقق شعار امسال بخشی از این شكاف از بین برود و ما در رقابت های 
بین المللی جایگاه خود را پیدا كنیم، امروز ایده ها و روش های نو مقدم بر سرمایه 

است و ما از این نظر عقب هستیم.
شافعی با بیان اینكه با وجود همه شعارهایی كه درباره اهمیت بخش خصوصی 
داده می شود اما باور به  جایگاه و اهمیت آن وجود ندارد، خاطرنشان كرد: بخش 
خصوصی این روند را نزولی ارزیابی می كند و برای این ادعا شواهد مختلفی وجود 
دارد از جمله اینكه ما گرفتاری های فوری داریم اما امكان دسترسی به مسئولان برای 
انتقال فوری مسائل و مشكلات اقتصادی خود نداریم و برای انتقال این مسائل باید 

مدت ها معطل بمانیم.
رئیس اتاق بازرگانی ایران ادامه داد: دلیل دیگر اینكه اتاق ایران به عنوان یک نهاد 
160 ساله بخش خصوصی كشور در طول 2 سال گذشته آماج حملات وحشتناكی 
قرار گرفته است. یک روز در كمیسیون تلفیق مجلس مطرح می شود اتاق 10 هزار 
میلیارد تومان درآمد دارد و بعد با ارائه مستندات مشخص می شود میانگین درآمد 
اتاق از محل سه در هزار درآمد مشمول مالیات صاحبان كارت بازرگانی 160 میلیارد 
تومان بوده است، نماینده این استدلال را پذیرفت و اعلام كرد كه اشتباه كرده و به 
او اطلاعات غلط داده اند. یا روز دیگر روزنامه ای مدعی شده 1500 میلیارد تومان در 

اتاق مفقود شده است.
رئیس اتاق ایران با تأكید بر اینكه بخش خصوصی هرچه بیشتر تقویت شود به 
اقتصاد كشور و دولت كمک خواهد كرد و دولت بدون حضور این بخش قادر به 
حل مشكلات اقتصادی كشور نیست، گفت: باید بررسی شود كه چه جریانی قصد 
آسیب به اقتصاد كشور را دارد. به همین دلیل خطاب به شما و وزیر صنعت در نامه ای 
درخواست كردم كه سازمان امور مالیاتی كشور منبع درآمدی سه در هزار اتاق را 
بررسی كند و آمار آن را به صورت عمومی منتشر كند. وزارت صنعت هم كه ریاست 
شورای عالی نظارت بر اتاق را بر عهده دارد تمام حساب های اتاق را بررسی كرده و 

نتایج آن را اعلام كند.
وی با اشاره به اینكه ما احساس خطر می كنیم و جریانی قصد دارد بخش خصوصی 
كشور را در مقابل جریان های دیگر قرار دهد، ادامه داد:  این به نفع اقتصاد نیست، 
دولت نیاز به بخش خصوصی قوی و هماهنگ دارد البته مسئله سلامت و شفافیت 
هم باید وجود داشته باشد، به همین دلیل ما از تحقیق و تفحص مجلس از اتاق 

استقبال می كنیم.

وزیر اقتصاد درباره حذف ارز 4200 تومانی گفت: اینكه با چه گام های تدریجی و از چه 
مقولات و محصولاتی اجرای این سیاست در پیش گرفته شود و یا اینكه چه زمانی و چگونه 
شروع و چه تدابیر جانبی اتخاذ شود كه كل اقتصاد را به یكباره تحت تأثیر قرار ندهد، هنوز 

مورد بحث و تبادل نظر جدی است.
»سید احسان خاندوزی« در دیدار با اعضاء و رؤسای اتاق های بازرگانی، صنایع ، معادن و 
كشاورزی، تعاون و اصناف درباره حذف تدریجی و گام به گام ارز 4200 تومانی، اظهار كرد: 
موضوع ارز 4200 تومانی كه این روزها نقل محافل است، ماه هاست مورد بحث بوده و برای 
اینكه ابعاد این موضوع را توضیح دهم، وقت مبسوطی نیاز است، اما همین قدر بگویم كه 
حتماً در سال 1401 حركت دولت در این مسیر قدم به قدم خواهد بود و حتماً ارز 4200 
تومانی یكباره حذف نخواهد شد. وی با تأكید بر اینكه در سال 1401 حتماً تغییری در 
وضعیت ارز 4200 تومانی كشور اتفاق خواهد افتاد،خاطر نشان كرد: حتماً در پایان سال 
1401 وضعیت ارز 4200 تومانی فعلی را نخواهیم داشت، اما اینكه با چه گام های تدریجی 
و از چه مقولات و محصولاتی اجرای این سیاست در پیش گرفته شود و یا اینكه كی و چگونه 
شروع بشود و چه تدابیر جانبی اتخاذ شود كه كل اقتصاد را به یكباره تحت تأثیر قرار ندهد، 

هنوز مورد بحث و تبادل نظر جدی است .
پیش بینی پذیر بودن اقتصاد اولویت دولت

عضو كابینه دولت سیزدهم با اشاره به اهمیت موضوع پیش بینی پذیری در اقتصاد 
گفت: سیاست ما در وزارت اقتصاد این است كه به نوبه خودمان كمک كنیم كه مسئله 
پیش بینی پذیری در اقتصاد كشور تحقق پیدا كند. وی در ادامه گفت: می پذیرم كه در 
مواردی این پیش بینی پذیری نقض شده و خدشه دار شده، اما همچنان بر اولویت این ایده 

اصرار داریم و در ستاد اقتصادی دولت هم موضوع را با جدیت پیگیری می كنیم.
وزیر اقتصاد با اشاره به موضوع عوارض صادراتی گفت: در موضوع عوارض صادراتی 
هم مشكل اخیر روسیه پیش آمد و در زمینه قاچاق صادراتی برای میلگرد و اقلام دیگر، 
كشور دچار مسئله شد و همه دنیا سراغ تدابیر مقطعی رفتند، از روسیه كه درگیر جنگ 
و تحریم است تا سایر كشورهای همسایه مثل عراق كه در طول یک ماه اخیر چند مصوبه 
در خصوص تعرفه های گمركی صادر كرد و حتی در تركیه هم به همین ترتیب این مسیر را 
پیش گرفتند. اقدامات دولت در حوزه رفع موانع صادرات باعث پیشرفت شد.وی با بیان 
اینكه اقدامات دولت در حوزه رفع موانع صادرات یک پیشرفت است، خاطر نشان كرد: 

دوست دارم شما هم این موضوع را اذعان كنید كه در دولت  فعلی به جای اینكه مثل 
دولت های گذشته ممنوعیت صادراتی بگذاریم و بازارهای شما را كه چند سال تلاش كرده 
و توانسته اید در آن بازارها اعتماد و اعتبار جلب كنید را كلًا بی اعتبار كنیم، سخت ایستادیم 
و گفتیم  ممنوعیت صادراتی به هیچ ترتیبی نباید رخ دهد. خاندوزی با اشاره به اینكه با 
وضع عوارض همین كار را می توان كرد، افزود: حق نداریم كه ممنوعیت كلی وضع كرده و 
بازارهای صادراتی را از این جهت خدشه دار كنیم. وزیر اقتصاد در ادامه به مصوبه افزایش 
دستمزدها اشاره كرد و گفت: در خصوص موضوع دستمزد در وزارت اقتصاد معتقد بودیم 
كه می شد، شاهد مصوبه سازگارتری با شرایط اقتصاد كلان باشیم. وی درباره نرخ ارز 
گمركی و قیمت برخی از نهاده ها و  انرژی اشاره كرد و افزود: برای اینكه مجموع فشارهای 
اقتصادی را به نحوی بتوانیم متعادل كنیم كه اقتصاد كشور یكباره دچار شوک قیمتی 
نشود، در ستاد اقتصادی دولت تدبیر می شود كه گام اول در این زمینه چه باید باشد، چه 
زمانی شروع شود و به چه ترتیبی جبران شود و پس از آن گام دوم چند ماه بعد برداشته 
شود.  خاندوزی درباره موضوع قیمت گذاری ها نیز گفت: ضابطه مندی در میزان افزایش 
قیمت های متعارف به معنای اینكه دارای منطق اقتصادی باشد مورد تأكید است و افزایش 
قیمتی كه مبتنی بر منطق اقتصادی باشد را نمی توان نفی كرد.  وی توضیح داد: برای 
مثال نمی توان قیمت نهاده ها را افزایش داد، اما انتظار داشت، قیمت محصولات نهایی 
ثابت بماند و به عبارتی شاهد سركوب قیمت ها باشیم. وزیر اقتصاد افزود: این تحول باید در 
یک سقف و كف مشخصی رخ دهد، مثلًا افزایش قیمت ها وقتی در خصوص ارز مربوط به 
یک كالای خاص چند برابر شود قیمت نهایی این كالا چند برابر نشود، یا اگر نرخ ارز مورد 
محاسبه گمرک بناست كه ETS  باشد از طرف دیگر دولت هم اصرار دارد كه حتماً تعرفه ها 
باید پایین بیاید تا قیمت مواد اولیه و ماشین آلات دچار شوک خیلی بالایی نشوند. وی ادامه 
داد: برآیند افزایش نرخ ارز، مبنای حقوق ورودی و كاهش تعرفه ها و حتی كاهش حقوق 
ورودی مصوب مجلس كه قاعدتاً كمتر از 4 درصد نمی تواند باشد )آن هم دولت مصر است 
كه چه با مصوبه مجلس یا مصوبه شورای سران حتماً برای حداقل یک سال پایین تر از 

نرخ مصوب قانونی باشد(، این خواهد بود كه اثر خود را بر روی قیمت ها خواهد گذاشت.
رفتار پلیسی در اقتصاد تاثیر مطلوب ندارد

خاندوزی با تأكید بر اینكه رفتار پلیسی در عرصه اقتصاد در بلند مدت تأثیرات مطلوب 
نخواهد داشت، گفت: قائل به این هستیم كه در بلندمدت رفتارهای پلیسی نمی تواند 
كنترل كننده قیمت كالاها و محصولات در بازارها باشد و بهترین مسیر این است كه بتوانیم 
از طریق ایجاد پیش بینی پذیری و اعتماد در بازار، موجبات فراوانی در عرضه را ایجاد كنیم.
وی تاكید كرد: زمانی كه اطمینان لازم در بازارها ایجاد شود دیگر لزومی ندارد كه به جای 
یک ظرف روغن مورد نیاز 4 قوطی بگیریم و در خانه انبار كنیم و حتماً فراوانی محصولات 
و كالاها در بازارها این اطمینان را ایجاد خواهد كرد. وزیر اقتصاد با اشاره به تلاش در زمینه 
انتشار و عرضه اوراق سلف نفتی نیز گفت: دولت در این زمینه بسیار جدیت دارد و با 

همكاری وزارت نفت درصدد هستیم كه بتوان از این ظرفیت نیز استفاده كرد.

وزیر اقتصاد:

حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی گام به گام و تدریجی خواهد بود

 هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالكانه مفروزی متقاضیان پرونده تشكیلی 
طبق قانون مذكور را براساس گزارش كارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند.

1- رای شماره 140060330001002584مربوط به پرونده كلاسه 1400114430001000008مربوط به تقاضای 
آقای حسن فیروز فرزند حسین در یک دانگ ونیم مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۹5/20 
مترمربع پلاک شماره 131 فرعی ازباقیمانده 11307 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالكیت 
مشاعی صادره در دفتر507 صفحه 30۹ وبه موجب سند قطعی شماره 8650 مورخ 1387/08/26 دفترخانه 52 قم 

واقرارنامه شماره 1601۹ مورخ 1400/06/10 دفترخانه 110 قم)م الف 13352(
2- رای شماره 140060330001002585مربوط به پرونده كلاسه 140011443000100000۹مربوط به تقاضای 
خانم اعظم پوست چی فرزند محمد در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۹5/20 
مترمربع پلاک شماره 131 فرعی ازباقیمانده 11307 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالكیت 
مشاعی صادره در دفتر507 صفحه 312 وبه موجب سند قطعی شماره 13341 مورخ 1385/0۹/18 دفترخانه 27 قم 

واقرارنامه شماره 1601۹ مورخ 1400/06/10 دفترخانه 110 قم)م الف 13353(
3- رای شماره 140060330001002586 مربوط به پرونده كلاسه 1400114430001000010مربوط به تقاضای 
خانم زهرا كلهر فرزند احمد در یک دانگ ونیم مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۹5/20 مترمربع 
پلاک شماره131/باقیمانده 11307 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالكیت مشاعی صادره 
در دفتر507 صفحه 30۹ وبه موجب سند قطعی شماره 8650 مورخ 1387/08/26 دفترخانه 52 قم واقرارنامه شماره 

1601۹ مورخ 1400/06/10 دفترخانه 110 قم )م الف 13354(
به  140011443000100078۹مربوط  كلاسه  پرونده  به  مربوط   140060330001011160 شماره  رای   -4
تقاضای خانم مریم مهدی زاده خباز فرزند ابوالفضل در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 66/22 مترمربع پلاک 
شماره10346 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالكیت مشاعی صادره در دفتر1۹2 صفحه 

534 وبه موجب سند رسمی شماره 28366 مورخ 13۹7/0۹/21 دفترخانه 55 قم )م الف 13355(
5- رای شماره 140060330001012824 مربوط به پرونده كلاسه 1400114430001001451مربوط به تقاضای 
خانم اقدس كشایش فرزند رضا در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 6۹/11 مترمربع پلاک شماره 10467 اصلی 
واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از حسن وفاطمه وحورا محمد بیگی همگی 

فرزندان مرحوم محمودآقا محمد بیگی قمی )م الف 13356(
6- رای شماره 1400603300010115۹6 مربوط به پرونده كلاسه 1400114430001001033مربوط به تقاضای 
آقای مرتضی خراسانی نیا فرزند حبیب اله درششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 174/53 مترمربع پلاک شماره 
۹484 و۹485 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند رسمی شماره 87425 مورخ 1374/02/31 

دفترخانه 20 قم)م الف 13357(
7- رای شماره 140060330001012535 مربوط به پرونده كلاسه 1400114430001000۹83مربوط به تقاضای 
خانم عذراء مختارپور فرزند محمد درششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 108/30 مترمربع پلاک شماره 11045اصلی 
واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند رسمی شماره 45۹5۹ مورخ 1400/06/28 دفترخانه 42 قم 

واقرارنامه 14643مورخ 1400/11/0۹ دفترخانه 82 قم )م الف 13358(
8- رای شماره 140060330001012553 مربوط به پرونده كلاسه 1400114430001001180مربوط به تقاضای 
خانم خدیجه سلطانی چرزه خون فرزند جبرئیل درششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 112 مترمربع پلاک شماره 31 
فرعی از 10711 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از مصطفی پوستچی 

به موجب تقسیم نامه شماره 5721 مورخ 1350/02/14 دفترخانه 18 قم )م الف 13360(
۹- رای شماره 140060330001012115 مربوط به پرونده كلاسه 1400114430001001276مربوط به تقاضای 

آقای محمد فرخ رو فرزند عدنان در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 1۹0 مترمربع پلاک شماره 4۹ فرعی از 11203 
اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از غلام حسین پروانه طبق تقسیم نامه 

شماره 37518 مورخ 1355/11/0۹ دفترخانه 6 قم)م الف 13361(
10- رای شماره 13۹۹60330001002338 مربوط به پرونده كلاسه 13۹711443000100217۹مربوط به تقاضای 
آقای ابوالفضل بختیاری فرزند حسینعلی درسه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 140 
مترمربع پلاک شماره 10۹7۹اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالكیت مشاعی صادره 

دردفترالكترونیكی 13۹720330001026531 )م الف 13363(
11- رای شماره 13۹۹6033000100233۹ مربوط به پرونده كلاسه 13۹7114430001002180مربوط به تقاضای 
آقای ابوالفضل رضائی فرزند محمد درسه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 140 مترمربع 
پلاک شماره 10۹7۹اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالكیت مشاعی صادره دردفترالكترونیكی 

13۹720330001026532 )م الف 13364(
12-رای شماره 140060330001012827 مربوط به پرونده كلاسه 1400114430001000240مربوط به تقاضای 
آقای مرتضی اخوی پور فرزند محمدمهدی در دو دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 14۹/5 
مترمربع پلاک شماره 11134 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از 

ناهید فاطمی سند مالكیت مشاعی صادره در دفتر 507 صفحه 445 )م الف 13378(
13- رای شماره 14006033000101282۹ مربوط به پرونده كلاسه 1400114430001000270مربوط به تقاضای 
خانم رضیه هاشم پور فرزند صاحب درچهار دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 14۹/5 
مترمربع پلاک شماره 11134 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از 

ناهید فاطمی سند مالكیت مشاعی صادره در دفتر 507 صفحه 445 )م الف 1337۹(
14- رای شماره 140060330001011587 مربوط به پرونده كلاسه 1400114430001001372مربوط به تقاضای 
آقای نوروزعلی ندیری فرزند ابراهیم درششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 50/۹0 مترمربع پلاک شماره25۹ فرعی 
از11285 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالكیت مشاعی صادره دردفتر الكترونیكی 
الف  قم)م  دفترخانه 2۹  مورخ 13۹8/10/0۹  شماره 54444  رسمی  سند  موجب  وبه   13۹820330001026882

)13381
15- رای شماره 140060330001011585 مربوط به پرونده كلاسه 1400114430001001522مربوط به تقاضای 
خانم شمسی سراجی نژاد فرزند محمد درششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۹0 مترمربع پلاک شماره 7 فرعی از 
8647 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالكیت مشاعی صادره دردفتر 138 صفحه 25 و به 

موجب سند رسمی شماره 6452۹ مورخ 1385/02/23 دفترخانه 14 قم)م الف 13386(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیكه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالكیت رسمی صادر گردد 
با توجه به عدم دسترسی به مالكین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی 
داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید 
آن را اخذ و ظرف یكماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و 
گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است كه صدور سند براساس قانون مذكور مانع از مراجعه متضرر به 

دادگاه نخواهد بود.
)ایمان و مواجهه اقتصادی(
نوبت اول:1401/01/31
نوبت دوم: 1401/02/17
مهدی زارع شحنه- رییس ثبت منطقه یک قم

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات 
مالكانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشكیلی طبق قانون مذكور را براساس 
گزارش كارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده 

اند:
كلاسه  پرونده  به  مربوط   14006033000201۹56۹ شماره  رأی   -1
1400114430002001630 مربوط به تقاضای آقای روح الله یوسفی فرزند 
عنایت اله درقسمتی ازسه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین كه در آن احداث 
بنا شده به مساحت41 مترمربع پلاک شماره فرعی از1۹68 اصلی واقع در قم 
بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از 
ابوالفضل وزهرا وسكینه ومعصومه همگی شاكری فرزندان فتح اله شاكری )م 

الف13350(
كلاسه  پرونده  به  مربوط   14006033000201۹568 شماره  رأی   -2
به تقاضای آقای مهدی یوسفی فرزند  140011443000200162۹ مربوط 
عنایت اله درقسمتی ازسه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین كه در آن احداث 
بنا شده به مساحت41 مترمربع پلاک شماره فرعی از1۹68 اصلی واقع در قم 
بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از 
ابوالفضل وزهرا وسكینه ومعصومه همگی شاكری فرزندان فتح اله شاكری )م 

الف13351(
كلاسه  پرونده  به  مربوط   14006033000201۹3۹8 شماره  رأی   -3
13۹۹114430002000564 مربوط به تقاضای آقای هادی احمدپور فرزند 
عبدالحسین درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین كه در آن احداث بنا شده به 
مساحت 62/30 مترمربع پلاک شماره فرعی از2300 اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از محمد 

مطلب صفحه 544 و547 دفتر 306)م الف1335۹(

كلاسه  پرونده  به  مربوط   140060330002004548 شماره  رأی   -4
13۹۹114430002001263 مربوط به تقاضای آقای سید محمود میرهاشمی 
فرزند سیداحمد درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین كه در آن احداث بنا شده به 
مساحت 112/45 مترمربع پلاک شماره فرعی از2305/3 اصلی واقع در قم 
بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از 

سید محمدمیرئی)م الف13362(
كلاسه  پرونده  به  مربوط   14006033000201۹217 شماره  رأی   -5
1400114430002001876 مربوط به تقاضای آقای محمد بهاری فرزند علی 
درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین كه در آن احداث بنا شده به مساحت 116 
مترمربع پلاک شماره فرعی از 1۹77 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از بتول رضویان احدی از 

وراث سید محمد رضویان)م الف13380(
كلاسه  پرونده  به  مربوط   140060330002018868 شماره  رأی   -6
سجادی  داود  سید  آقای  تقاضای  به  مربوط   1400114430002001641
فرزند سید محمد درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین كه در آن احداث بنا شده به 
مساحت۹1 مترمربع پلاک شماره 1/56فرعی از 1۹11 اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از حسین 

نوین اردكان صفحه 367 دفتر64)م الف13382(
كلاسه  پرونده  به  مربوط   14006033000201۹608 شماره  رأی   -7
رضا  فرزند  زارعی  میثم  آقای  تقاضای  به  مربوط   13۹۹114430002001068
درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین كه در آن احداث بنا شده به مساحت 110مترمربع 
پلاک شماره فرعی از 226۹ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 
مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از سیدرضا زارع فرزند سیدعباس طی سند 

قطعی شماره37۹8۹ مورخ 1364/11/27 دفترخانه 6 قم )م الف13383(

كلاسه  پرونده  به  مربوط   14006033000201۹572 شماره  رأی   -8
13۹۹114430002003133 مربوط به تقاضای آقای مسعود اكبری آشتیانی 
فرزند محمدصادق درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین كه در آن احداث بنا شده 
به مساحت 42 مترمربع پلاک شماره  فرعی از2462/12اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالكیت متقاضی طی سند قطعی صفحه 34 دفتر 

303)م الف13384(
كلاسه  پرونده  به  مربوط   14006033000201۹214 شماره  رأی   -۹
1400114430002000778 مربوط به تقاضای آقای سید احمد طباطبائی آرا 
فرزند سید حیدر درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین كه در آن احداث بنا شده به 
مساحت 44/8۹ مترمربع پلاک شماره116 فرعی از 1۹7۹ اصلی واقع در قم 
بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از 

احمد قراگوزلو صفحه583 دفتر164)م الف13385(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیكه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء 
موعد مقرر سند مالكیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالكین 
مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع 
اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض 
خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یكماه 
پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع 
قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است كه 

صدور سند براساس قانون مذكور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
)ایمان و مواجهه اقتصادی(
نوبت اول:1401/01/31
نوبت دوم: 1401/02/17
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی
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کاری زیبنده از هیئت کشتی استان قم؛

عیادت از محمد دهقان کشتی گیر
 قطع نخاعی قمی

ایمان /  ملکی
22 سال پیش جوانی برومند با 18 سال سن ودراوج شكوفائی خود درورزش 
كشتی جهت رقابتهای فینال مسابقات كشتی آزاد قم به میدان رفت واین آغاز 
راهی بود كه با دلاوری درصحنه كشتی شروع شد وباآسیب دیدگی وحشتناک از 

ناحیه گردن به پایان رسید.
محمد روی اجرای فن حریف خود به طرز ناباورانه باگردن روی زمین آمد ودیگر 

توان برخواستن از وی سلب شد.
نبود آمبولانس وپزشكیار كنار تشک وناآگاهی افراد باعث گردید كه وسعت 
آسیب دیدگی او به چشم نیاید واستاد حلوائی مرد پرتلاش عرصه كشتی بود كه 
خود رابه بالین رساند وباتجربه كافی از برخورد باچنین مواردی دستور بی حركت 
نمودن محمد راصادر كرد چندین عمل جراحی پیاپی روی مهره های گردن وی 
بی تاثیر بود ومحمد درعین جوانی برتخت بیماری خوابید تا امروز كه 22 سال از 
آن زمان میگذرد محمد عزیز بابدنی لمس وبی حركت دربستر آرمیده وبه روزهای 

باشكوهی می اندیشد كه درعین جوانی اسیر این حادثه غمناک گردید.
همراه  به  قم  كشتی  وكاربلد  پرتلاش  مرد  علیائی  هادی  مبارک  ماه  روزهای 
میكائیلی مربی ارزنده تیم ملی دراقدامی ارزنده به دیدار محمد عزیز رفتند تابه 
نوعی هم عیادتی از او داشته باشند وهم پای درد دلهای 22 ساله او بنشینند 
وبدانند كه درطول این سالها از طرف مدیران ارشد كشتی و ورزش كشور آنطوری 
كه باید از او حمایت صورت نمی پذیرفت واین درد بزرگی است كه بردل قهرمان 

گذشته كشتی قم سنگینی میكند.
پدر محمد عاشقانه 22 سال است كه در دست نوازش بر سر وروی فرزندش 
كشیده میشود ومادر فرشته اش نیز بعنوان مادری نمونه والگوی صبر و بردباری 
22 سال خانه نشینی پسر با جسم بی تحرک را نظاره میكند تادرطول این سالها 
فقط و فقط دستانش روبه آسمان باشد واز حضرت حكیم وائمه اطهار)ع( تقاضای 

شفاعت فرزندش رابنماید.
چه خوب كه مسئولان ورزش ما هرچند گاهی به یاد عزیزانی اینچنینی باشند 
چرا كه تصور 22 سال رنج و درد خوابیدن بدون تحرک دربستر بیماری باور پذیر 
نیست ومحمد عزیز ما با استواری،صلابت وروحیه پهلوانی كه دروجود گلش قرار 
دارد با روحیه ای وصف ناپذیر به حیات خود ادامه میدهد تا باور داشته باشد كه 
تقدیر او تا این لحظه این چنین بوده است وامید داریم كه نگاه خداوند متعال 
درشفاعت محمد عزیز به او باشد ودل دردمند پدر و مادری كه عاشقانه 22 سال از 
بهترین ایام زندگی خود را صرف عزیز خود نمودند با معجزه ای كه باور آن هرلحظه 

ممكن است شاد سازنند.
به هادی علیائی عزیز تبریک می گوئیم كه همه جوانب پیرامون حیطه فعالیت 
خود را درنظر دارد واین اقدام پسندیده ودرمسیر بعدی حضور نوروزی درمنزل 
استاد پهلوان محمد حسین جمال كه شناسنامه كشتی قم محسوب میشوند 
واستاد حسین بیطرفان قهرمان ارزنده گذشته تیم ملی ایران كه حكایت از پاس 

داشت كهن كسوتان وشاد ساختن دلهای پاک آنان را دارد.
امید داریم كه حركتهائی از این دست در دستور كار دیگر هیئتهای ورزشی قرار 
گرفته تا مسیر ورزش استان ما همواره درجهت احترام به كهن كسوتان قرار گیرد.

پیشکسوت فوتبال اصفهان  پاسخ می دهد ؛

دلیل گره خوردن کار سپاهان
 در لیگ قهرمانان آسیا چیست؟

یک پیشكسوت فوتبال اصفهان دلایل پیچیده شدن سرنوشت سپاهان در لیگ 
قهرمانان آسیا را شرح داد.

حسین چرخابی، پیشكسوت فوتبال اصفهان در درباره تساوی یک بر یک  
دوشنبه شب سپاهان مقابل التعاون در چارچوب هفته چهارم لیگ قهرمانان آسیا 
اظهار كرد: كار به اما و اگر كشیده شد. كار به جایی رسید كه شاید سپاهان با دو 
برد هم به مرحله بعد صعود نكند. البته اگر بازی برگشت با التعاون را با بازی رفت 
مقایسه كنیم، بازی بهتری انجام دادند و حقشان مساوی نبود. تیم سپاهان یک 
بازی حساب شده انجام داد. هم در دفاع خطی، تیمی و انفرادی نسبت به بازی 

رفت بهتر بودند و هم در حمله خوب بودند.
او افزود: نداشتن دقت و از همه مهم تر سانترهای خیلی بد باعث شد كه سپاهان 
به گل نرسد. اگر دیروز سپاهان سانتركننده های خوبی داشت می توانست با 
اختلاف، التعاون را ببرد. درست است كه التعاون در كارهای تهاجمی خوب است 
و فوتبال را روی زمین بازی می كند اما در كار دفاعی فوق العاده ضعیف است. ما 
دیدیم كه سپاهان موقعیت های خوبی داشت كه یكی پس از دیگری از دست داد.
سرمربی پیشین سپاهان در پاسخ به این سوال كه چه دلایلی باعث شد این تیم 
به شكلی عمل كند كه كارش برای صعود به اما و اگر كشیده شود؟ توضیح داد: 
نداشتن اعتماد به بازیكنان ذخیره، دلیل نخست آن است. از بازی صنعت نفت 
آبادان كه آخرین بازی لیگ برتر سپاهان بود تا بازی چهارم آسیایی، تركیب اصلی 
سپاهان روی هم رفته با 12 بازیكن تشكیل شده است. تا قبل از بازی دیروز كه 
می توانم بگویم با 13 بازیكن تركیب اصلی اش را چید. من سپاهان را تیم خسته ای 

دیدم. استفاده نكردن از نفرات ذخیره مشكل ساز است.
چرخابی ادامه داد: دومین دلیل هم تعویض های دیرهنگام است. اگر نویدكیا 
دیشب زودتر دست به تعویض می زد، به سپاهان در نتیجه گیری كمک می شد. 
گلی كه سپاهان زد، روی همكاری یاسین سلمانی و جهانی، دو بازیكن تعویضی 
این تیم توسط مغانلو به ثمر رسید. اگر این تعویض دیرتر انجام می شد، این گل را 
هم ممكن بود نزنند. اعتماد نداشتن به ذخیره ها برای استفاده از تركیب اصلی، 
از  ایران  در  است.  زده  ضربه  به سپاهان  بد  ریكاوری  و  دیرهنگام  تعویض های 
دستگاه های پیشرفته ای كه برای ریكاوری استفاده می شود، استفاده نمی كنند. 

دیشب هم دیدیم كه سپاهانی ها ساق های خسته ای داشتند.
این پیشكسوت فوتبال اصفهان در پایان گفت: سپاهان تا آخرین لحظه باید 
بجنگد. این كه شانس كم است، نباید در كار آن ها تاثیرگذار باشد. اگر می خواهند 
به شانس كمشان فكر كنند، به بازی ها ادامه ندهند. سپاهان نباید ناامید شود و 
امیدوارم دو بازی بعدی را ببرد و نتایج طوری شكل بگیرد كه به مرحله بعد صعود 

كند.

سرمربی اسبق تیم ملی فوتبال ایران گفت: متاسفانه واقعیت هایی وجود دارد كه 
برخی نمی خواهند آن را باور كنند. صعود به جام جهانی را جشن می گیریم اما بیش 
از چهار دهه در جام ملت ها رنگ موفقیت را ندیده ایم. این مساله پیام هایی دارد كه 

گوش شنوایی برای آن نیست.
و  بسته اند  واقعیت  روی  به  را  چشمانشان  برخی  افزود:  ابراهیمی   ناصر 
نمی خواهند حقیقت را ببینند. باید قبول كنیم فوتبال ایران شرایط خوبی ندارد و 
اگر چند ستاره و لژیونر را از این فوتبال بگیریم، چیزی برای ارائه و نمایش نخواهیم 
نداشت. سال هاست در مورد این مسائل حرف می زنیم اما گوش شنوایی نیست و 
جای تاسف است، آنهایی كه بر مسند ریاست فدراسیون تكیه زده اند با تصمیم های 

اشتباه و غلط خود، این ورزش را تا مرز نابودی پیش برده اند.
وی تصریح كرد: اگر چند بازیكن مطرح فوتبال ایران كه در لیگ های معتبر جهان 
بازی می كنند را كنار بگذاریم، به تعدادی بازیكن از تیم های استقلال، پرسپولیس و 
سپاهان و چند تیم دیگر می رسیم كه تركیب تیم ملی را تشكیل می دهند. تیمی كه 
اگر با همین نفرات به جام جهانی برود، زنگ تفریح خواهد شد و این نشان می دهد 

وضعیت تیم ملی و پشتوانه سازی كه فراموش شده، تا چه حد نابسامان است.

صحبت در مورد استعدادیابی بی مزه شده 
ابراهیمی همچنین گفت: در مورد استعدادیابی حرفی نداریم، چون كاری نشده 
كه بخواهیم از آن دفاع كنیم. فوتبال ما بر اساس اتفاقات و حضور چند چهره پیش 
می رود، اما در كل چیزی برای ارائه ندارد. موضوع استعدادیابی مقوله ای فراموش 
شده در فوتبال ایران است و جای آن را دلالی و این جور مسائل گرفته و كسی هم به 
فكر نیست. فرشاد پیوس، مجید نامجو مطلق، ناصر محمدخانی، محمد پنجعلی 
و ستاره های آن زمان فوتبال ایران از كجا آمدند؟ چرا دیگر چنین ستاره هایی را در 

فوتبال ندیدیم؟ 
پول  برای ورزش كردن  و  بود  وی خاطر نشان كرد: در گذشته زمین مجانی 
نمی دادیم. یک زمین می گرفتیم و بچه های مردم را یكسال تحت نظر داشتیم و از 
میان آنها افرادی را انتخاب و به باشگاه ها می فرستادیم. زمانی كه در برق تهران بودم 

10 بازیكن به تیم ملی دادم اما الان چنین روندی وجود دارد؟ 
سرمربی سابق تیم ملی فوتبال ادامه داد: آكادمی فوتبال در ایران واژه ای فراموش 
شده است، مدارس فوتبال به فكر جذب منابع مالی برای خود هستند. تیم های 
پایه به حال خود رها شده اند و تا دلتان بخواهد از این مشكلات وجود دارد. اگر 
قرار باشد با این شرایط نابسامان موفق شویم باید علم و دانش ورزش را بوسید و 
كنار گذاشت. تیم های دیگر اصولی كار كرده و تمركز خود را بر روی استعدادیابی و 

تیم های پایه گذاشته اند ولی ما همچنان اندر خم یک كوچه ایم.

صعود از جام جهانی هم دردی را دوا نمی کند
این كارشناس فوتبال كشورمان در مورد وضعیت تیم ملی فوتبال ایران در جام 
جهانی 2022 قطر و بررسی شرایط صعود از گروه خود تاكید كرد: از گروهمان 
صعود كنیم، چه چیزی نصیب ما می شود؟ بله صعود شیرین و خوب است اما 
دردی را از فوتبال ما دوا نمی كند. بیش از 4 دهه است كه در جام ملت ها قهرمان 
نشده ایم. كی روش را آوردیم و 8 سال هر چه خواست در اختیارش گذاشتیم اما 

بازهم نشد و این نشان می دهد وضعیت چقدر نابسامان است.
تغییرات  ندارد.  ما بی برنامه است و هیچ جای دفاعی  ادامه داد: فوتبال  وی 
متعدد مدیران در فوتبال، نشان می دهد هیچ چیز سر جای خودش نیست. همین 
پرسپولیس در این سال ها چند مدیرعامل را به خود دیده است؟ از باشگاه ها بگیرید 
تا به سایر اركان فوتبال ایران برسیم. وضعیت در همه جا همینطور است و با این 

شرایط نمی توان به فوتبال امیدوار بود. 
او یادآور شد: شاید از گروهمان صعود كنیم اما بازهم دردی از فوتبال ما دوا 

نمی شود. فوتبال حساب و كتاب دارد و نمی شود دلخوش به اتفاقات بود.

از اول هم با اسکوچیچ موافق نبودم
مربی اسبق تیم ملی فوتبال ایران در خصوص اسكوچیچ و بحث ماندن یا رفتن 
او تصریح كرد: در مورد اسكوچیچ از اول هم موافق نبودم، تیم ملی لقمه لذیذی 
برای همه است به خصوص در جام جهانی. تیم ملی برنامه خاصی ندارد و این را در 

بازی هایی كه انجام شد، بارها دیدیم.
وی ادامه داد: اسكوچیچ باشد یا نباشد مساله ما نیست؛ ابتدا باید زیرساخت ها 
را فراهم كنیم و باید بدانیم چه می خواهیم. اگر قرار باشد مربی بزرگ بیاوریم باید 
كسی باشد كه بتواند برای فوتبال ما كاری كند و این نیازمند تامین هزینه های بسیار 
است. اما چون نمی توانیم دوباره بدهی به بار می آید و برای همین است كه می گویم 
برای موفقیت در فوتبال زنجیره ای وجود دارد كه باید به هم تنیده باشد و هر كدام 

باز شود سیستم دچار اختلال می شود. 

دیدار دوستانه با تیم های درجه اول در حد رویا است
ابراهیمی در مورد دیدارهای دوستانه تیم ملی فوتبال گفت: باید به یک نكته مهم 
توجه داشت تا با تیم هایی بازی كنیم كه به سبک انگلیس هستند. مانند ایرلند كه 
بی شک برای بازی با آنها مشكلات بسیاری وجود دارد كه تامین منابع مالی یكی 
از آنها خواهد بود. فراموش نكنیم، زمانی كی روش سكان دار تیم ملی فوتبال ایران 
بود كه همه امكانات برای او فراهم شد و تیم ملی در اروپا و آفریقا اردوهای تداركاتی 
برپا می كرد، اما باز هم نتایجی به دست نیامد كه امروز بخواهیم از آن به عنوان یک 
اتفاق خاص صحبت كنیم. اگر با كی روش به برخی نتایج دست یافتیم به این دلیل 
بود كه دفاع می كردیم و این فوتبال نیست. او در مورد شایعاتی كه پیرامون بازگشت 
كی روش به فوتبال ایران به گوش می رسد تاكید كرد: بازگشت كی روش به فوتبال 
ایران اشتباه است و اگر بخواهند چنین كاری كنند در مسیر اشتباهی وارد شده اند. 
كی روش نشان داد موفق نیست و امروز هم می بینیم علی رغم آنكه در سطح اول 
فوتبال دنیا كار كرده اما موفق نبوده است. البته او توانست نظم تیمی را در فوتبال 
ایران جا بیاندازد كه با قربانی كردن چند بازیكن از جمله سیدمهدی رحمتی رقم 
خورد اما همین كی روش در تیم مصر نتوانست با محمدصلاح چنین رفتاری را 

انجام دهد و به اصطلاح زورش به او نرسید.

در آسیا حرفی برای گفتن نداریم 
ابراهیمی به موضوع صعود ایران به جام جهانی هم اشاره كرد و افزود: صعود از 
آسیا به جام جهانی كارسختی نیست كه این همه در مورد آن صحبت می شود، 
تعداد تیم ها با توجه به قدرت كشورها مسیر راحتی را پیش روی ما می گذارد، اما 
همین تیم در جام ملت ها دچار مشكل می شود. اگر توانستیم در آسیا قهرمان 
شویم یعنی در مسیر درست هستیم، در غیر این صورت بازهم اتفاقات ورزشی 

دخیل بوده است.

وی ادامه داد: نتایجی كه در ابتدا به دست آمد را نمی توان به عملكرد اسكوچیچ 
مربوط دانست چرا كه تیم یک شبه آماده نشده و نمی تواند موفق شود. برای 
موفقیت یک تیم باید سال ها زحمت كشید. یادتان هست زمانی كه ویرا هدایت 
تیم ملی فوتبال ایران را در بازی سرنوشت ساز مقابل استرالیا در اختیار گرفت در 
رختكن به بازیكنان چه گفت. ویرا گفت من 6 روز است تیم را در اختیار گرفته ام و 
كاری از دستم بر نمی آید، خودتان بروید و موفق باشید و از فوتبال لذت ببرید. در 
این مورد باید به یک نكته دیگر هم توجه داشت، اسكوچیچ در فوتبال ایران موفق 
نبوده اما اگر بازیكنان قبولش دارند، بماند. صحبت ما این است كه فوتبال نیاز به 

زیرساخت دارد كه باید مهیا شد.

اتاق فکری که نیاز است 
ابراهیمی گفت: فوتبال ایران نیازمند اتاق فكر است، برای افرادی مثل من، بیژن 
ذوالفقارنسب، مناجاتی و افراد بی شمار دیگر سال ها هزینه شده تا به این جا برسیم. 
متاسفانه در ایران باب شده افراد باتجربه را به راحتی كنار بگذاریم اما همین افراد در 
همه جا دنیا به عنوان اتاق فكر در كنار هم جمع می شوند و برای موفقیت تیم خود 
كمک می كنند. افرادی در سن و سال ما تیم نمی خواهند، فقط دلشان می سوزد 

اما همین را هم دریغ می كنند. 
وی ادامه داد: مهدی تاج و علی كفاشیان چه گلی به سر فوتبال ما زدند؟ چرا 
حفظ  را  فراهانی  صفایی  یا  مصطفوی  داریوش  دادكان،  محمد  مانند  افرادی 
نكردیم؟ مگر بد كار كردند؟ افرادی كه بعد از آنها آمدند چه حركتی كردند كه بگوییم 
بین آنها تفاوت بود؟ اگر همان ها را 20 سال حفظ می كردیم چه اتفاقی می افتاد؟ 
چرا فوتبال دنیا مدیران خود را حفظ می كنند اما ما برای آنها سن و مدت می گذاریم. 

تا این مسایل درست نشود همین روند ادامه دارد و به جایی نمی رسیم.
وی ادامه داد: متاسفانه در فوتبال ما باب شده هر جا كارمان گیر كند با هدیه، 
فرش و صنایع دستی كارمان را پیش ببریم. متاسفانه مدیریتی نمی بینیم كه به 
آینده دلمان خوش باشد. سال ها پیش در مراسمی »پیتر ولاپان« كه آن زمان دبیر 
كل كنفدراسیون فوتبال آسیا بود را دیدم، او به من گفت چرا در فوتبال شما این 
همه تغییرات انجام می شود؟ یادمان نرود روزی فوتبال كشورهای عربی را مسخره 
می كردیم كه چرا این گونه رفتار می كنند اما الان خودمان به مراتب بدتر شده ایم. 

او به حضور غیرفوتبالی ها در این رشته هم پرداخت و گفت: عزیزی خادم رئیس 
فدراسیون فوتبال شد اما پیشكسوتان را نمی شناخت. من از كنارش رد شدم اما 
فردی كه سال ها مربی تیم ملی بود را نشناخت و این خوب نیست. من در روزهایی 
هدایت تیم ملی را بر عهده داشت كه او حتی به دنیا نیامده بود و این برای فوتبال 
ما خوب نیست. البته این مساله فقط معطوف به او و فدراسیون نیست. همین الان 
اگر به ورزشگاه  هم بروم حتی نیروهای ورزشی كه مسولیت دارند هم ما را نمی 

شناسند و این از برخوردشان مشخص است.

مشکلات پرسپولیس باید ریشه ای حل شود 
مربی اسبق پرسپولیس به نتایج ضعیف این تیم در لیگ هم اشاره كرد و گفت: 
پرسپولیس در دیدار برابر آلومینوم اراک در جام حذفی ضعیف ترین بازی خود را 
در این سال ها به نمایش گذاشت، تیمی كه بدهی دارد و از شرایط مناسبی بهره 
نمی برد، بدیهی است دچار مشكل می شود. عملكرد یحیی را خوب می بینیم، اما 
یک مربی نیاز به امكاناتی دارد كه برای موفقیت باید در اختیار داشته باشد، در غیر 
این صورت نباید انتظار بیهوده داشت. وقتی یک تیم این همه بدهی دارد، زمین 
تمرین اختصاصی ندارد، پرونده های مختلف در مجامع بین المللی در انتظارش 
است و موارد بی شمار دیگر، معلوم است كار از پایه خراب بوده و تا این مسایل 

درست نشود به هیچ عنوان نمی توان انتظار معجزه داشت. 
او ادامه داد: این كه تیم ببازد باخت را گردن مربی بیاندازیم كار درستی نیست. 
من این تجربه را دارم، در سال های 77 و بعد از آن چندبار قهرمان شدیم اما به 
یكباره تیم دچار مشكل شد. درک می كنم در پرسپولیس چه می گذرد و نباید این 
مسائل را به كادر فنی سوق داد. به نظرم هم یحیی گل محمدی و هم فرهاد مجیدی 
تیم خوبی را در كادر فنی تشكیل داده اند و مشكلاتی كه در زمین و بازی دو تیم 
می بینیم به اتفاقات و حاشیه باشگاه و بیرون زمین باز می گردد اما همیشه مربیان 

هدف قرار می گیرند.

ابراهیمی: جام جهانی دردی از ما دوا نمی کند

 درفوتبال ایران چیزی سر جای خودش نیست

آگهی تحدید حدود الصاقی
چون تحدید حدود ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی پلاک ثبتی 850 فرعی از 2فرعی از 3فرعی از 136اصلی واقع در 
بخش 3 جعفرآباد اراضی واقع در شهرک شكوهیه  كه بنام آقای محمد كوه بر فرزند حسین میباشد.در جریان ثبت است كه به 
علت عدم حضور مالک بعمل نیامده از طرفی مطابق ماده 15 قانون ثبت نیز نمیتوان عمل نمود لذا بنا به تقاضای كتبی نامبرده 
باستناد ماده 8 آئین نامه از قانون الحاقی موادی به قانون ساماندهی وحمایت از تولید وعرضه مسكن)صدور اسناد مالكیت 
واقع در محدوده روستاهای بالای 20 خانوار وشهرهای زیر 25 هزار نفر جمعیت( تحدید حدود پلاک مذكور در روز چهارشنبه 
مورخ 1401/02/21 ساعت ۹/30 صبح در محل وقوع ملک انجام می گردد بدینوسیله به اطلاع اهالی وخصوصا به مالكین 
مجاور و یا نماینده قانونی آنها اعلام میدارد كه در روز و ساعت مقرر در آگهی در محل مذكور حضور بهم رسانند مهلت قانونی 
اعتراض از تاریخ تنظیم صورتمجلس تحدیدی بمدت یک ماه خواهد بود و اعتراضات مالكین ومجاورین طبق ماده 20 قانون 
ثبت پذیرفته و رسیدگی خواهد شد. ضمناً طبق تبصره ماده واحده مصوب 73/2/25 معترضین ظرف مدت یكماه پس از 

تسلیم اعتراض به اداره ثبت می بایست گواهی تقدیم دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی را نیز به این اداره ارائه نمایند./ن
 )م الف 15180(
تاریخ انتشار آگهی: چهارشنبه 1401/01/31
محمدرضا خدایاری -رئیس ثبت اسناد منطقه جعفرآباد

-------------------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

وراث سیف اله محرابی شاهتوری)با وكالت آقای میثم دهقانی( با ارائه یک برگ استشهاد شهودی بشماره وارده 1400/62537-
1400/12/2 اعلام داشتند كه 50 سهم از 240 سهم ششدانگ پلاک 1070۹/2 اصلی بخش 1 قم كه در دفتر ۹0 صفحه 
338 ذیل ثبت ۹3۹8 طی سند انتقال قطعی شماره 5188-4۹/8/10 دفتر 18 قم ثبت و سند مالكیت به شماره 122345 به 
نام سیف اله محرابی شاهتوری صادر وتسلیم شده سپس ایشان فوت وطی حصر وراثت شماره 1400023۹0001464161-
1400/6/20 شعبه 30 شورای حل اختلاف قم وراث ایشان شامل لیلا،زهرا،اكرم،خاتون،اشرف ومحسن محرابی اعلام 
داشتند كه سند مالكیت بعلت سهل انگاری،سند مالكیت مزبورمفقود گردیده وتقاضای صدور سند مالكیت المثنی را نموده 
است.لذا به استناد تبصره 1 اصلاحی ماده 120 آئین نامه قانون ثبت در1نوبت به تاریخ ذیل آگهی تا چنانچه كسی مدعی 
وجود سند مالكیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت 10 روز كتباً به 
این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور 

سند مالكیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد./)م الف 15168(
رونوشت به ستاد اجرایی فرمان امام )ره(
مهدی زارع شحنه-رییس ثبت اسناد منطقه یک قم
تاریخ انتشار:1401/01/31

-------------------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

نظر به اینكه صدیقه سادات حسینی پاک بموجب با ارائه دوبرگ استشهادیه اعلام داشته است كه سند مالكیت یک سهم 
از 13 سهم كه 13 سهم برابر است با یک دانگ مشاع از ششدانگ باستثنای ثمنیه اعیانی پلاک ثبتی 517 و515 از1 اصلی 
واقع در بخش ثبت 4 قم  كه در دفتر ۹6 صفحه 60 ذیل ثبت 67471 بشماره مسلسل 0380813 الف 87 بنام ایشان)صدیقه 
سادات حسینی پاک( ثبت و سند صادر شده است كه به علت سهل انگاری مفقود گردیده است لذا به استناد تبصره 1اصلاحی 
ماده 120آئین نامه قانون ثبت در1 نوبت به تاریخ ذیل آگهی تا چنانچه كسی مدعی وجود سند مالكیت نزد خود و یا انجام 
معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت 10 روز كتباً به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ 
نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالكیت المثنی برابر مقررات 

اقدام خواهد شد.)م الف 1516۹(
رونوشت به ستاد اجرایی فرمان امام )ره(
مهدی زارع شحنه-رییس ثبت منطقه یک قم
تاریخ انتشار:1401/01/31

-------------------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

آقای امیرحسین صفری به شماره ملی 038368572۹ طی وكالتنامه  شماره 200607  مورخ 1400/11/04 تنظیمی 
در دفترخانه 3 قم به وكالت از اقای سیدهشام كریمیان اعلام داشته كه ششدانگ یک باب ساختمان به پلاک 126 فرعی از 
1053۹، 10538 اصلی واقع در بخش ثبت یک قم ثبت وسند مالكیت به شماره 826248 درصفحه 540 دفتر 336 به نام 
آقای جمشید اسماعیلی اشكهرانی صادر وتسلیم شده است وسپس به موجب سند قطعی 28352 مورخ 13۹0/03/21 

به آقای سیدهشام كریمیان درصفحه 540دفتر336 املاک طی شماره ثبتی 51۹33 منتقل گردیده است واعلام گردیده به 
علت جابجایی سند مالكیت مزبور مفقود گردیده وتقاضای صدور سند مالكیت المثنی را نموده است.لذا به استناد تبصره 1 
اصلاحی ماده 120 آئین نامه قانون ثبت در1نوبت به تاریخ ذیل آگهی تا چنانچه كسی مدعی وجود سند مالكیت نزد خود و 
یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت 10 روز كتباً به این اداره اعلام و ارسال و 
رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالكیت المثنی برابر 
مقررات اقدام خواهد شد.لازم به توضیح است به موجب بخشنامه 23511 مورخ 13۹1/01/2۹ ریاست محترم سازمان ثبت 

پلاک فوق به پلاک 126 فرعی از 1053۹ اصلی اصلاح گردید.)م الف 15170(
رونوشت به ستاد اجرایی فرمان امام )ره(
مهدی زارع شحنه-رییس ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم
تاریخ انتشار:1401/01/31

-------------------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

آقای غفار پولاد با ارائه دو برگ استشهادیه شهود مصدق در دفترخانه 110 قم اعلام داشته كه سند مالكیت مربوط به 
ششدانگ پلاک باقیمانده 1571/210 اصلی واقع در بخش دو ثبت قم در دفتر73 صفحه 247 ذیل 12820 به نام وی ثبت و 
سند صادره مفقود گردیده و تقاضای صدور سند مالكیت المثنی را نموده اند.لذا مراتب باستناد تبصره یک اصلاحی ماده 120 
آیین نامه قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه كسی مدعی وجود سند مالكیت نزد خود و یا انجام 
معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت 10 روز كتبا به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ 
نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد.بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالكیت المثنی برابر مقررات 

اقدام خواهد شد./ )م الف 15171(
رونوشت:ستاد اجرائی فرمان حضرت امام)ره(
عباس پور حسنی حجت آبادی–رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم
تاریخ انتشار:1401/01/31

-------------------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

ورثه مرحوم محمد اسماعیلی افشار با ارائه دو برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته اند سند مالكیت دفترچه ای 
ششدانگ پلاک 2522/120/2۹4)11۹/1۹4 و 2522/120 (اصلی واقع در بخش دو ثبت قم در صفحه 505 دفتر 48 
ذیل ثبت ۹505 بشماره سریال 874۹33  به نام محمد اسماعیلی افشار صادره وتسلیم شده كه ورثه نامبرده اعلام داشته اند 
سند مالكیت دراثر جابجایی مفقود گردیده، لذا مراتب باستناد تبصره یک اصلاحی ماده 120 آیین نامه قانون ثبت در یک 
نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه كسی مدعی وجود سند مالكیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه 
با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت 10 روز كتبا به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار 
گیرد.بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالكیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد./ )م الف 

)15173
رونوشت:ستاد اجرائی فرمان حضرت امام)ره(
عباس پور حسنی حجت آبادی–رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم
تاریخ انتشار:1401/01/31

-------------------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

نظر به اینكه جواد الماسی دارنده كد ملی 038453654۹ با ارائه دوبرگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته اند كه سند 
مالكیت تمامی ششدانگ عرصه واعیان پلاک2۹2/1216 اصلی واقع در بخش ثبت 5 قم  كه در دفتر الكترونیكی بشماره 
تسلیم  و  به شماره 52۹56۹ ب ۹8 صادر  مالكیت  و سند  ثبت  الماسی  آقای جواد  بنام   13۹۹2033000101065۹
شده،سپس از طرف ایشان اعلام گردیده سند مالكیت مزبور به علت سهل انگاری مفقود گردیده لذا به استناد تبصره 
1اصلاحی ماده 120آئین نامه قانون ثبت در1 نوبت به تاریخ ذیل آگهی تا چنانچه كسی مدعی وجود سند مالكیت نزد خود 
و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت 10 روز كتباً به این اداره اعلام و ارسال و 
رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالكیت المثنی برابر 

مقررات اقدام خواهد شد./)م الف 15174(
رونوشت به ستاد اجرایی فرمان امام )ره(
مهدی زارع شحنه-رییس ثبت منطقه یک قم
تاریخ انتشار:1401/01/31
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 یک نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی گفت: آقای قالیباف در ایام انتخابات در 
جاهای مختلف سخنرانی داشتند، آقای رئیسی هم كه در سفرهای استانی به عنوان 
رئیس قوه قضائیه وعده می دادند یكبار دیگر این وعده ها مرور كنند و به جای پیدا كردن 

مقصر بگویند امروز تا چه اندازه در تحقق این وعده ها موفق بوده اند.
جلال میرزایی در گفت وگو با ایلنا، درباره اظهارات رئیس مجلس شورای اسلامی و 
رئیس جمهور مبنی براین كه مشكلات اقتصادی فعلی به دولت روحانی بازمی گردد، 
گفت: معتقدم برای تحلیل و ارزیابی از آنچه كه در روزهای اخیر توسط هیأت رئیسه 
مجلس شورای اسلامی، جناب آقای رئیس جمهور و بعضی از دولتمردان در خصوص 
وضعیت اقتصاد كشور بیان می شود و بر گفته های خودشان هم تاكید دارند و از مسببان 
وضع موجود سخن به میان می آورند، باید دقت كنیم این صحبت های طلبكارانه نشانه ای 

از ناكامی مجلس و دولت در سرو سامان به وضعیت اقتصادی كشور است. 
این نماینده مجلس شورای اسلامی خاطرنشان كرد: امروز نارضایتی های عمومی 
افزایش پیدا كرده است بنابراین با این سخنان دنبال این هستند از زیر بار مسئولیت شانه 
خالی كنند، از همین رو است كه شروع به توجیه ناكامی خودشان كرده اند و عمكلردشان 
را توجیه می كنند كه به اعتقاد من  طبیعی است زیرا هنگامی كه فرد وعده ای را دهد و 
بر اساس آن وعده روی كار می آید، اما بعد از پذیرش مسئولیت نتواند به وعده هایش 
عمل كند، شروع به توجیه كردن خود و دیگران را مقصر معرفی كردن، می كند و این 

كاری است كه در حال حاضر از سوی نمایندگان مجلس شورای اسلامی و دولتمردان 
انجام می شود. 

وی ادامه داد: نكته دیگری كه امروز در سخنان آقایان نماینده و مخصوصا آقای قالیباف 
كه لیست انتخاباتی می بست و لیست تهران را با كمک بعضی دیگر از شخصیت های 
اصولگرا بست، این است كه در اواخر سال ۹8 در سخنرانی های انتخاباتی كه داشتند 
مرتب تاكید می كردند كه مردم، دولت آقای روحانی و مجلس دهم موفق نبوده اند و ما 
اگر بیاییم برنامه داریم در كوتاه مدت با ریل گذاری كه می كنیم دولت را در مسیر درست 
قرار می دهیم تا مشكلات شما را برطرف كنیم. ضمن این كه آقای رئیسی كه در سال 
۹6 هنگامی كه در انتخابات رأی نیاورد تا سال 1400 كه انتخابات برگزار شد، همین 
صحبت ها را تكرار می كردند و وعده دادند كه برنامه برای حل مشكلات مردم دارند و 

می خواهند با برنامه برای انتخابات بیایند.
میرزایی یادآور شد: نمایندگان امروز مجلس شورای و آقای رئیس جمهور آن زمان كه 
صحبت می كردند و اشاره به برخی از اقلام و مایحتاج روزانه مردم داشتند، مانند این كه 
مثلًا گوشت كیلویی۹0 هزار تومان بود، برنج بین 25 تا 30 هزار تومان در بازار بود و مرغ 
20 تا 23 هزار تومان بود، می گفتند اگر ما بیاییم این وضعیت را سرو سامان می دهیم، 
اگر اقدامی می كردند می توانستد بیایند و بگویند ما بازار را با فلان قیمت تحویل گرفتیم 
و حداقل كاری كه انجام دادیم این بود كه آن قیمت ها تثبیت كردیم كه اگر این كار را 

می كردند، می توانستند همین نگه داشتن قیمت ها را به عنوان عمكلرد خودشان به مردم 
و افكار عمومی گزارش دهند كه متاسفانه نه تنها از عهده تثبیت قیمت ها برنیامدند، بلكه 
با بی برنامگی و روزمره اداره كردن اقتصاد كشور، یک نوع آشفتگی در وضعیت مدیریتی 
كشور به وجود آوردند و امروز عجیب است كه به جای این كه پاسخگو باشند و سهم 

خودشان را در اداره كشور اذعان كنند، تازه می گویند دولت روحانی مقصر است!
دولتمردان و مجلس فعلی باید پاسخگوی افکار عمومی مردم باشند  

وی ادامه داد: بله من هم می گویم دولت روحانی مقصر است و موظف به پاسخگویی 
است اما در مورد آنچه كه تحویل این دولت دادند، روحانی و دولتمردانش باید تا مرداد 
سال 1400 پاسخگوی عملكرد خودشان باشند و توضیح دهند، نمایندگان مجلس دهم 
هم همین طور آنان باید تا خرداد سال ۹۹ بگویند چه كرده اند. آقای قالیباف و نمایندگان 
مجلس یازدهم هم بگویند از روز پایان كار مجلس تا امروز چه كرده اند به جای این كه 

طلبكار باشند.
این نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی خاطرنشان كرد: دولتمردان و مجلس فعلی 
باید پاسخگوی افكار عمومی مردم باشند و حداقل  كاری كه می توانند انجام دهند این 
است بگویند چه اقداماتی در جهت عملی شدن وعده های انتخاباتی خودشان كرده اند؟ 
به هرحال آقای قالیباف در ایام انتخابات در جاهای مختلف سخنرانی داشتند و یا آقای 
رئیسی  كه در سفرهای استانی به عنوان رئیس قوه قضائیه وعده می دادند به جای پیدا 

كرن مقصر یكبار دیگر این وعده ها مرور كنند بگویند امروز تا چه اندازه در تحقق این 
وعده ها موفق بوده اند اگر نتوانستند بیایند صادقانه با مردم صحبت كنند و بگویند مردم 
آن چیزی كه ما وعده دادیم، با آن چیزی كه واقعیت داشت تفاوت دارد، مردم هم ببینند 
مسئولان در مواجهه با مشكلات شناخت بیشتری به دست آوردند، واقع گرایانه تر رفتار 

می كنند و ناراحت نمی شوند.
و  توجیه شدند  واقعیت  با  مواجهه  در  دولتمردان  بدانند  مردم  اگر  تاكید كرد:  وی 
كمتر شعار و وعده می دهند، با كارشناسان مشورت می كنند و نظرات آنها را ملاک 

تصمیم گیری قرار می دهند، این را یک قدم مثبت تلقی می كنند.

جلال میرزایی :

طلبکار بودن، نشانه ای از ناکامی مجلس و دولت است

علی صوفی : 

طیف هایی از اصولگرایان، منتقد عملکرد رئیسی شده اند
از زمان روی كار آمدن دولت سیزدهم به ریاست ابراهیم رئیسی 
بارها و بارها گفته شد كه دولت برنامه مشخصی برای مدیریت كشور 
ندارد و حالا حتی صدای نمایندگان مجلس نیز كه وظیفه نظارت 
بر دولت را دارند نیز درآمده است در حالی كه همین مجلس بودجه 
دولت را تصویب كرد و دولت را نیز برای عدم برنامه تا كنون مواخذه 
نكرده است. گرانی و تورم هر روزه آن چنان آشكار است كه دیگر 
نمی توان آن را پنهان كرد اما در همین حال وزراتخانه ها و نهادهای 
مختلف در تلاش هستند كه نشان دهند وضعیت خوب است تا 
آن جا كه خود ابراهیم رئیسی نیز درباره مهار تورم صحبت می كند. 
علی صوفی كه روزگاری استاندار گیلان در دولت اول و وزیر تعاون 
در دولت دوم محمد خاتمی بوده بر این باور است كه دولت رئیسی 

و زیر مجموعه در حال آمار سازی  است.
گفت وگوی خبرآنلاین با علی صوفی را بخوانید:

دولت سیزدهم توصیفی از شرایط اقتصادی موجود دارد 
که با برداشت اکثریت مردم ، همحوان نیست. ریشه این 

تناقض گویی  کجاست ؟
آقای رئیسی به خروجی دستوراتی كه می دهد خیلی خوشبین 
است و این خوش بینی فقط محدود به ایشان نیست. صدا و 
سیما هم به صورت افراطی سعی می كند كارنامه دولت آقای 
رئیسی و شاخص های اقتصادی را مثبت نشان دهند. آمارسازی 
در این دولت به شدت پررنگ است و برخی وزرا در ارائه آمارهای 
خلاف واقغیت ، فعال تر هستند. مثلا وزیر نفت آماری درباره 

رونق صادرات نفت ااعلام می كند كه با ناباوری مردم و انتقاد 
گسترده كارشناسان مواجه می شود. مقام معظم رهبری ، اخیرا، 
فرمایشات واقع بینانه ای داشتند و تاكید كردند كه كارهای نمایشی 
را باید كنار گذاشت یا اقدام مجلس در تخصیص بودجه برای جهاد 

تبیین را صراحتا نفی و رد كردند.
هدف این آمارسازی چیست؟

 ، بدهید  رای  رئیسی  به  اگر  بودند  داده  وعده  اصولگرایان 
حاكمیت یک دست می شود و با پایان منازعات جناحی درون 
نهادهای قدرت، مجالی ایجاد می شود تا دولت اصولگرا با هم 
افزایی سایر نهادهای حاكمیتی همسو ، سر و سامانی به اقتصاد 
و به ویژه معیشت مردم بدهد. نهایتا ، رئیسی با درصد آرای پایینی 
روانه پاستور شد اما وعده بهبود اوضاع در حاكمیت یک دست نه 
فقط محقق نشد بلكه اوضاع به خصوص در حوزه اقتصاد و سفره 
مردم یدتر هم شده است . بنابراین ، وعده دهندگان تلاش می 
كنند با اعلام آمارهای غیرواقعی به جامعه القا كنند كه در مسیر 
عمل به وعده های مان حركت می كنیم اما گیر كار اینجاست كه 
این آمارهای دلربا با واقعیت هایی كه مردم با گوشت و پوست شان 

لمس می كنند ، تایید نمی شود.
هم  حاكمیت  كردن  دست  یک  گذاری  هدف   ، براین  علاوه 
تاكنون ناكام مانده است ، شاهد این ارزیابی هم هجمه های 
سنگینی است كه طیف هایی از اصولگرایان علیه رئیسی و دولت 
او راه انداخته اند و می كوشند تمام كاسه و كوزه  اوضاع نابسامان 

فعلی و نارضایتی های مردمی را سر دولت سیزدهم بشكنند. آنانن 
می خواهند با اعلام برائت از وضعیت موجود ، محبوبیتی نزد مردم 

كسب كنند.
دولت آماری درباره کاهش رشد نرخ تورم نیز منتشر کرد ...

خب این موضوع در جامعه احساس نمی شود. آنچه مشخص 
است گرانی و تورم وجود دارد. وعده های ارز 10 هزار تومانی، 
حل برجام، رفع شدن تحریم ها و بازگشت اقتصاد به روال عادی 
كجاست؟ انتظار این موراد را ایجاد كردند اما هیچ كدام محقق 
نشد. آقای رئیسی باید برنامه ای ارائه می داد كه ما می خواهیم 
از این مسیر این اقدامات را انجام دهیم  تا كارشناسان اقتصادی 
بتوانند این برنامه را تحلیل و نقد و بررسی كنند اما آقای رئیسی 
ترجیح می دهد برنامه ارائه ندهد یا اساسا توان ارائه برنامه ندارد. 
بنابراین كاملا مشخص است كه به صورت روزمره كارهای خود را 
پیش ببرند. مدیریت كارآمد و مجرب نیاز است و به همین شكل به 
پایین ترین سطح دستگاه  اجرایی با به كارگیری یكسری نیروهای 
تازه وارد و آموزش ندیده و جایگزینی این ها با كادرهای ورزیده و 

با تجربه.
برخی علت بی برنامه گی دولت را عدم تجربه رئیس دولت 

در قوه اجرایی کشور می دانند...
قطعا تاثیرگذار بوده است.  آقای رئیسی یا هر كسی دیگری كه 
رئیس جمهور می شود و سابقه كار اجرایی نداشته و با آن آشنا 
نیست، تصور می كند همه چیز به اراده و نیت آن شخص بستگی 

دارد. در ارزیابی همدیگر را به یک نوع گرایشات خاص غرب گرایی 
و شرق گرایی متهم می كنند و این را اساس كار می دانند كه شرق 
گرایی اگر به غرب گرایی متمایل شود مشكلات حل می شوند، 
اما این غرب گرایی اگر حذف شود و جایگزین آن یک دولت ملی 
بر سر كار بیاید، كارها و امور درست می شود. در حالی كه در 
عرصه اجرا چند چیز كاملا ضروری و اساسی است. مورد اول 
هدف گذاری و تعیین اهداف است كه قبلا در قالب برنامه های 
20 و 5 ساله تعریف شده اند. هدف به معنای رسیدن به نتایج مورد 
نظر مردم و جامعه است. برای رسیدن به هدف از نظر سیستمی 
بباید راه رسیدن به اهداف را مشخص كرد. هر هدفی راه و مسیر 
خود را دارد. كه از منظر علمی برنامه نام می گیرد. باید و نبایدهای 
براساس برنامه مشخص می شود. خط مشی دولت باید مشخص 
باید تعیین شود كه مجلس این  شود و سیستم ارزیابی دقیق 
وظیفه را دارد و دولت باید هر ساله برنامه و مسیری را كه طی كرده 
به مجلس ارائه كند و از برنامه بلند مدت تعریف شده خارج نشود. 
ممكن است برنامه و هدف گذاری دولت مشخص شود. در تمامی 
دنیا برنامه  دولت ها مشخص واضح است و فقط در كشور ماست 
كه به صورت هیاتی امور پیش می رود. براساس دعا و انشالا و 
ماشالا می خواهند پیش بروند. مگر می شود دولت و مجلس برنامه 

نداشته باشند.
عملکرد نهادهای نظارتی را چگونه ارزیابی می کنید؟

نهادهای قدرت دیگر همه كاملا  تا  عملكرد دولت و مجلس 

اشكار و واضح است اما آن چه مردم احساس می كنند گرانی های 
بی سابقه و افسارگسیخته است. هیچ كنترلی بر گرانی ها نیست. 
اخیرا وزیر صمت تصمیمی برای خود گرفته كه همه قیمت ها 
باید به سال قبل برگردد. با چه مكانیزم و سازوكاری این اتفاق رخ 
خواهد داد؟ چگونه می شود باری از دوش مردم برداشت و سرعت 

خیره كننده عقب گرد شاخص های اصلی را مهار كرد؟
 ، رهبری  با  نظام  مسئولان  دیدار  سخنرانی  در  رئیسی  آقای 
صراحتا تاكید كردند»اقدام و عمل« را مهم تر از »برنامه« دانستند 
. با چنین رویكردی ، حتی اگر آقای رئیسی ئادار یا مجاب به تغییر 
و ترمیم كابینه شوند هم گره ای از انبوه مشكلات باز نخواهد شد 
زیرا غلیه بر چالش ها در گرو داشتن برنامه كارشناسی و پایبندی به 
الزامات اجرایی برنامه هاست . حتی مقام رهبری در مورد ضرورت 
آماده سازی و اجرای برنامه توسعه تذكر دادند. با انتقاد از نبود 
برنامه پنج ساله گفتند باید این برنامه سال گذشته تهیه می شد. 
سال گذشته همین مجلس و دولت بر سر كار بودند و باید این 
برنامه را تنظیم می كردند اگر واقعا دنبال حل معضلات و مشكلات 

بودند باید برنامه توسعه را در دستور كار خود قرار می دادند.
این موضوع نشانگر این است كه مستولان فعلی كشور، علاقه ای 
به داشتن »برنامه« ندارند و می خواهند با روزمرگی و سیاه بازی ها 
ذهن مردم را مشغول كنند. ابزارهای زیادی در دست دارند اما 
واقعیت های محسوس جامعه با كارهای تبلیغی و آدرس غلط 

دادن ها تغییر نمی كند.

انجام  حال  در  جهادی  صورت  به  وزرا  همه  اینكه  بیان  با  دولت  سخنگوی 
مأموریت هایشان هستند و به طور طبیعی برخی اقدامات برای به نتیجه رسیدن نیاز 
به زمان بیشتری دارند، اعلام كرد: در روزهای اخیر گزارش ارزیابی عملكرد وزرا برای 

رئیس جمهور ارسال شده است. 
علی بهادری جهرمی سخنگوی دولت صبح روزسه شنبه در نشست خبری با 
اصحاب رسانه ضمن گرامیداشت 2۹ فروردین سالروز ارتش و عرض تسلیت شهادت 
حضرت علی )ع(، اظهار داشت: در طول دو هفته گذشته دولت مصوبات متعددی 
داشت كه از جمله آنها پنج آئین نامه تكلیفی پیرامون بودجه 1401 بود. الحمدلله 
فرایند نگارش بیش از 46 آئین نامه با سرعت در دستور كار قرار دارد و امیدوار هستیم 

به صورت مستمر شاهد مقررات و آئین نامه های بودجه ای باشیم.
وی عنوان كرد: طرح های وزارت اقتصاد و دارایی و مباحث پیرامون جرایم مالیاتی و 
درآمدهای مالیاتی در دستور كار است و دولت درصدد تقویت اشتغال و كارآفرینی در 
راستای شعار سال جاری است. طرح های بسیاری در این راستا در حال تدوین است. 
طرح وزارت بهداشت نیز تدوین شده و در كمیسیون تخصصی دولت با قید فوریت 

مورد بررسی قرار خواهد گرفت.
سخنگوی دولت بیان كرد: طی دو هفته گذشته به مناسبت ماه رمضان دیدارهای 
پر بركتی با اقشار مختلف مردم و صنوف مختلف داشتند. دیدارهایی صریح و شفاف 
با گفتگوهای چهره به چهره بوده و همه مطالب مورد نظر عزیزان مطرح شده است. 
و  طلاب  رسانه،  مدیران  مداحان،  درمان،  كادر  كارآفرینان،  با  متعددی  جلسات 
حوزویان و … برگزار شد و دیدارهای دیگر با فعالان حوزه های دیگر نیز در روزهای 

آتی ادامه خواهد داشت.
بهادری جهرمی گفت: برگزاری جلسات روی زمین مانده شوراهای عالی از دیگر 
اقدامات دولت است. شورای عالی حج و زیارت پس از مدت ها تشكیل جلسه داده 
است. سفر استانی آتی رئیس جمهور هم به مقصد قزوین طی هفته های آتی آغاز 

خواهد شد.
دولت و مجلس در راستای تکالیف خود تعامل سازنده ای دارند

وی در رابطه با تعامل دولت و مجلس، افزود: دولت و مجلس در راستای تكالیف 
خود با یكدیگر تعامل سازنده ای دارند. دو روز گذشته جلسه دوستانه و صمیمی میان 
دولت و مجلس برگزار شد. در همین چارچوب وزرای دولت بدون انقطاع در تعامل با 
مجلس و حضور در جلسات مجلس هستند. طبیعتاً نگاه مشترک هر دو مجموعه، 
پیدا كردن راهكار برای حل مشكلات است و اختلاف نظر در این مورد آخری بسیار 
طبیعی است و امید است در این تعامل ها و تبادل نظرها، بتوان گام های مثبتی برای 

حل مشكلات مردم به ویژه گرانی ها برداشت.
بحران کم آبی فقط محدود به کشور ما نیست

سخنگوی دولت در رابطه با مشكلات كم آبی و تدابیر دولت برای كاهش این 
مشكلات تصریح كرد: بحران كم آبی فقط محدود به كشور ما نیست و بحرانی جهانی 
محسوب می شود. حل این بحران هم در سند تحول به طور خاص در قانون بودجه 
1401 مورد توجه قرارگرفته است تا در برنامه هایی با سطوح مختلف كوتاه مدت، 

میان مدت و بلند مدت دیگری شود.
مدیریت مصرف منابع نیاز به همکاری مردم دارد

وی اضافه كرد: مدیریت مصرف منابع نیاز به همكاری مردم دارد و دولت نیز 
تدابیری را برای مدیریت این مسئله در دست اقدام دارد و تا كنون ۹ جلسه در این 
راستا به ریاست معاون اول رئیس جمهور برگزار شده است. 4 جلسه پیرامون حوزه 
آبی زاینده رود برگزار شده است. طرح شیرین سازی و انتقال آب دریا یكی از اصلی 
ترین طرح ها است و پیشرفت های فیزیكی قابل توجهی دارد. همزمان سعی می شود 
به تأمین آب شرب توجه شود. طرح انتقال آب دریا برای تأمین آب صنایع استان یزد 
نیز یا پیشرفت قابل قبولی در حال انجام است. باید به تكمیل این طرح ها و آثار مثبت 

مدیریت مشترک امیدوار بود.
بهادری جهرمی در رابطه با اقدامات دولت پیرامون تأثیرات جام جهانی در حوزه 
گردشگری خاطرنشان كرد: پس از سفر رئیس جمهور به قطر دو جلسه به ریاست 
تكالیف  است.  شده  برگزار  مختلف  وزرای  همكاری  با  جمهور  رئیس  اول  معاون 
دستگاه ها نیز به آنها ابلاغ شده است و با زمان بندی مشخص در حال پیگیری است. 
70 زمینه فعالیت در حوزه جام جهانی احصا شده است و در حال بررسی و پیگیری 
هستند. الحمدلله با تقسیم كاری كه صورت گرفته پیش بینی می شود بهره مندی 

مناسبی از ظرفیت جام جهانی صورت گیرد.
سقف زائران حج تمتع کاهش یافته است

وی در رابطه با سهم اعلام شده مورد پذیرش عربستان برای زیارت حج، بیان كرد: 
امسال اساساً سقف زائران حج تمتع كاهش یافته است. سهمیه كشور ایران پنج 
درصد بوده است. طبیعتاً از سوی سازمان حج و زیارت رایزنی ها انجام خواهد شد 
تا تعداد افزایش داشته باشد. تدابیری برای تسهیل و ارزان شدن سفر پیشنهاد شده 

است كه تا نهایی نشدن قابل بیان نیست.
سخنگوی دولت در رابطه با اینكه آیا از سوی دولت ایران رایزنی های برای حمایت از 
مردم فلسطین انجام شده است؟ گفت: متأسفانه ما شاهد سكوت مراجع بین المللی 
و برخی كشورهای اسلامی هستیم. تماس های تلفنی و گفتگوهای مختلفی انجام 
شده است. رایزنی هایی از سوی وزارت امور خارجه انجام شده و نامه ای نیز از سوی 

وزارت امور خارجه در این راستا ارسال شده است.
بهادری جهرمی در رابطه با استیضاح وزرای دولت و مطرح شدن مباحثی پیرامون 
سهم خواهی از دولت، عنوان كرد: نظارت حق طبیعی مجلس است و دولت نیز 
صلاحیت های قانونی خود را دارد. در كنار تعامل سازنده موجود اختلاف نظر میان 
دو قوه نیز امری طبیعی است. طبیعتاً برخی از برنامه های وزرا در كوتاه مدت نتیجه 

دیده و برخی از طرح ها نیازمند زمان بیشتری برای به نتیجه رسیدن هستند.
ارزیابی عملکرد مدیران در دستور کار جاری دولت است

وی اضافه كرد: ارزیابی عملكرد مدیران در دستور كار جاری دولت همیشه بوده و 
هست. ارزیابی عملكرد مدیران در سال جدید تقدیم مدیران شده است تا از عملكرد 

خود آگاه باشند.
سخنگوی دولت در رابطه با سخن رئیس جمهور پیرامون شناسایی عوامل پشت 
پرده گرانی و تورم گفت: عوامل گرامی و تورم كه مشخص است. برای مثال حجم 
نقدینگی ای كه به دولت به ارث رسید آثار بسیاری در تورم دارد. بودجه 1401 نیز 
طبیعتاً احكامی دارد كه تورم بر جای می گذارد. احكام متعدد دیگری در همین 
بودجه وجود دارد كه آثار تورمی دارد. كسری بودجه سابق نیز بلند مدت است و 
نیازمند تدابیر برای حل اثرات است. در جلسه رئیس جمهور گزارشی در خصوص 
مسأله خاصی به صورت خاص در بازار میوه و تره بار ارائه شد و در واكنش به همان 
گزارش رئیس جمهور دستگاه های نظارتی را مكلف به شناسایی این عامل اخیر 

كردند.

مدیران دولت سابق كه كارایی لازم را دارند ابقا می شوند
 علی بهادری جهرمی در نشست خبری اظهار داشت: رئیس جمهور تأكید دارد كه 
بانیان وضع موجود نمی توانند حل كننده مشكلات باشند. كسانی كه كارایی لازم را 
خواهند داشت، می توانند ابقا شوند و در غیر این صورت نمی توانند با دولت همكاری 

داشته باشند.
 سخنگوی دولت، گفت: اخیرا دستوری از سوی رئیس جمهور به معاونت اجرایی 

صادر شد كه كارگروهی درباره مدیرانی كه تعیین تكلیف نشده اند، تشكیل شود.
 وی در رابطه با اقدامات دولت پیرامون پروژه میانكاله و روی زمین ماندن فرمان 
رئیس جمهور گفت: فرمان رئیس جمهور بر زمین نمانده و پس از صدور مورد توجه 
قرار گرفت. پروژه بلافاصله پس از فرمان رئیس جمهور متوقف شده است و كسی حق 

انجام پروژه بدون اخذ مجوز قانونی را نخواهد داشت.
وفور منابع در کالاهای اساسی داریم

سخنگوی دولت در رابطه با نحوه هزینه كرد آزادسازی منابع بلوكه شده، تصریح 
كرد: همانطور كه پیش از این اعلام شده بود دولت پا به پای رفع تحریم ها، اقداماتی 
را برای خنثی سازی تحریم ها داشته است كه از جمله آنها آزادسازی برخی از منابع 
بلوكه شده بوده است. دولت هیچ اغماضی در جهت منافع مردم نخواهد داشت. 
این منابع در بخش های مختلف و با اولویت مقام معظم رهبری هزینه و برخی صرف 
بدهی های باقی مانده دولت از گذشته و كسری های بودجه می شود. پروژه های 
ایجاد اشتغال از این منابع بوده است. دولت مردمی در ابتدای استقرار با انبارهای 
تقریباً خالی كالاهای اساسی مواجه شده بود و امروز وفور منابع در كالاهای اساسی 

داریم كه از همین منابع تأمین شده است.
بهادری جهرمی در رابطه با خاموشی برق در برخی استان ها و تدابیر دولت برای 

تأمین برق در فصل گرما، تاكید كرد: ما در 
دولت برای حل مسائل و مشکلات دیرینه صنعت خودرو برنامه دارد

وی در رابطه با اقدامات دولت پیرامون كنترل قیمت خودرو عنوان كرد: قیمت 
خودرو در كارخانه ها تغییر نكرده است. مسائل مرتبط با صنعت خودرو چند ده ساله 
است و دولت برای حل این مسائل برنامه داشته است. همچنین تمركز در افزایش 
تولید خودرو مورد پیشنهاد بوده است. پیشنهادات و اقدامات پیرامون 8 بند دستور 
رئیس جمهور مطابق دستور رئیس جمهور در سقف زمانی مشخص پیش رفته است 
و امید است با اجرای این تصمیمات و زمان بندی ها قیمت كنترل شود و مسائل و 

مشكلات دیرینه صنعت خودرو را حل كرد.
برنامه دولت در خصوص كنترل میزان مهاجران،  با  رابطه  سخنگوی دولت در 
اظهار كرد: مسأله مهاجران افغانستانی با بی ثباتی ها ناشی از مداخله آمریكا ایجاد 
شده است. برخی قصد ورود غیر قانونی به كشور دارند و سعی می شود از ورود آنها 
جلوگیری و به مرزها باز پس داده شوند. نهادی در حال فعال سازی است تا عملًا این 
سازمان در وزارت كشور شكل گیرد. البته مراجع بین المللی نیز باید به تكالیف خود 
عمل كنند. ایران علی رغم تحریم میزبان این مهاجران عزیز بوده است اما نیازمند 
تدبیر مراجع بین المللی نیز هستیم. دولت جمهوری اسلامی میزبان مهاجران 

قانونی است.
بهادری جهرمی در رابطه با برنامه های دولت برای بالا بردن قدرت خرید مردم، 
گفت: برای اولین بار دولت تمامی برنامه های مدیریتی خود را به صورت مكتوب و 
عمومی منتشر كرده تا صاحب نظران آن را نقد و تكمیل كنند. در لایحه و سند بودجه 
نیز برنامه های اقدامی برای كاهش تورم و اصلاح سایر مشكلات زمینه ای مطرح شده 
است. سه عامل اصلی كاهش ارزش پول ملی شناسایی شده است و تلاش شده 
كسری بودجه و بی انضباطی بانک ها با همكاری بانک مركزی مدیریت شود. ناترازی 

ارزی هم با تقویت و توسعه در حال مدیریت است.
بهادری جهرمی در رابطه با اقدامات داخلی و بین المللی دولت پیرامون ریزگردها، 
گفت: مسئله ریزگردها در حوزه شرق آسیا قابل توجه است. سازمان محیط زیست 
یک برنامه ده ساله طراحی كرده اند. بیش از دو و نیم میلیون هكتار كانون های غبار 
خیز شناسایی شده است و در حوزه بین المللی اقدامات چند جانبه و رایزنی هایی 
در دستور كار است. آنچه مهم است این است كه مرزهای جغرافیایی نباید عامل 

پرداختن یک طرفه كشورها به مدیریت مسائل باشد.
وی در رابطه با دعوای شركت گاز ایران و شركت گازی فرانسوی نیز گفت: این دعوا 
چند ساله است. میزان دعوا معادل 27 میلیون دلار ادعای شركت گاز فرانسوی بود 
و ادعای ایران 13 میلیون دلار بود كه جمع این ادعاها حدود 40 میلیون دلار بود. 
نتیجه این دادگاه رد این میزان بوده و قریب به یک و نیم میلیون دلار باید به نفع ایران 
پرداخت شود. طرف مقابل تجدید نظر خواهی كرد، دادگاه تجدید نظرخواهی را رد 

كرد، فرجام خواهی كردند و آن نیز رد شد و رأی به نفع ایران نهایی است.
شهروندان گران فروشی های در سطح خرده فروشی را اطلاع رسانی کنند

افزایش  از  جلوگیری  برای  دولت  مستقیم  اقدامات  رابطه  در  دولت  سخنگوی 
قیمت ها، عنوان كرد: اصلی ترین پیشنهاد اعلام مردمی است كه شهروندان گران 
فروشی های در سطح خرده فروشی را اطلاع رسانی كنند. دولت با همكاری های 
خوب میان چند نهاد، نظارت های خوبی در حوزه تولید داشته است. گشت های 
مشترک سازمان تعزیرات با همكاری ناظران مختلف به جد در حال پیگیری است. 
در 7 ماه انتهایی سال 1400 حدود 120 هزار گشت سیار از سوی سازمان تعزیرات 
صورت گرفته كه 55 هزار مورد آن مربوط به تعطیلات نوروز بوده است. دو مورد از 
فروشگاه های زنجیره ای محكومیت داشتند و برخی از برندهای شناخته شده نیز در 

تعزیرات محكوم شدند.
بهادری جهرمی در رابطه با سكوت در اجرایی سازی توافق ایران و چین تاكید كرد: 
اجرایی شدن برنامه جامع همكاری بیست و پنج ساله چین كه توافق نیست و برنامه 
است، به صورت رسمی در دی ماه 1400 انجام شده است و اجرای این برنامه جامع 
هیچ ارتباطی با مذاكرات برجامی وین ندارد. این برنامه با پلن و طرح های مختلف 
اجرایی خواهد شد. نهادهای ذی ربط در دو مجموعه در حال مذاكره برای انجام 
توافق هایی هستند كه پیش بینی می شود این همكاری ها توسعه های زیرساختی 

زیادی به همراه داشته باشد.
ارز ترجیحی حوزه دارو حذف نشده است

وی در رابطه با برنامه دولت برای كنترل بازار دارو پس از حذف ارز ترجیحی نیز 
گفت: ارز ترجیحی حوزه دارو حذف نشده و اتفاقاً یكی از دلایل كمبود دارو، كمبود 
ارز تخصیصی سال گذشته بود كه قرار شد در بودجه سال 1401 این میزان افزایش 
پیدا كند. این مشكلِ ناشی از كمبود منابع در بودجه به صورت ریشه ای حل شده 
از  نباشیم.  با مشكل مواجه  این است كه امسال در حوزه دارو  است. پیشبینی 
برنامه های دولت مردمی همگانی كردن بیمه در سال 1401 است. طبیعتاً با ایجاد 
زیر ساخت و توسعه داروهای تحت پوشش بیمه بتوان مدیریت كرد هیچ افزایش 

قیمتی در حوزه پرداخت وجود نداشته باشد.

سخنگوی دولت:

 گزارش عملکرد وزرا به رئیس جمهور ارائه شده است
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آخرین وضعیت کرونا دراستان قم
روابط عمومی دانشگاه علوم پزشكی قم، اعلام كرد: شمار كل بیماران مبتلا به كرونای بستری در استان 
به 107 نفر رسیده است.بر اساس اعلام روابط عمومی دانشگاه علوم پزشكی در شبانه روز دوشنبه15 بیمار 
كرونایی در قم بستری شدند.بر این اساس شمار كل بیماران كرونایی و مشكوک به كرونای تحت درمان در 
بیمارستان های قم به 107 نفر رسید.در این مدت همچنین 20 بیمار مشكوک به كرونا در مراكز درمانی 
قم پذیرش و به صورت سرپایی درمان شدند.تعداد بیماران بدحال كرونایی قم به 3 نفر رسیده است و 
خوشبختانه در 24 ساعت گذشته فوتی كرونایی نداشته ایم.از میان 10۹ آزمایش كرونایی كه نتیجه اش در 
شبانه روز گذشته اعلام شده، 11 بیمار كرونایی شناسایی شده است.شمار كل واكسن های تزریق شده در 

قم هم به یک میلیون و 847 هزار و 400 دُز رسیده است.

انهدام یک باند فساد در فوتبال ایران
رییس حراست فدراسیون فوتبال از انهدام یک باند فساد در فوتبال با همكاری فدراسیون، سازمان لیگ و 
حراست این فدراسیون خبر داد.محمدحسین حمیسی در این خصوص اظهار داشت: مسابقات لیگ های 
مختلف فوتبال باشگاهی كشوری و استانی به مراحل پایانی و حساس خود نزدیک شده  و در این راستا 
برخی از باندهای شیادان و كلاهبرداران به دنبال ایجاد فضایی مسموم در فضای پاک فوتبال هستند و قصد 
ایجاد تشویش اذهان فوتبالدوستان كشور را داشتند كه خوشبختانه فدراسیون فوتبال و سازمان لیگ با رصد 
حراست و دستگاه های نظارتی موفق شدند یک باند فساد در فوتبال را كه در لیگ های پایین تر از لیگ برتر 
و برخی مسابقات استانی فعالیت می كردند را منهدم و اعضای این باند را دستگیر كنند..حمیسی افزود:در 
این باند یک ناظر و داور اخراجی كه در گذشته از فوتبال اخراج شده بودند فعالیت داشته كه پرونده تشكیل 

شده و جهت رسیدگی دقیق تر به قوه قضائیه ارسال خواهد شد

برادر نماینده مجلس بازداشت شد
 برادر فاطمه مقصودی نماینده بروجرد یكشنبه شب مورخه 28 فرودین ماه در یكی از پمپ بنزین های 
این شهرستان در حین خروج از شهر دستگیر می شود. وقتی مأموران نیروی انتظامی این مجرم را هنگام 
خروج از شهر، داخل ماشین فاطمه مقصودی خواهرش شناسایی می كنند قصد دستگیری وی را دارند كه 
با ممانعت و جنجال سازی این نماینده مجلس مواجه می شوند. حمیدرضا مقصودی برادر خانم مقصودی بنا 
بر آنچه كه سرپرست دادستانی بروجرد اعلام كرده به جرم كلاهبرداری به 5 سال حبس محكوم شده است 
و مأموران برای جلب و اجرای حكم در تعقیب وی بوده اند كه ظاهراً این متهم پس از مدت ها متواری بودن، 

چند شب پیش شناسایی شده است.

سفر قریب الوقوع هیات وزارت خارجه طالبان به تهران
معاون سخنگوی گروه طالبان افغانستان روز سه شنبه در صفحه توئیتر خود نوشت كه یک هیات از وزارت 
خارجه طالبان در آینده نزدیک به تهران سفر می كند.انعام الله سمنگانی معاون سخنگوی طالبان در توئیتر 
خود نوشت كه در مكالمه تلفنی میان امیرخان متقی وزیر امور خارجه طالبان و امیر عبداللهیان وزیر امور 
خارجه ایران درباره مشكلات عمومی مسافران و مهاجران افغان در ایران، روابط دو  طرفه، نمایندگی های 
دیپلماتیک و امنیت خوب دیپلمات ها، تجارت، اقتصاد و موارد دیگری گفت وگو شد.وی افزود: در این 
گفت وگو متقی گفت كه یک هیئت افغانی در آینده نزدیک به ایران سفر می كند و در آنجا درباره افغان های 
مقیم صحبت خواهد كرد. معاون سخنگوی طالبان یادآور شد: هر  دو طرف ابراز داشتند به افراد مغرض 

اجازه نمی دهند تا از راه پروپاگندا میان مردم افغانستان و ایران نفرت، بدبینی و فاصله ایجاد كنند.

بیانیه 2۳0 نماینده در حمایت از اقدامات قوه قضاییه
230 نماینده مجلس شورای اسلامی در بیانیه ای از اقدامات قوه قضاییه حمایت كردند.در پایان جلسه 
علنی روز سه شنبه  مجلس شورای اسلامی بیانیه 230 نفر از نمایندگان در حمایت از اقدامات رئیس قوه 
قضائیه را قرائت شد.در این بیانیه آمده است: پس از گذشت 4 دهه از پیروزی انقلاب شكوهمند اسلامی 
انتصاب حكیمانه و انتخاب هوشمندانه از میان قضات برجسته و مدیران عالیرتبه دستگاه قضایی به ریاست 

این قوه امید تغییر، تحول و تعالی در گام دوم انقلاب اسلامی را برای جامعه به ارمغان آورده است.

مدیر ستاد کانون های مساجداستان قم تأکید کرد:

لزوم بهره گیری از ظرفیت کانون های مساجد
 در مقابله با آسیب های اجتماعی

مدیر ستاد كانون های فرهنگی و هنری مساجد استان قم بر لزوم بهره گیری از ظرفیت كانون های 
مساجد در راستای مقابله با آسیب های اجتماعی تأكید كرد.

حجت الاسلام والمسلمین سعید روحانی طی سخنانی در نشست مسئولان كانون های فرهنگی 
هنری برتر مساجد قم با فرماندار با اشاره به لزوم حمایت از فعالیت های كانون ها در سطح استان و 
همراهی مسئولان ابراز داشت: نخبگان این كانون ها، اهل اندیشه و دغدغه پیرامون جریان های 

فرهنگی و ارزیابی ظرفیت ها در تسهیل امور فرهنگی هستند.
وی افزود: یكی از مشكلات جدی در زمینه فعالیت كانون ها، فقدان بودجه فرهنگی برای اقدامات و 
توسعه طرح هاست، در گذشته بودجه فرهنگی در اختیار اداره ارشاد قرار می گرفت و برنامه های سالیانه  
و خروجی های خوبی داشتیم، اما دیگر این بودجه استانی در اختیار كانون های فرهنگی قرار نمی گیرد.

مدیر ستاد كانون های فرهنگی و هنری مساجد استان قم، ادامه داد: فعالیت های فرهنگی گسترده 
ای در بخش ها و روستاها انجام می گیرد كه با كمترین بودجه و با همت مسئولان كانون ها در مساجد 
تحقق پیدا می كند، چه آن كه اگر بررسی لازم در مورد بودجه های فرهنگی انجام شود، توان و ظرفیت 

بالایی به خصوص در رفع آسیب ها وجود دارد.
حجت الاسلام روحانی همچنین یادآور شد: كانون های فرهنگی هنری مساجد، ظرفیت مهمی در 
مقابله با آسیب ها و توسعه برنامه های فرهنگی و طرح های اشتغال زایی و كارآفرینی به شمار می رود و لذا 

نیاز به حمایت های ویژه ای در مسیر رشد و تعالی دارند.
 

 رییس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهر قم:

 نمایشگاه دستاوردهای دانش بنیان 
در مدیریت شهری برپا می شود

نمایشگاه دستاوردهای  اجتماعی شورای اسلامی شهر قم گفت:  و  رییس كمیسیون فرهنگی 
واحدهای فناور و دانش بنیان در حوزه مدیریت شهری قم به زودی برای عرضه در سطح كشور برگزار 

خواهد شد.
مصطفی ملایی در سی و ششمین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم در سالن جلسات 
ساختمان شهید باكری این شورا، اظهار داشت: مركز پژوهش های شورای اسلامی شهر قم ظرفیت 

بالایی جهت همكاری های علمی با نهادهای تحقیقاتی و علمی استان به وجود آورده است.
به گفته وی، مركز پژوهش های شورای اسلامی شهر قم باید بستر لازم را جهت تعامل بین مدیریت 

شهری و مراكز علمی و دانشگاهی ایجاد نماید.
رییس كمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهر قم افزود: نمایشگاه ملی دستاوردهای 
واحدهای فناور و دانش بنیان در حوزه مدیریت شهری قم به زودی برای عرضه در سطح كشور برگزار 
خواهد شد. وی اهمیت پیوست نگاری فرهنگی در پروژه های شهری را مورد اشاره قرار داد و ابراز كرد: 
شورای شهر قم به دنبال ایجاد اندیشكده آسیب های اجتماعی با همكاری نهادهای علمی، حوزوی و 

دانشگاهی استان است.
ملایی با اشاره به بهره گیری بیشتر از ظرفیت خیرین سلامت در حوزه جهاد دانشگاهی، خاطرنشان 
كرد: در صورتی كه خیرین نسبت به اقدامات جهاد دانشگاهی به خوبی توجیه شوند، تمایل زیادی 

جهت هدایت سرمایه های خود در این مباحث دارند.
 

برنامه های مسجد مقدس جمکران در شب های قدر 
اعلام شد

 ویژه برنامه های مسجد مقدس جمكران در شب های پرفضیلت قدر اعلام شد.
براساس این گزارش، مراسم احیای نخستین شب از لیالی قدر چهارشنبه شب، 31 فروردین ماه 
مصادف با 1۹ رمضان با سخنرانی حجت الاسلام والمسلمین سیدحسین آقامیری، مداحی و قرائت 

دعای جوشن كبیر توسط حاج عباس حیدرزاده برگزار می شود.
مراسم احیای شب 21 ماه مبارک رمضان، جمعه شب 2 اردیبهشت ماه مصادف با دومین شب قدر 
و شب شهادت امیرالمؤمنین )ع( با سخنرانی حجت الاسلام والمسلمین سید محمدمهدی میرباقری، 

مداحی و قرائت دعای جوشن كبیر توسط حسن شالبافان برگزار خواهد شد.
مراسم شب 23 ماه مبارک رمضان و آخرین شب از لیالی قدر نیز با سخنرانی حجت الاسلام والمسلمین 
سید حسین مؤمنی و مداحی و قرائت دعای جوشن كبیر توسط سید علی حسینی نژاد برگزار خواهد 
شد. مراسم لیالی قدر در مسجد مقدس جمكران از ساعت 23 با برپایی محفل قرآن كریم، قرائت دعای 

جوشن كبیر و مراسم سخنرانی و قرآن سر گرفتن برگزار می شود.

رئیس كمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی 
شهر  پاركینگ های  ورودی  تعرفه  افزایش  از  قم  شهر 

خبرداد. 
سید محمدحسین دهناد در سی و ششمین جلسه 
سالن  در  قم  شهر  اسلامی  شورای  علنی  و  رسمی 
جلسات ساختمان شهید باكری این شورا گفت: ورودی 
پاركینگ های روباز نیز از ابتدای اردیبهشت ماه از یک 
هزار تومان به یک هزار و 500 تومان و پاركینگ های 
به دو هزار تومان  از یكهزار و 500 تومان  نیز  مسقف 
افزایش یافته است كه به ازای هر نیم ساعت پارک اضافه 

مبلغ هزارتومان به این تعرفه افزوده می شود.
رئیس كمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی 
خدمات  بهای  تعرفه  مجوز  اخذ  به  اشاره  با  قم  شهر 
پایانه های مسافربری شهرداری  سال 1401 سازمان 
قم،گفت: در این خصوص تغییرات جزئی در زمینه ورود 
وسایل نقلیه به پایانه ها و پارک سوار شمالی تصویب شد.
پایانه های  سازمان  رویكرد  اینكه  بیان  با  دهناد 
مسافربری بر پایین نگه داشتن قیمت پایه ورود به این 
پایانه ها است گفت: به همین دلیل برخی از تعرفه ها 

بدون تغییر نسبت به سال گذشته ثابت مانده است.
رئیس كمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی 
شهر قم با اشاره به اخذ مجوز تعرفه بهای خدمات سال 
1401 سازمان توسعه و عمران شهرداری قم گفت: 
تعرفه بهای خدمات این سازمان نیز در مجموع حدود 

20 درصد افزایش یافته است.
رئیس كمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی 
شهر قم تعرفه بهای مصالح ساختمانی سازمان توسعه 
و عمران شهرداری را نیز موردتوجه قرار داد و گفت: 
قیر، آسفالت، انواع سنگ دانه و سایر مصالح نیز امسال 
به صورت معقول و بر اساس نوسانات قیمتی در بازار 
تصویب شده و در صورت كاهش قیمت آسفالت و قیر 
در بازار، قیمت و نوسان قیمت مصوب این مصالح نیز 

تعدیل خواهد شد.
دهناد در بخش دیگری از سخنان خود با بیان اینكه 
ایمنی و كاهش تصادفات از اهداف و رویكرد های مهم 
مجموعه مدیریت شهری قم است،گفت: این مساله 
در سند حمل ونقل مدیریت شهری به صورت ویژه ای 

دیده شده است.

رئیس كمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی 
سال  اسفندماه   24 زمانی  بازده  در  گفت:  قم  شهر 
گذشته تا 13 فروردین ماه جاری، 2 سانحه منجر به 
فوت در محدوده شهری قم رخ داد كه نسبت به مدت 

مشابه سال قبل 8 نفر كاهش داشته است.
دهناد با اشاره به رویكرد های نوین جهانی در به صفر 
در  گفت:  شهری،  و  جاده ای  تصادفات  آمار  رساندن 
بودجه امسال رقم قابل توجهی جهت افزایش ضریب 

ایمنی محور های شریانی شهری دیده شده است.
رئیس كمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی 
شهر قم اخذ مجوز تعرفه بهای خدمات سال 1401 
سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم را موردتوجه 
قرار داد و گفت: تعرفه بهای شركت های طرف قرارداد و 
بهره بردار شهرداری قم در حوزه حمل ونقل و ترافیک در 

امسال 30 درصد افزایش یافته است.
به گفته دهناد، بهای طرح ترافیک نیز از 12 هزار 
تومان درسال گذشته به 15 هزار و 600 تومان به صورت 
امسال  در  ماهانه  به صورت  تومان  هزار  و 16۹  روزانه 

محاسبه خواهد شد.

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم خبرداد:

افزایش تعرفه ورودی پارکینگ های شهر قم 

رئیس شورای اسلامی شهر قم :

منطقه جمکران نیازمند توجه جدی است 
رئیس شورای اسلامی شهر قم با بیان اینكه ساماندهی محلات جمكران و چهل 
اختران نیازمند همكاری و تعامل دستگاه های اجرایی است، گفت: 20 میلیارد 

تومان برای ساماندهی محله چهل اختران تخصیص یافته است.
دكتر حسین اسلامی در سی و ششمین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی 
شهر مقدس قم با اشاره به مطالبه مردمی در خصوص ساماندهی منطقه چهل 
همه جانبه  همكاری  نیازمند  اختران  چهل  ساماندهی  داشت:  اظهار  اختران، 
مدیریت استان و مدیریت شهری است و امید داریم توجه به این منطقه و اتمام پروژه 
آن با اهتمام از سوی سایر نهادهای متولی نیز در دستور كار قرار گیرد. رئیس شورای 
اسلامی شهر قم با اشاره به اختصاص 20 میلیارد تومان جهت ساماندهی محله 
چهل اختران اضافه كرد: ساماندهی این محله نیازمند همراهی و همكاری تمام 
دستگاه های مسئول است و با صرف این اعتبارات امكان ساماندهی كامل آن وجود 
ندارد. وی توجه بیشتر به منطقه جمكران را مدنظر قرار داد و گفت: منطقه جمكران 
نیازمند توجه جدی است و املاک باید در مسیر توافقات قرار گیرند، در این مسیر 
باید اقدامات ویژه ای در دستور كار باشد كه تدقیق شوارع از جمله این موارد است. 
اسلامی با بیان اینكه كاربری هایی در طرح تفصیلی در برخی نقاط منطقه جمكران 
نیز تعریف شده است كه در حال حاضر این كاربریها مورد رغبت مالكین این اراضی 
نیست، افزود: با تغییر كاربری ها با همكاری كمیسیون ماده 5، توافقات با سرعت 
بیشتری در این منطقه شكل گرفته و تغییر محسوسی در بازگشایی حاصل خواهد 
شد. اسلامی با اشاره به اهمیت احترام به محیط زیست، گفت: تلاش شهرداری 
قم در مسیر پاكسازی پسماندها و زباله های شهری ستودنی است، اما وضعیت 
مسیرهای مواصلاتی قم در انباشت زباله ها و آلودگی محیط زیست نگران كننده 
و  شهری  مدیریت  مجموعه  اهداف  از  را  متروكه  ریل های  جمع آوری  وی  است. 
استانداری قم دانست و ابراز كرد: برای ساماندهی محله جمكران بازگشایی شوارع، 
توافق املاک و اراضی، تدقیق شوارع و تكمیل رینگ ترافیكی و تعریف كاربری های 

تجاری و خدماتی  این منطقه جزء ضروریات است.

شهردار قم تأکید کرد:

 حمایت از طرح های جهاد 
دانشگاهی در حوزه مدیریت شهری 

شهردار قم با تأكید بر آمادگی شهرداری در همكاری و تعامل با جهاد دانشگاهی 
واحد قم، گفت: مباحثی مانند مدیریت پسماند و هوشمندسازی از مسائلی بوده كه 

می تواند به تقویت همكاری های بین شهرداری و جهاد دانشگاهی قم منجر شود.
 دكتر سیدمرتضی سقائیان نژاد در سی و ششمین جلسه رسمی و علنی شورای 
اسلامی شهر قم در سالن جلسات ساختمان شهید باكری این شورا، با تأكید بر 
اهمیت عمق بخشی به ظرفیت های علمی و فرهنگی موجود در شهر قم، اظهار 
داشت: هدف از تشكیل جهاد دانشگاهی، دست گذاشتن به نقاط و مباحثی بوده 
كه مراكز دیگر از انجام آن عاجز بودند. وی با بیان اینكه جهاد دانشگاهی، دارای 
پیشوند” جهاد” بوده و باید نحوه فعالیت و اقدامات آن متفاوت از دانشگاه های 
معمول و رایج كشور باشد ابراز كرد: برخی از اقداماتی كه در جهاد دانشگاهی انجام 

می شود به صورت موازی توسط سایر مراكز علمی نیز در حال انجام است.
شهردار قم با تمجید از موفقیت های جهاد دانشگاهی قم در سلول های بنیادی و 
درمان ناباوری، افزود: جهاد دانشگاهی قم در این حوزه ها عملكرد درخشانی داشته 
و جا دارد این نقاط قوت تقویت شود. وی با تأكید بر حمایت شهرداری قم از طرح های 
جهاد دانشگاهی در حوزه مدیریت شهری، ادامه داد: شهرداری قم آمادگی دارد در 
مباحثی كه موردنیاز است از ظرفیت تحقیقاتی و فناوری جهاد دانشگاهی قم در 
عرصه خدمات رسانی بهتر به شهروندان بهره ببرد. دكتر سقائیان نژاد با تأكید دوباره 
بر آمادگی شهرداری قم در همكاری و تعامل با جهاد دانشگاهی واحد قم، گفت: 
مباحثی مانند مدیریت پسماند و هوشمندسازی از مسائلی بوده كه می تواند به 

تقویت همكاری های بین شهرداری و جهاد دانشگاهی قم منجر شود.
  

رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم:

خروج مصالح ارزان قیمت ازقم 
نگران کننده است

رئیس كمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم گفت: به دلیل 
پایین بودن قیمت مصالح در قم، هم اكنون شاهد خروج نگران كننده این مصالح 
از قم به شهرهای دیگر هستیم كه این مساله در سالهای آتی می تواند برای قم 

دردسرساز شود.
روح الله امراللهی در سی و ششمین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم 
در سالن جلسات ساختمان شهید باكری این شورا، با اشاره به شعار سال و اهمیت 
تقویت و توسعه دانش بنیان ها، اظهار داشت: با وجود پیشرفت های اخیر كشور، در 
مساله شركت های دانش بنیان با برخی تصمیمات اشتباه در برخی امور، اشتغال در 
این مباحث با چالش همراه شده است. وی اقدامات جهاد دانشگاهی در دو مركز 
تسهیل گری شهر قائم)عج( و محله اسماعیل آباد و فعالیت در حوزه شهرسازی و 
معماری ایرانی اسلامی طی سالهای اخیر را موردتوجه قرار داد و افزود: با توجه به 
ظرفیت علمی و روحیه جهاد دانشگاهی واحد قم، تلاش می شود در دو حوزه كاهش 
آسیب های اجتماعی و ترویج سبک زندگی ایرانی اسلامی در بخش شهرسازی و 
و معماری  برداشته شود. رییس كمیسیون شهرسازی  معماری گام های خوبی 
شورای اسلامی شهر قم ادامه داد: شورای اسلامی شهر قم در حوزه شهرسازی و 
معماری ایرانی واسلامی ورود جدی خواهد كرد كه در این زمینه می توان از ظرفیت 
تحقیقاتی عمل گرای جهاد دانشگاهی قم استفاده شود.  به گفته وی، اقدامات 
اسلامی  شورای  در  اسلامی  و  ایرانی  شهرسازی  و  معماری  حوزه  در  انجام شده 
شهر قم تاكنون جنبه تئوری و نظری داشته و تلاش می شود به زودی وارد مرحله 
عملیاتی شود. امراللهی با اشاره به با اشاره به اخذ مجوز تعرفه بهای خدمات سال 
1401 سازمان توسعه و عمران شهرداری قم عنوان كرد: به دلیل پایین بودن قیمت 
مصالح در قم، هم اكنون شاهد خروج نگران كننده این مصالح از قم به شهرهای دیگر 

هستیم كه این مساله در سالهای آتی می تواند برای قم دردسرساز شود.
 

سرپرست سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم خبرداد:

سرویس دهی ناوگان تاکسیرانی به 
شهروندان قمی همزمان با لیالی قدر

سرپرست سازمان مدیریت و نظارت بر تاكسیرانی شهرداری قم از سرویس دهی 
ناوگان تاكسیرانی به شهروندان و مجاورین حرم فاطمه معصومه)س( و مسجد مقدس 
جمكران در شب های قدر خبر داد. علی نیک با اشاره به پیش رو بودن لیالی قدر، از 
آمادگی سازمان تاكسیرانی شهرداری قم برای سرویس دهی به شهروندان و مجاورین 
حرم حضرت معصومه)س( و مسجد مقدس جمكران خبر داد و اظهار كرد: سازمان 
تاكسیرانی با استقرار و به كارگیری 200 دستگاه تاكسی در 6 نقطه از شهر نسبت به 
جابجایی مسافرین بعد از اتمام مراسم احیاء اقدام می كنند. وی ادامه داد: چهارراه 
بازار، چهارراه شهدا، میدان شهید مطهری، مسجد مقدس جمكران ) درب 2 (،  
تقاطع عمار یاسر، خیابان انقلاب و ابتدای بلوار بهار ایستگاه هایی بوده كه برای 
سرویس دهی در لیالی قدر مشخص شده است. سرپرست سازمان مدیریت و نظارت 
بر تاكسیرانی شهرداری قم خاطرنشان كرد: ناوگان تاكسی بی سیم 133 و 182۹ نیز 

با 100 دستگاه تاكسی آماده سرویس دهی به شهروندان در لیالی قدر خواهند بود.

سرپرست منطقه هشت شهرداری قم  خبرداد:

پیشرفت ۷۰ درصدی مجموعه 
فرهنگی ورزشی پردیسان 

سرپرست منطقه هشت شهرداری قم از پیشرفت فیزیكی 70 درصدی پروژه 
مجتمع فرهنگی ورزشی محله یک مسكن مهر در این منطقه خبر داد.

و اهمیت ورزش و  پردیسان  نیاز منطقه  به  با اشاره  محمدحسین علی اكبری 
سلامت در جامعه، اظهار داشت: در راستای برنامه ریزی جهت غنی سازی اوقات 
فراغت شهروندان، درصدد هستیم پروژه مجتمع فرهنگی ورزشی  منطقه را هرچه 

سریع تر به بهره برداری برسانیم.

برای تسهیل شرایط حضور  از همه ظرفیت های موجود  استاندار قم گفت: 
سرمایه گذاران خارجی در قم استفاده می كنیم و حجم سرمایه گذاری خارجی در 

اقتصاد استان را بیش  ازپیش گسترش خواهیم داد. 
فرصت های  تسهیل  جلسه  در  سه شنبه  روز  شاهچراغی  تقی  محمد  سید 
سرمایه گذاری خارجی در قم گفت: مسلمانان و شیعیان كشور های همسایه به 
دلیل باور های دینی و اعتقادی، علاقه زیادی به سرمایه گذاری و انجام فعالیت های 
اقتصادی در قم دارند كه باید از این ظرفیت ویژه به بهترین نحو ممكن برای توسعه 

سطح تولید و اشتغال استان استفاده كرد.
استاندار قم گفت: اگر با نگاه به فرصت ایجاد شده در دولت سیزدهم برای تقویت 
همكاری های اقتصادی با كشور های همسایه، از ظرفیت حضور سرمایه گذاران 
خارجی به شیوه ای مناسب استفاده شود، تحولی مهم در حوزه فعالیت های 
تولیدی و صنعتی استان رخ خواهد داد و این مساله شكوفایی هرچه بیشتر اقتصاد 

قم را درپی خواهد داشت.

شاهچراغی با اشاره به این كه قانون ملاک عمل همه بخش های استان در 
تسهیل شرایط و استقبال از سرمایه گذاران خارجی است، گفت: از تجربه موفق 
برخی از استان های كشور در جذب حداكثری سرمایه گذاران خارجی از كشور های 

مسلمان و همسایه برای تقویت جایگاه قم در این بخش استفاده می كنیم.
استاندار قم با بیان این كه هدف دولت سیزدهم رفع موانع موجود بر سر راه 
انجام فعالیت های اقتصادی است، گفت: حل مسائل و مشكل های پیش روی 
سرمایه گذاران خارجی را به صورت مستمر در استان و در مواقع لزوم در سطح ملی 
دنبال خواهیم كرد و اجازه توقف كار ها به دلیل كم كاری هیچ دستگاه اجرایی را 

نخواهیم داد.
شاهچراغی گفت: پیگیری كار ها در این بخش تنها با نامه و مكاتبه اداری درست 
نمی شود و نیاز است كه امور مرتبط با تسهیل شرایط حضور سرمایه گذاران خارجی 
در استان و فعالیت ایشان به صورت مستمر و میدانی تا رسیدن به نتیجه مورد نظر 

در كوتاه ترین زمان ممكن، دنبال شود.
است  نیاز  موضوع  این  در  شده  تعیین  راهبرد های  موفقیت  برای  گفت:  او 
به  توجه  با  خارجی  سرمایه گذاران  جذب  برای  استان  نظر  مورد  طرح های  تا 
اولویت بندی های صورت گرفته برای علاقه مندان تبیین شود، همچنین تمامی 
سرمایه گذاران خارجی كه هم اكنون در قم فعال هستند شناسایی شوند و مسائل 

و مشكل های هركدام از آن ها مورد توجه قرار گیرد.
استاندار قم با اشاره به این كه مسائل استان در دولت سیزدهم با نگاه جدید و 
با رویكرد برطرف كردن موانع و مشكل ها دنبال می شود، گفت: موضوع جذب 
سرمایه گذاران خارجی در استان و حمایت از ایشان به طور ویژه در دستور كار 
قرار گرفته است و مسائل و امور مرتبط با این بحث در جریان برگزاری جلسه های 

كارشناسی به صورت مستمر تا رسیدن به نقطه مورد نظر دنبال می شود.

استاندار قم :

شرایط حضور سرمایه گذاران خارجی تسهیل می شود 

قم،  كرونایی  مناسب  وضعیت  به  اشاره  با  فرماندارقم 
قدر  شب های  در  موجود،  وضعیت  به  توجه  با  گفت: 
اماكن  در  مراسم های  تنها  و  نداریم  خاصی  محدودیت 

مسقف با 70 درصد ظرفیت برگزار می شود.
ذاكریان در حاشیه جلسه مرحله ششم طرح  عباس 
مراسم  برگزاری  نزدیكی  به  اشاره  با  سلیمانی  شهید 
شب های قدر، گفت: مراسم  شب های قدر در مكان های 
مسقف با 70 درصد ظرفیت برگزار می شود و در فضای باز 

هیچ محدودیتی نداریم.
وی رعایت شیوه نامه های بهداشتی را از اهداف مهم 
طرح شهید سلیمانی اعلام و تصریح كرد: در این جلسه 

تاكید  برای  احمر  هلال  و  بسیج  نیرو های  شد  مصوب 
در  توزیع ماسک  و  بهداشتی  نامه های  رعایت شیوه  بر 
شب های قدر بین مردم آماده باشند. ذاكری از تشكیل 
مركز  كارشناسان  از  متشكل  نظارتی  مشترک  تیم های 
بهداشت و دستگاه های مختلف خبر داد و گفت: با این 
اقدام تفاوت و اختلاف آمار دستگاه های مختلف در رعایت 
شیوه نامه های بهداشتی و واكسیناسیون با مركز بهداشت 
از بین می رود. فرماندار به پایین بودن آمار واكسیناسیون 
اند  نزده  واكسن  كه  افرادی  افزود:  و  كرد  اشاره  قم  در 
اقناع سازی و اطلاع  به فرد  به صورت فرد  و  شناسایی 

رسانی می شود.

فرماندارقم  خبرداد:
برگزاری مراسم شب های قدر با ۷۰ درصد ظرفیت

  بادمجون لاکچری در حد موز!

طرح: مهدی عزیزی 

مدیركل دامپزشكی استان قم گفت: سال گذشته 727 هزار راس دام سبک 
شامل گوسفند و بز در كشتارگاه های استان قم ذبح شد كه نسبت به سال ۹۹، 65 

درصد افزایش نشان می دهد. 
مهدی رفیعی محمدی گفت: 1۹ هزار و 1۹0 راس دام سنگین شامل گاو و 

گوساله نیز كشتار شده كه نسبت به سال ۹۹، 58 درصد افزایش یافته است.
 مدیركل دامپزشكی قم گفت: سال گذشته در خط كشتار دام، 250 تن گوشت 

فاسد و غیربهداشتی و 260 تن آلایش دامی غیربهداشتی معدوم شده است.
رفیعی علت افزایش كشتار دام سبک و سنگین را ناشی از افزایش قیمت نهاد ها 
و خشكسالی درسال گذشته دانست و گفت: با چنین شرایطی نگه داشتن دام 

برای دامداران به صرفه نبود و دامداران تمایل به تعدیل تعداد دام داشتند.
 مدیركل دامپزشكی قم گفت: در كشتارگاه طیور نیز 11 میلیون و 337 هزار 

قطعه طیور كشتار شد كه نسبت به سال ۹۹، 4 درصد افزایش نشان می دهد.
به گفته رفیعی، لاشه مرغ گوشتی ضبط شده در كشتارگاه طیور نیز 114 تن 
بوده است.  مدیركل دامپزشكی قم گفت: تكمیل طرح پیش سرد لاشه گوشت 
از  نمونه برداری  طریق  از  بهداشتی  معیار های  خودكنترلی  طرح  اجرای  دام، 
سیستم  نصب  و  برخط  مداربسته  دوربین های  نصب  مختلف،  قسمت های 
مانیتورینگ دما به صورت برخط از جمله اقدامات شاخص در كشتارگاه های دام 

جاهد و پرتو بود كه سال گذشته انجام شد. رفیعی گفت: در كشتارگاه دام پرتو خط 
جدید كشتار دام سبک نصب شده و امیدواریم در یک ماه آینده به بهره برداری 
برسد و سردخانه پیش سرد نیز در مرحله تكمیل است.  مدیركل دامپزشكی قم 
گفت: بهره برداری از واحد تبدیل ضایعات دامی در كشتارگاه جاهد كه امكان 
تولید پودر گوشت، خون، استخوان و چربی احشایی را دارد از دیگر طرح هایی 
بود كه سال گذشته به بهره برداری رسید. به گفته رفیعی ، دركشتارگاه جاهد خط 
كشتار دستی حذف و اتوماتیک شد و شرایط كشتارگاه به شرایط استاندارد تبدیل 
گردید.  مدیركل دامپزشكی قم گفت: در كشتارگاه طیور بهاران نیز نصب دوربین 
مداربسته به صورت برخط، اجرای طرح خودكنترلی معیار های بهداشتی و افزایش 
ظرفیت اتاق سرد به میزان مناسب برای افزایش سرعت كشتار از جمله اقدامات 
بود. رفیعی گفت: اواخر سال گذشته كشتارگاه مهر زمستانه نیز اقداماتی برای 
بهسازی انجام داد و در همین راستا بازدید های فنی و كارشناسی انجام و نقشه 
اصلاحیه كشتارگاه از طرف دامپزشكی تایید شد و بهره بردار در حال رفع نواقص 

است كه به محض تایید پروانه بهداشتی این كشتارگاه به چرخه تولید برمی گردد.
به گفته مدیركل دامپزشكی قم، با حل شدن مشكلات حقوقی و فعال شدن 
كشتارگاه مهر زمستانه، ظرفیت كشتارگاه طیور در استان قم به 2 كشتارگاه فعال 

می رسد.

مدیرکل دامپزشکی استان قم :

ذبح دام سبک در قم ۶۶ درصد افزایش یافت 

پس از صادرات گسترده بادمجان در ماه های اخیر، 
قیمت آن با نزدیک شدن به رقم 27 هزار تومان در سطح 
خرده فروشی ها رکورددار قیمت میوه و صیفی جات طی 

هفت ماه اخیر شد.


